
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. 'Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Γεωργιάδη, σελ.

5054
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 6ο Γυµνάσιο Καβάλας και το 1ο Γυµνάσιο
Άρτας, σελ. 5053, 5062, 5070

3. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος µε επιστολή που απέστειλε στον Πρόεδρο
της Βουλής κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη γνωστοποιεί ότι ο Βου-
λευτής Β’ Αθήνας κ. Ανδρέας Λοβέρδος τίθεται εκτός της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος, σελ. 5049 - 5050

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  5051, 5057

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 4 Δεκεµβρίου 2012, σελ. 5049
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α)Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Πρόνοιας:
i)σχετικά µε τις επικείµενες απολύσεις και τις µειώσεις µι-

σθών στα καταστήµατα ΙΚΕΑ, σελ. 5051
ii)σχετικά µε την ανάγκη πρόνοιας και περίθαλψης για τους

ανασφάλιστους ανέργους, σελ. 5053
iii)σχετικά µε την απόφαση για απόλυση εργαζοµένων του

διαγωνισµού 9Κ της Αγροτικής Τράπεζας και την ανάγκη για
πρόσληψη των επιτυχόντων του διαγωνισµού 8Κ του ΙΚΑ,
σελ. 5055

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού και Τουρισµού: 

i)σχετικά µε την ανάγκη διατήρησης των ιστορικών υποδο-
µών της "ΑΧΑΪΑ ΚΛΑΟΥΣ", σελ.  5057

ii) σχετικά µε την αδειοδότηση των φροντιστηρίων και των
Κέντρων Ξένων Γλωσσών, σελ. 5061

iii) σχετικά µε την Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως του Σωτή-
ρος στη Ναύπακτο, σελ. 5063

iv) σχετικά µε την ανεξέλεγκτη βία και τα ποινικά αδικήµατα
στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, σελ. 5064

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για την τακτική και αποτελεσµατική συγκοινωνιακή εξυ-
πηρέτηση της πόλης της Θεσσαλονίκης και της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, σελ. 5058

δ)Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων  Δικαιωµάτων, σχετικά µε την ανάγκη διορισµού µόνι-
µου υποθηκοφύλακα Καστοριάς, σελ. 5059

3. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα
προβλήµατα της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, σελ. 5067-
5086

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εξωτερικών, Οικονοµικών,

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κατέ-
θεσαν σχέδιο νόµου: «Συµφωνία των Αντιπροσώπων των
Κρατών-Μελών της Ενωµένης Ευρώπης που συνήλθαν στα

πλαίσια του Συµβουλίου, σχετικά µε την Προστασία Διαβαθ-
µισµένων Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το
συµφέρον της Ενωµένης Ευρώπης», σελ. 5054

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ., σελ. 5072-5086                                                         
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 5049-5060                                                                                                      
ΝΑΚΟΣ Α., σελ. 5060-5072

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 5051
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 5051, 5057

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 5059, 5060
ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ - ΑΒΡΑΜΗΣ Μ. , 

σελ. 5063
ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 5061, 5062, 5063,5064, 

5065
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 5064, 5065
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 5060
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 5055, 5056
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5061, 5062
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Θ. , σελ. 5058, 5059
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5051, 5052
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5051, 5052, 5053, 5054, 
5055, 5056

ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 5058, 5059
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5057
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 5057
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 5053

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 5071, 5082, 5083, 5084, 

5085
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 5075
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 5069, 5080
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 5075
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 5070, 5080, 5081, 5083
ΚΟΥΙΚ Τ. , σελ. 5068
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 5073, 5077, 5081, 5082, 

5084, 5085
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5077, 5078
ΞΟΥΛΙΔΟΥ Σ. , σελ. 5067, 5068, 5079
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 5078
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 5070, 5081
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 5076, 5077

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’

Δευτέρα 3 Δεκεµβρίου 2012



Αθήνα, σήµερα στις 3 Δεκεµβρίου 2012, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝ-
ΝΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι,  αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφορών
και ερωτήσεων της Τρίτης 4 Δεκεµβρίου 2012.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ πρώτου κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραγφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1401/7-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη σχεδιαζόµενη κατάργηση του Ιν-
στιτούτου Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας (ΙΦΕΤ).

2. Η µε αριθµό 2391/1-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού
Κοινωνικού Μετώπου κ. Αθανασίου Πετράκου προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά
µε την καθυστέρηση στην εκδίκαση των διοικητικών και δικαστι-
κών εκκρεµοτήτων του έργου «Παράκαµψη Σπάρτης, τµήµα
Σκούρα – Πυρί».

3. Η µε αριθµό 2489/3-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ευ-
βοίας του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Συµεών Κε-
δίκογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα
αποτελέσµατα ελέγχου των εξωχώριων (off shore) εταιρειών
στην Κύµη Ευβοίας.

4. Η µε αριθµό 2255/186/27-9-2012 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
και Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Πανα-
γιώτη Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
ανάκληση της άδειας λειτουργίας της Συνεταιριστικής Τράπεζας
Λαµίας και τη θέση της σε ειδική εκκαθάριση.

5. Η µε αριθµό 1690/14-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Πολύβιου Ζη-
σιµόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
αναστολή της διαδικασίας ιδιωτικοποίησης της εταιρείας Ελλη-
νικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ).

6. Η µε αριθµό 1475/10-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Μαγνη-
σίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Παρίση Μουτσινά προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη στελέχωση των κενών περιφερει-
ακών ιατρείων άγονων και νησιωτικών περιοχών από γιατρούς
που υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία.

7. Η µε αριθµό 2756/10-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε τη χορήγηση του εφάπαξ στους συνταξι-
ούχους του δηµοσίου και τους ένστολους.

Β.  ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ δεύτερου κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1937/21-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Βοι-
ωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Καράµπελα προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχε-
τικά µε τη σύµβαση κατασκευής του έργου «Επισκευή – ενίσχυση
του κτηρίου ΙΚΑ-ΕΤΑΜ (Πειραιώς 64) για τη στέγαση της διοίκη-
σης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Α’ Φάση».

2. Η µε αριθµό 2416/2-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου κ. Δηµητρίου Στρατούλη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων στήριξης των αστέγων.

3. Η µε αριθµό 2611/5-10-2012 ερώτηση του Ανεξαρτήτου
Βουλευτή Ηλείας κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε το σχεδιασµό του Ταµείου Αξιοποίησης
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (ΤΑΙΠΕΔ) για την αξιοποίηση
των ακινήτων του στο Νοµό Ηλείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελληνίου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευάγγελος Βενιζέλος µε επιστολή που
απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής κύριο Ευάγγελο Μεϊµα-
ράκη µάς γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Ανδρέας
Λοβέρδος τίθεται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ. Η επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής):

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’

Δευτέρα 3 Δεκεµβρίου 2012



5050 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 651/27-11-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύλου
Βογιατζή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη συµµετοχή
των ασθενών µε νόσο Alzheimer στην κάλυψη της φαρµακευτι-
κής περίθαλψης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να έχω για ένα
λεπτό το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, µε όλο το

σεβασµό να παρακαλέσω, ειδικά εµάς που είµαστε Βουλευτές
από την επαρχία, οι Υπουργοί να µας ειδοποιούν εγκαίρως ότι
δεν θα έρθουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σ’ αυτό έχετε
δίκιο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Εµείς στη Λέσβο έχουµε καταστροφές
από βροχές και εγώ θεώρησα καλό να έρθω εδώ για το κοινο-
βουλευτικό έργο. Είναι αµαρτία να µην ειδοποιούµαστε εγκαί-
ρως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχετε δίκιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Παρακαλώ, λοιπόν, να το µεταβιβάσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εισερχόµαστε

στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 666/27-11-2012 επίκαιρης
ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου
κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις επικείµενες απολύ-
σεις και τις µειώσεις µισθών στα καταστήµατα ΙΚΕΑ.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει στη συνέχεια ο Υφυ-
πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας  κ. Νι-
κόλαος Παναγιωτόπουλος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δυο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η γνωστή εταιρεία λιανικής πώλησης οικια-

κών επίπλων ΙΚΕΑ, ιδιοκτησίας οµίλου Φουρλή, εκβιάζει το τε-
λευταίο διάστηµα τους εργαζόµενους για υπογραφή ατοµικών
συµβάσεων εργασίας µε δραστικές µειώσεις µισθών. Παρ’ όλο
που η ΙΚΕΑ είναι µια από τις πιο κερδοφόρες επιχειρήσεις του
οµίλου, της οποίας τα κέρδη διαµορφώθηκαν στα 436 εκατοµ-
µύρια ευρώ και σηµείωσαν αύξηση 0,24% σε σχέση µε το 2010,
η διοίκηση προχωρά σε περικοπές και απολύσεις. Εκµεταλλευό-
µενη ολόκληρη το αντεργατικό νοµοθετικό πλαίσιο, που θεσµο-
θετήσατε εσείς και οι µνηµονιακές κυβερνήσεις της χώρας,
εκβιάζει ώστε να υπογράψουν οι εργαζόµενοι νέες ατοµικές συµ-
βάσεις εργασίας µε δραστικές µειώσεις µισθών. Οι εργαζόµενοι
αντιδρούν µαζικά στις ατοµικές συµβάσεις εργασίας που µει-
ώνουν τους µισθούς τους από 11%-15%. 

Τα ΙΚΕΑ δεν είναι µια τυχαία περίπτωση επιχείρησης καθώς
παρουσιάζουν αυξανόµενη κερδοφορία καθ’ όλη τη διάρκεια της
οικονοµικής κρίσης, ενώ τα µερίδια της αγοράς τους θα συνεχί-
σουν να αυξάνονται εντυπωσιακά, δεδοµένου ότι οι ανταγωνί-
στριες εταιρείες στο χώρο του επίπλου και του οικιακού εξο-
πλισµού κλείνουν η µια µετά την άλλη. 

Κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να µου απαντήσετε στα εξής:
Γιατί σε ένα περιβάλλον εκρηκτικής αύξησης της ανεργίας επι-

µένετε να µη θεσµοθετείτε την απαγόρευση, τόσο των οµαδικών,
όσο και των ατοµικών αναιτιολόγητων απολύσεων σε κερδοφό-
ρες επιχειρήσεις, που οδηγούν σε απόγνωση χιλιάδες εργαζο-
µένους;

Για ποιο λόγο δεν θεσµοθετείτε την απαγόρευση των εργοδο-
τών να προβαίνουν σε µειώσεις µισθών σε κερδοφόρες επιχει-
ρήσεις και οµίλους;

Για ποιο λόγο δεν έχει αναρτηµένα τα οικονοµικά της αποτε-
λέσµατα στο δικτυακό της ιστότοπο ο όµιλος Φουρλής, καθώς
και πολλοί άλλοι όµιλοι και επιχειρήσεις, ώστε να µπορεί να υ-

πάρχει ενηµέρωση για τα οικονοµικά στοιχεία τους, όπως είναι
υποχρεωµένοι; 

Ποια υπηρεσία του υπουργείου ελέγχει τη διαφάνεια της  λει-
τουργίας τους και τη συµµόρφωσή τους στους νόµους;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, σύµ-
φωνα µε τα λεγόµενά σας, το βρήκαµε το πρόβληµα της ανερ-
γίας. Απαγορεύουµε τις απολύσεις, οµαδικές και ατοµικές και το
λύσαµε! Δεν θα υπάρχει ανεργία, κανείς δεν θα απολύεται, θα
διατηρούνται οι θέσεις εργασίας. Όµως, στην πραγµατικότητα
είναι διαφορετικά τα πράγµατα. Δεν ξέρω τι κάνουν οι εταιρείες.
Υποθέτω ότι σε µειώσεις µισθών, σε απολύσεις ενδεχοµένως,
οδηγούνται από τις συνθήκες που διαµορφώνονται λόγω κρίσης. 

Από εκεί και πέρα, το Υπουργείο Εργασίας δεν µπορεί να πα-
ρέµβει στο διευθυντικό δικαίωµα ή στον τρόπο που ο κάθε ερ-
γοδότης θέλει να λειτουργήσει το κατάστηµά του ή το µαγαζί ή
την εταιρεία του ή την πολυεθνική ή όπως αλλιώς θέλετε να την
πείτε. Σε ένα άλλο καθεστώς, ενδεχοµένως, θα µπορούσαµε να
παρεµβαίνουµε όσο θα θέλαµε και να ασκούµε αντ’ αυτών το δι-
ευθυντικό δικαίωµα. Στο καθεστώς της ελεύθερης αγοράς,
όµως, δεν ισχύουν αυτά τα πράγµατα. 

Μπορούµε να κάνουµε πράγµατα. Τι µπορούµε να κάνουµε;
Για παράδειγµα, να ασκούµε έλεγχο µε τα µέσα που διαθέτουµε,
δηλαδή µε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας που παρεµβαίνει
όποτε υπάρχει καταγγελία για καταστρατήγηση της εργατικής
νοµοθεσίας και µπορούµε βέβαια να διασφαλίζουµε ακριβώς την
τήρηση αυτής της εργατικής νοµοθεσίας. 

Μπορούµε, επίσης, να παρεµβαίνουµε όπου υπάρχει κατα-
στρατήγησή της, παραβάσεις, παρανοµίες. Εάν παρεµβαίνουµε,
όµως, για να αποτρέψουµε µια εταιρεία, έναν εργοδότη ή οποι-
αδήποτε τέτοια κατάσταση από το να είναι σύννοµη, τότε παρα-
νοµούµε εµείς, όπως καταλαβαίνετε. 

Εποµένως, αυτά είναι τα πλαίσια µέσα στα οποία το Υπουργείο
Εργασίας µπορεί και πρέπει να λειτουργεί. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τη συγκεκριµένη υπόθεση,
όντως επενέβη το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και προέβη στις
ακόλουθες ενέργειες, σχετικά µε τις επικείµενες απολύσεις και
µειώσεις µισθών στους εργαζοµένους των καταστηµάτων ΙΚΕΑ.
Η αρµόδια Κοινωνική Επιθεώρηση απέστειλε στις 28 Νοεµβρίου
επίσηµο γραπτό έγγραφο στην εργοδότρια εταιρεία. Ζητούσε δι’
αυτού αναλυτική πληροφόρηση, σχετικά µε απεργιακές κινητο-
ποιήσεις και τροποποιήσεις συµβάσεων εργαζοµένων για µει-
ώσεις µισθών τους. 

Η εταιρεία απάντησε και στην επίσηµη απάντηση που απέ-
στειλε προς το Σώµα, µεταξύ άλλων, αναφέρει ότι µέχρι σήµερα
έχει αποφύγει να προβεί σε απολύσεις εργαζοµένων και µέσα
στο µήνα Νοέµβριο δεν έχει κάνει καµµία καταγγελία σύµβασης
εργασίας. Η εταιρεία διατήρησε τις αµοιβές τους στα ίδια επί-
πεδα, µε εξαίρεση τους υψηλόµισθους που από το µήνα Φε-
βρουάριο έχουν µείωση αποδοχών σε ποσοστό 13% κατά µέσο
όρο. Από την 1-12-2012 επέλεξε να µειώσει τις αποδοχές προ-
σωπικού κατά µέσο όρο 8,5% µε ανώτατο όριο το 11% για όλους
τους εργαζοµένους. 

Επίσης, δεσµεύτηκε ότι δεν θα προβεί µέχρι το τέλος του
έτους σε απολύσεις για οικονοµοτεχνικούς λόγους και περαι-
τέρω µειώσεις µισθών. Δεδοµένου ότι µιλάµε για ένα εικοσαή-
µερο ακόµα, αυτή η δέσµευση δεν αποτελεί λόγο έκρηξης
χαράς, εάν θέλετε, αλλά από εκεί και πέρα είναι εκπεφρασµένη
η θέση της εταιρείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τα ζητήµατα απουσίας εργα-
ζοµένων από την εργασία στο κατάστηµα ΙΚΕΑ Κηφισσού σε στά-
σεις εργασίας που ανακοινώθηκαν περί το τέλος Νοεµβρίου,
όπως και απεργιακής κινητοποίησης πάλι στο τέλος Νοεµβρίου,
είχαµε τις εξής απαντήσεις της εταιρείας: Από το σύνολο των πε-
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ρίπου χιλίων πεντακοσίων εργαζοµένων οι εργαζόµενοι που δεν
προσήλθαν για εργασία είναι λιγότεροι από τριάντα πέντε σε όλα
τα καταστήµατα της εταιρείας, που είναι πέντε τον αριθµό σε όλη
την Ελλάδα. Αυτοί δεν έχουν δεχθεί τροποποίηση των ατοµικών
συµβάσεών τους. 

Η αρµόδια Κοινωνική Επιθεώρηση Παλλήνης έχει προβεί στις
δικές της ενέργειες µε ελέγχους στους χώρους εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τις απαντήσεις από
το Σώµα Επιθεώρησης.

Κατά τη διάρκεια του ελέγχου βρέθηκαν απασχολούµενοι δια-
φόρων ειδικοτήτων και ελέγχθηκαν όλα τα σχετικά έγγραφα, δη-
λαδή πρόγραµµα ωρών εργασίας, ειδικά βιβλία νεοπροσλαµ-
βανόµενου προσωπικού, εξοφλητικές αποδείξεις καταβολής µι-
σθών και ατοµικές συµβάσεις εργασίας και τροποποιήσεις αυτών.
Δόθηκε προθεσµία δέκα ηµερών, για να προσκοµιστούν στην το-
πική υπηρεσία το βιβλίο αδειών, το παρουσιολόγιο και κάποια
άλλα έγγραφα. Στις 26 Οκτωβρίου η εργοδότρια εταιρεία εκπλή-
ρωσε την εν λόγω υποχρέωσή της µε επίσηµο υπόµνηµά της
προς την Κοινωνική Επιθεώρηση. 

Όπως καταλαβαίνετε, τα κίνητρα και η πολιτική της κάθε ερ-
γοδότριας εταιρείας, όπως και οι πιέσεις που ασκούνται στο
εσωτερικό της, είναι αντικείµενα που το Υπουργείο Εργασίας πα-
ρακολουθεί αλλά δεν µπορεί να ελέγξει και να διατάξει συγκε-
κριµένα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εάν υπάρχει θέµα σύν-
νοµου ή όχι, φυσικά και το εξετάζουµε. 

Τα υπόλοιπα θα τα συµπληρώσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ

για την απάντησή σας, διότι έτσι αποδεικνύετε ότι η κρίση είναι
ταξική και ότι την κρίση την πληρώνουν οι εργαζόµενοι, διότι πα-
ραδέχεστε ότι δεν µπορείτε να επέµβετε σε εταιρείες οι οποίες
αποδεδειγµένα είναι κερδοφόρες και µέσα στην κρίση, όµως,
επεµβαίνετε, κύριε Υπουργέ, στον κατώτατο µισθό χιλιάδων ερ-
γαζοµένων. Και επειδή κατά πάσα πιθανότητα είστε λωτοφάγος,
θα σας πω ότι η ανεργία έχει ξεπεράσει το 27%. Σε ηλικίες, δε,
µέχρι είκοσι πέντε είναι πάνω από 55%, για να µη σας πω τι γίνε-
ται µε τις γυναίκες. Αυτά τα στοιχεία προφανώς τα έχετε ξεχάσει. 

Είπατε ότι οι µειώσεις γίνονται προφανώς λόγω κρίσης. Δεν
ξέρετε, αλλά υποθέτετε ότι είναι λόγω κρίσης. Σας είπα πριν ότι
η εν λόγω εταιρεία µέσα στην κρίση είχε κέρδη, αύξησε τα κέρδη
της, δηλαδή δεν έχει αποδεδειγµένα µείωση για να επέµβει και
στους µισθούς των εργαζοµένων. Υπ’ αυτήν την έννοια είναι
σαφές ότι συµπιέζει τους µισθούς των εργαζοµένων, έτσι ώστε
να µπορέσει να αυξήσει παραπάνω τα κέρδη της. 

Είναι γεγονός ότι προστατεύετε τους πλούσιους. Αυτό να το
αποδεχθείτε τουλάχιστον και να πείτε ότι «ναι εµείς αυτό θα κά-
νουµε, αυτός είναι ο σκοπός µας». Να το αποδεχθείτε και να µην
έχετε την ψευδαίσθηση ότι υπερασπίζεστε τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. 

Όσον αφορά το ΣΕΠΕ, το επικαλείστε όταν εσείς το αποδυνα-
µώνετε. Προβαίνετε σε απολύσεις εργαζοµένων και το ίδιο το
Σώµα Επιθεώρησης  Εργασίας µε έγγραφό του έχει πει ότι «δεν
µπορούµε να µπούµε στη διαδικασία να ελέγξουµε εταιρείες,
διότι δεν έχουµε εργαζοµένους». Υπ’ αυτήν την έννοια βρίσκον-
ται στο απυρόβλητο χιλιάδες εταιρείες γιατί δεν υπάρχει το
ΣΕΠΕ. Επί της ουσίας δεν λειτουργεί. 

Σε κάθε περίπτωση, έχετε πετύχει το στόχο σας, έχετε µετα-
τρέψει σε ειδική οικονοµική ζώνη την Ελλάδα, έχετε δηµιουργή-
σει το λευκό Κινέζο εργαζόµενο. Αυτός ήταν ο στόχος σας από
την αρχή, αυτό θέλατε να κάνετε. Η ταρίφα έξω, κύριε Υπουργέ,
είναι 400 ευρώ το µήνα, ανασφάλιστα. Τώρα το τι λέτε εσείς στα
χαρτιά, είναι εκ των ων ουκ άνευ, για δύο ώρες την ηµέρα εργα-
σία κ.λπ…

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, θα πρέπει να µπείτε λίγο στη δια-
δικασία να προστατεύσετε και τους εργαζόµενους. Αυτοί είναι
το µεγάλο σώµα της ελληνικής κοινωνίας, αυτοί υποφέρουν κι
όχι οι όµιλοι. Οι όµιλοι είναι κερδοφόροι, όλες οι επιχειρήσεις
είναι κερδοφόρες. Όλες οι επιχειρήσεις στην Ελλάδα είναι κερ-
δοφόρες. Οι άνεργοι είναι αυτοί που αυξάνονται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο Υφυπουργός

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, κ. Νικόλαος Πα-
ναγιωτόπουλος έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν ξέρω σε ποιες απο-
λύσεις αναφέρεστε, κύριε συνάδελφε. Πιθανολογώ ότι αναφέ-
ρεστε σε κάποιους εργαζόµενους οι οποίοι εµπίπτουν στις
διατάξεις περί διαθεσιµότητας. Αν δεν κάνω λάθος, σε αυτές
αναφέρεστε, που είναι περίπου είκοσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Απολύσεις είναι αυτές. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Απολύσεις δεν είναι
ακριβώς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Απολύσεις είναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όµως από εκεί και πέρα
η εκπεφρασµένη θέση του Υπουργείου είναι ότι ο ΣΕΠΕ, επειδή
αποτελεί ακριβώς το βασικό βραχίονα του ελεγκτικού του µηχα-
νισµού, ενισχύεται και θα ενισχυθεί. Αυτήν τη στιγµή επεξεργα-
ζόµαστε τις νοµοθετικές ρυθµίσεις του Υπουργείου Εργασίας σε
νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί µέσα στο Δεκέµβρη, απ’ ό,τι είµαι
σχεδόν σίγουρος να ανακοινώσω, µεταξύ των οποίων υπάρχουν
και σχετικές διατάξεις σχετικά µε την ενίσχυση και σε προσωπικό
αλλά και σε εργαλεία, µέσα υλικοτεχνικής υποδοµής, αυτοκίνητα
για παράδειγµα και κάποια µικρά οικονοµικά κίνητρα, όπως κά-
λυψη εξόδων κίνησης για τους επιθεωρητές που κάνουν το ελεγ-
κτικό έργο, το οποίο συµφωνούµε ότι δεν γίνεται χωρίς προ-
βλήµατα, αλλά γίνεται, δεν είναι ανύπαρκτο. 

Εποµένως ο ΣΕΠΕ θα ενισχυθεί -κι αυτό είναι στις προβλέψεις
της Κυβέρνησης, όπως θα δείτε και στο νοµοσχέδιο που θα έρθει
προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων τον επόµενο µήνα- και θα
ενισχυθεί γιατί έχει πολλή δουλειά να κάνει και ως προς το κοµ-
µάτι των κοινωνικών επιθεωρητών -αυτοί δηλαδή που σε δύσκο-
λες συνθήκες καλούνται να παρέµβουν σε συµφιλιωτικές δια-
δικασίες, σε αντιδικίες µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων, που
είναι πάρα πολλές αυτήν την εποχή- αλλά και στα υπόλοιπα κοµ-
µάτια, δηλαδή αυτά της τεχνικής επιθεώρησης.

Τώρα, όσον αφορά το ΙΚΕΑ, όπως σας είπα, δεν γνωρίζω τα
στοιχεία της κερδοφορίας της επιχείρησης αυτής. Δεν αµφι-
σβητώ ότι υπάρχει. Από την άλλη θυµάµαι το κεντρικό κατάστηµα
πλησίον του αεροδροµίου. Εκεί υπάρχει ένα τεράστιο πάρκινγκ
και θυµάµαι ιδίως τα Σαββατοκύριακα να είναι ασφυκτικά γε-
µάτο, να µη βρίσκεις δηλαδή να παρκάρεις σε ένα πάρκινγκ εκα-
τοντάδων, αν όχι, χιλιάδων θέσεων αυτοκινήτων. 

Σήµερα, πηγαίνεις ένα Σάββατο πρωί και βρίσκεις πάρα πολύ
εύκολα δίπλα στο κατάστηµα. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει κάποια
κάµψη. Δεν ξέρω τι αντίκτυπο έχει στα κέρδη, αλλά κάµψη σί-
γουρα υπάρχει και, όπως καταλαβαίνετε, δεν είναι και δύσκολο
να εξηγήσουµε το γιατί.

Την κερδοφορία των επιχειρήσεων δεν µπορούµε να τη θέ-
σουµε εκτός νόµου. Αυτό δεν θα έλυνε πάλι το πρόβληµα. Εν
πάση περιπτώσει, όπως καταλαβαίνετε, το αν µια επιχείρηση κα-
ταλήγει στο να προχωρήσει σε κάποιες µειώσεις µισθών για να
µην προχωρήσει αργότερα σε απολύσεις, αν καταστεί προβλη-
µατική, έχει να κάνει µε την πορεία των πραγµάτων αυτήn τη
στιγµή κάτω από συνθήκες κρίσης.

Κάποιες επιλέγουν τώρα να µειώσουν µισθούς για να µη φτά-
σουν στην επιλογή, αύριο να απολύσουν. Κάποιες το κάνουν και
δεν το γλυτώνουν τελικά όταν τα πράγµατα πηγαίνουν από το
κακό στο χειρότερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, οι τακτικές αυτές, οι πολιτικές
αυτές αποτελούν και το λεγόµενο διευθυντικό δικαίωµα του ερ-
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γοδότη. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να το θίξουµε εµείς. Πώς να το
κάνουµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Οι εργαζόµενοι; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Μπορούµε να το ελέγξουµε. Και
όποτε έχουµε καταγγελίες, επιλαµβανόµαστε είτε µε τριµερείς
διαδικασίες µεταξύ εργοδοσίας, εργαζοµένων και εποπτείας του
Υπουργείου στο Υπουργείο Εργασίας είτε µε το Σώµα Επιθεώ-
ρησης Εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Άµα, γίνει κάτι παράνοµο, θα το
ελέγξουµε. Οι οµαδικές απολύσεις, άµα δεν εµπίπτουν στις προ-
ϋποθέσεις του νόµου, είναι παράνοµες. Και όποτε έχουν υπάρξει,
ελέγχθηκαν και επιβλήθηκαν οι σχετικές κυρώσεις.

Αυτά είναι τα όρια της αρµοδιότητάς µας και αυτά προσπα-
θούµε να ασκήσουµε όσο καλύτερα µπορούµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ.
Κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθούν τώρα δύο επίκαιρες ερω-

τήσεις οι οποίες απευθύνονται στον ίδιο Υπουργό, όπως αποφα-
σίστηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η τρίτη µε αριθµό 657/27-11-2012 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη προς τους Υπουργούς
Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχε-
τικά µε την ανάγκη πρόνοιας και περίθαλψης για τους ανασφά-
λιστους ανέργους.

Το λόγο έχει ο κ. Χαϊκάλης για δύο λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι δεν

υπάρχει χειρότερη κατάσταση του να βρεθεί κάποιος άνεργος
και κοινωνικά ανασφάλιστος. 

Με αφορµή τη δραµατική περίπτωση µιας καρκινοπαθούς η
οποία δηµοσιεύτηκε στους «NEW YORK TIMES», έχω να σας
αναφέρω το εξής. Το θεσµικό πλαίσιο το οποίο υπάρχει είναι
µόνο το ν.δ. 57/1973, το άρθρο 44 του ν. 2082/1992 και δύο κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις.

Είναι πραγµατικά λυπηρό µετά από τόσα χρόνια να έχουµε µεί-
νει στη ρύθµιση του 1973, σαράντα χρόνια δηλαδή και να µην
µπορούµε να νοµοθετήσουµε κάτι. 

Άνεργος, λοιπόν, ίσον ανασφάλιστος. Τι πρέπει να κάνει; Θα
πρέπει να εκδώσει βιβλιάριο ανασφαλίστου. Το αν θα προλάβει,
είναι ένα πολύπλοκο θέµα. Χωρίσατε τους δικαιούχους σε τέσ-
σερις κατηγορίες. Στην πρώτη που ανήκουν οι περισσότεροι Έλ-
ληνες µε οικογενειακό εισόδηµα µέχρι 6.000, όταν σύµφωνα µε
τη EUROSTAT το όριο της φτώχειας είναι στα 7.200.

Τους εκδίδετε το βιβλιάριο µόνο για ένα χρόνο. Μετά το χρόνο
πρέπει να επανακατατεθούν όλα τα δικαιολογητικά και µάλιστα
δεν εξαιρείτε και τους ανάπηρους µε αναπηρία πάνω από 67%.
Αν υποθέσουµε ότι κάποιος που κριθεί ως επείγον περιστατικό
και µπει στο νοσοκοµείο, µόλις βγει δεν του καλύπτετε καµµία
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Μπορεί, όµως, και να µην πληροί και κάποιον από τους τόσους
όρους που έχετε θέσει για να µπορεί να εκδώσει το βιβλιάριο.
Για παράδειγµα, ζητείται από τον υποψήφιο να καταθέσει Ε1,Ε2.
Τα φορολογικά στοιχεία, κύριε Υπουργέ, ανήκουν στο προηγού-
µενο έτος. Εάν στο µεταξύ σε αυτό το διάστηµα έχασε τη δου-
λειά του, τι πρέπει να κάνει; Εάν, επίσης, έλαβε κάποια αποζη-
µίωση η οποία του έχει ανεβάσει το ύψος του εισοδήµατος; Εκεί
είναι άλλο ένα εµπόδιο. 

Απαιτείται, επίσης, βεβαίωση δήµου για την κατοικία. Αν ο άν-
θρωπος είναι άστεγος ή µένει προσωρινά σε συγγενείς του, τι
πρέπει να κάνει; 

Για όλα αυτά θέτουµε  το ερώτηµα αν θα υπάρξει νοµοθετική
πρωτοβουλία, η οποία θα µπορεί να ρυθµίσει όλα αυτά τα θέ-
µατα ή αν έχετε πάρει κάποια πρωτοβουλία σε συνεννόηση µε
όλους τους φορείς για να µπορούµε να αποφύγουµε όλο αυτό
το βάσανο και την ταλαιπωρία και, τουλάχιστον, να βοηθήσουµε

άµεσα σ’ αυτό το υπέρτατο κοινωνικό καθήκον της πολιτείας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαϊκάλη θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κ. Πα-
ναγιωτόπουλος.

Ορίστε , κύριε Υπουργέ,  έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, όντως
το ζήτηµα της κάλυψης ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης των
ανασφάλιστων ανέργων είναι, πραγµατικά, ένα από τα ελάχιστα
ζητήµατα, που συνιστούν αυτό το δίχτυ ασφαλείας, το οποίο
πρέπει να έχει οποιαδήποτε κοινωνία, προκειµένου να προσφέρει
κάποιες βασικές παροχές και στα εκ των πραγµάτων αδύναµα
µέλη της και στις ευπαθείς οµάδες, στις οποίες περιλαµβάνονται
σίγουρα και οι ανασφάλιστοι άνεργοι.

Εποµένως, ναι, βρίσκεται στις προθέσεις της Κυβέρνησης
αυτής να τροποποιήσει αυτό το προεδρικό διάταγµα, το οποίο
οπωσδήποτε έχει παραπαλιώσει για να είναι λειτουργικό σήµερα
και να κάνουµε κάτι πιο σύγχρονο, προκειµένου να καλύψουµε
αυτό το ζήτηµα. 

Και λόγω των προϋποθέσεων που µπαίνουν αλλά και λόγω των
αλλαγών, που έχουν προκύψει σε ζητήµατα ασφαλιστικά, σε ζη-
τήµατα φορολογικά για παράδειγµα, µε τις προϋποθέσεις του
προεδρικού διατάγµατος του 73 δηµιουργούνται συχνά συνθή-
κες πλήρους αδυναµίας εφαρµογής πραγµατικά του προγράµ-
µατος κάλυψης των ανασφάλιστων ανέργων και σε πολίτες
χωρίς κανένα ή ελάχιστο πραγµατικό εισόδηµα.

Εποµένως, αυτήν τη στιγµή οι υπηρεσίες του Υπουργείου µας
βρίσκονται στο τελικό στάδιο επεξεργασίας πρότασης αναθεώ-
ρησης της συγκεκριµένης απόφασης, η οποία θα τεθεί και στη
διαβούλευση µε το συναρµόδιο Υπουργείο Υγείας, µε κατεύ-
θυνση την ορθή εφαρµογή των διατάξεων του ν.δ. 57�1973 και
των σχετικών αποφάσεων εγκυκλίων εφαρµογής του, που προ-
βλέπουν ρητά ότι η καταβολή δαπανών για ιατροφαρµακευτική
και νοσοκοµειακή περίθαλψη δεν θα πρέπει να περιάγει τον αι-
τούντα και την οικογένεια του σε αδυναµία ανταπόκρισης επί των
στοιχειωδών βιοτικών αναγκών του.

Εποµένως, στο νοµοσχέδιο που επεξεργαζόµαστε, όπως είπα
και στο συνάδελφο από την προηγούµενη ερώτηση, περιλαµβά-
νονται και ζητήµατα τέτοια. Θα προσπαθήσουµε να τα καλύ-
ψουµε κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο, δεδοµένης και της
δυσκολίας των συνθηκών.

Από εκεί και πέρα, γνωρίζετε ότι κατά την κείµενη νοµοθεσία
αναγκαία προϋπόθεση για τη χορήγηση παροχών ιατροφαρµα-
κευτικής περίθαλψης είναι η ασφάλιση και η καταβολή ασφαλι-
στικών εισφορών. Είναι υποχρεωτική και στηρίζεται στην αρχή
της ανταποδοτικότητας και κοινωνικής αλληλεγγύης.

Από εκεί και πέρα, υπάρχει και έχει θεσπιστεί µία σειρά νοµο-
θετικών µέτρων, τα οποία αποβλέπουν στην παροχή ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης σε ανέργους, τόσο όσον αφορά την
περίθαλψη καταρτιζοµένων ανέργων, σε προγράµµατα, δηλαδή,
επαγγελµατικής κατάρτισης, όσο και την περίθαλψη ανέργων µε
όριο ηλικίας είκοσι εννέα ετών. Υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις
στο νόµο. Νοµίζω ότι στη δευτερολογία µου -για να µην µπω σε
αυτό το θέµα, δεν θα µας καλύψει ο χρόνος της πρωτολογίας-
θα µπορέσω να πω δύο-τρία πράγµατα πιο συγκεκριµένα πάνω
σε αυτές τις συγκεκριµένες προβλέψεις κάλυψης ανέργων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 6ο Γυµνάσιο Καβάλας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Χαϊκάλη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ένα άλλο θέµα, επίσης,
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είναι το τι θα κάνετε µε τους χιλιάδες ανέργους πλέον, που έχουν
οφειλές στα ασφαλιστικά ταµεία. Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα
και πρέπει να το δούµε. Πώς θα τους εκδώσετε βιβλιάριο εφόσον
χρωστάνε; Αυτό είναι ένα θέµα.

Αυτήν την κοινωνική οµάδα, που είναι και µεγαλύτερη, έπρεπε
να την είχατε καλύψει από την πρώτη στιγµή. Θα πεθάνουν στο
δρόµο επειδή χρωστάνε στα ταµεία από επιχειρήσεις που έχουν
βάλει «λουκέτο» ή θα τους σώσουµε; Είναι ένα κενό, το οποίο
πρέπει να λυθεί.

Επίσης, υπάρχει µία διάταξη, το άρθρο 15 του 1999, όπου ανα-
φέρει  ότι   ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη πα-
ρέχεται δωρεάν σε αλλοδαπούς, που βρίσκονται στην ελληνική
επικράτεια µε την προϋπόθεση ότι είναι ανασφάλιστοι και οικο-
νοµικά αδύνατοι. Ανασφάλιστοι και κοινωνικά αδύναµοι, όµως,
είναι και οι Έλληνες, είναι και η έγκυος γυναίκα, είναι και ο ηλι-
κιωµένος, είναι και ένα µικρό παιδί που χρειάζεται να κάνει ένα
εµβόλιο. Και λέτε εσείς ότι υπάρχουν εµβόλια αλλά εδώ βγήκε ο
Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών και έκανε δειγµατοληπτική έρευνα
και διαπίστωσε ότι υπάρχει παντελής έλλειψη εµβολίων. Είναι και
πάλι ένα θέµα αυτό. 

Επίσης, στις 25 Οκτωβρίου ο κ. Λυκουρέντζος ενηµέρωνε τη
Βουλή και έλεγε ότι σύµφωνα µε όλα τα οικονοµικά στοιχεία από
όλες τις υγειονοµικές περιφέρειες, η αναλογία για τη δαπάνη του
δηµοσίου για τους ανασφάλιστους είναι ένας αλλοδαπός προς
τέσσερις Έλληνες. Τώρα έχουν αυξηθεί οι Έλληνες, διότι τα
πράγµατα έχουν στενέψει πολύ και το 2012 θα κλείσει πάλι αυ-
ξητικά για τους Έλληνες. 

Επαναλαµβάνω, το ελληνικό δηµόσιο δαπανά δεκαέξι φορές
περισσότερα χρήµατα για ανασφάλιστους. Είναι απόρροια φυ-
σικά της ανεργίας. Είναι ένα θέµα το οποίο θα πρέπει να το κοι-
τάξουµε. Και όσο αυτή θα αυξάνεται, θα αυξάνεται και η ανάγκη,
για να µην επιβεβαιωθεί η ρήση του διευθυντού του Νοσοκο-
µείου «Σωτηρία» που είπε στους «NEW YORK TIMES» ότι στην
Ελλάδα όποιος δεν έχει λεφτά πεθαίνει. Εκτός αν πάµε στη ρήση
του κ. Γεωργιάδη η οποία ακούστηκε πρόσφατα, ότι όποιοι δεν
µπορούν να κάνουν τη µετάβαση και δεν µπορούν να προσαρ-
µοστούν πεθαίνουν. Ελπίζω να µην το ασπάζεται αυτό η Κυβέρ-
νηση, γιατί νοµίζω ότι θα είναι ένα πλήγµα για τη δηµοκρατία. 

Και πρακτικά και να κλείσω, θα µπορούσατε για παράδειγµα
να ενεργοποιήσετε τα ιατροκοινωνικά κέντρα που δηµιουργή-
σατε µε το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και τα εντάξατε µετά
στο ΕΣΠΑ. Έχετε από το ν.2190/94 προσωπικό για να λειτουρ-
γήσετε αυτήν την υπηρεσία και ναι µεν, αυτά τα ξεκινήσατε για
τους Ροµά και όλες τις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες αλλά από
ό,τι καταλαβαίνουµε ευπαθής κοινωνική οµάδα σήµερα είναι
όλος ο ελληνικός λαός. Ανοίξτε, λοιπόν, αυτές τις παρεχόµενες
υπηρεσίες για όλους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι γεγονός ότι το κοινωνικό κράτος δοκι-
µάζεται στις µέρες µας και δοκιµάζεται ελλείψει πόρων ή αν θέ-
λετε, δοκιµάζεται ελλείψει ορθολογικής διαχείρισης των πόρων
που έχουµε στη διάθεσή µας. Η δουλειά µας είναι εφόσον
έχουµε ούτως ή άλλως περιορισµένους πόρους για να χρησιµο-
ποιήσουµε, να τους χρησιµοποιούµε µε όσο το δυνατόν ορθολο-
γικότερο και αποτελεσµατικότερο τρόπο. Πραγµατικά είναι
ζήτηµα.

Σήµερα είναι παγκόσµια ηµέρα των ατόµων µε αναπηρία και
µακάρι να µπορούσαµε να πούµε αποφάσεις ήδη τετελεσµένες
που θα µπορούσαν να κάνουν καλύτερη τη ζωή των αναπήρων.
Και αυτοί έχουν υποστεί περικοπές. Δεν υπέστησαν όλες τις πε-
ρικοπές που σχεδιάζονταν εξαρχής, διότι έγινε µια παρέµβαση,
διακοµµατικά θα έλεγα, προκειµένου να θιγούν κατά το δυνατόν
λιγότερο, αλλά και αυτοί έχουν θιγεί.

Και ασχολούµαστε αυτές τις µέρες, το ξέρετε κι εσείς πολύ
καλά το ζήτηµα, µε την αναµόρφωση του συστήµατος των ΚΕΠΑ,

του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας. Είναι µια ανοιχτή πληγή,
η οποία βαθαίνει όλο και περισσότερο αν δεν γίνουν οι απαραί-
τητες παρεµβάσεις, που εδώ -κατά την άποψή µου- περνάνε και
από την ενεργοποίηση, τη στράτευση αν θέλετε, των γιατρών
αυτής της χώρας είτε εντός είτε εκτός συστήµατος ΕΟΠΥΥ. Διότι
ό,τι παρεµβάσεις και να κάνουµε στη λειτουργικότερη οργάνωση
της διενέργειας των επιτροπών που συνεδριάζουν, αν δεν βά-
λουν «πλάτη» οι γιατροί, αν δεν προστεθούν σε αριθµό, δεν θα
αποσυµφορηθεί αποτελεσµατικά το σύστηµα, 

Από εκεί και πέρα, συγκεκριµένες εθελοντικές πρωτοβουλίες
σαν κι αυτήν που αναφέρατε, το µητροπολιτικό κοινωνικό ια-
τρείο, σαφώς και πρέπει να τις στηρίξουµε και υπάρχει βέβαια
και η πρόθεση να θεσπιστεί και να τεθεί σε εφαρµογή και νοµο-
θετικό πλαίσιο που να προβλέπει τη σύσταση και λειτουργία κοι-
νωνικών ιατρείων κοινωνικού χαρακτήρα, σε συνέργεια βέβαια
µε το συναρµόδιο Υπουργείο Υγείας. 

Από εκεί και πέρα, δύο σηµεία θα αναφέρω και κλείνω, όσον
αφορά τα προγράµµατα περίθαλψης καταρτιζοµένων ανέργων
και ανέργων νέων, στην ηλικία τουλάχιστον, όπως σας είπα στην
πρωτολογία. Υπάρχει το άρθρο 18 του ν. 3144/03: «Οι άνεργοι
που δεν είναι ασφαλισµένοι σε οποιοδήποτε άλλο δηµόσιο ασφα-
λιστικό οργανισµό και παρακολουθούν συγχρηµατοδοτούµενα ή
µη προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρτισης, ασφαλίζονται στο
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ για ολόκληρη τη διάρκεια των προγραµµάτων» και το
άρθρο 18 του ν. 2639/98: «άνεργοι µέχρι είκοσι εννέα ετών ασφα-
λίζονται στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ εφόσον υπάρχουν τρεις προϋποθέσεις:
Πρώτον, έχουν εγγραφεί ως άνεργοι στα µητρώα του ΟΑΕΔ επί
ένα συνεχές δίµηνο, το αµέσως προηγούµενο της υποβολής αί-
τησής τους για υπαγωγή στην ασφάλιση του ΙΚΑ και κατέχουν
κάρτα ανεργίας ανανεούµενη ανά µήνα. Δεύτερον, δεν ασφαλί-
ζονται από ίδιο δικαίωµα ή ως µέλη οικογένειας. Τρίτον, δεν
σπουδάζουν σε ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της
Ελλάδας και του εξωτερικού και κατέχουν κάρτα ανεργίας ανα-
νεούµενη ανά µήνα».

Θα µου πείτε οι προϋποθέσεις υπάρχουν για να περιορίζουν
το πεδίο εφαρµογής. Ενδεχοµένως µέληµα δικό µας είναι να
προσπαθήσουµε να διευρύνουµε αυτό το πεδίο εφαρµογής.
Όπως επίσης, προσπαθούµε να κάνουµε το επίσης γνωστό σε
εσάς «Βοήθεια στο Σπίτι», τώρα «Κατ’ Οίκον Φροντίδα Συνταξι-
ούχων» πάνω στο οποίο υπάρχει αυτήν τη στιγµή ο προβληµατι-
σµός πώς να  καλύψει και τους ανασφάλιστους πλέον δικαιού-
χους, ως δικαιούχους στο µέλλον, βέβαια και όχι µόνο τους
ασφαλισµένους, δηλαδή τους συνταξιούχους. Το ξέρετε καλά,
το έχουµε συζητήσει στην επιτροπή. Αυτήν τη στιγµή προσπα-
θούµε να το επεξεργαστούµε και σε µια νοµοθετική ρύθµιση
οφείλουµε έτσι κι αλλιώς την ενηµέρωση. 

Αυτό που ήθελα να πω και κλείνω είναι ότι πρέπει αυτήν την
ώρα να πάρουµε πολύ συγκεκριµένα µέτρα για να πείσουµε τη
δύσπιστη ούτως ή άλλως κοινωνία, ότι υπάρχει ένα κοινωνικό
κράτος, ότι δεν έχουν χαθεί τα πάντα και ότι αντιθέτως σε εποχές
σκοτεινές, σε εποχές κρίσης προσπαθούµε να κάνουµε κάποιες
παρεµβάσεις ώστε να κάνουµε τα πράγµατα καλύτερα µε το συγ-
κεκριµένο χαρακτηριστικό, όµως και αυτό δεν θα σταµατώ να το
τονίζω ποτέ, ότι έχουµε να κάνουµε µε ολοένα και αυξανόµενες
ανάγκες που πρέπει να αντιµετωπιστούν από ολοένα και λιγότε-
ρους πόρους. Επιµένουµε, λοιπόν, στη σωστή και ορθολογική
διαχείριση και κοινωνική ευαισθησία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας,
Εξωτερικών, Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Συµφωνία των Αν-
τιπροσώπων των Κρατών-Μελών της Ενωµένης Ευρώπης που
συνήλθαν στα πλαίσια του Συµβουλίου, σχετικά µε την Προστα-
σία Διαβαθµισµένων Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται
προς το συµφέρον της Ενωµένης Ευρώπης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Σπυρίδων-Άδω-

νις Γεωργιάδης ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας του στο εξω-
τερικό.

Η Βουλή εγκρίνει; 
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επόµενη είναι η έκτη µε αριθµό 675/27-11-2012 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε
την απόφαση για απόλυση των εργαζοµένων του διαγωνισµού
9Κ της Αγροτικής Τράπεζας και την ανάγκη για πρόσληψη των
επιτυχόντων του διαγωνισµού 8Κ του ΙΚΑ. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Νικό-
λαος Παναγιωτόπουλος. 

Ο κ. Κατσώτης έχει το λόγο προκειµένου να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ξανά, λοιπόν, στην κοινωνική ασφά-
λιση. Είπατε ότι είναι θέµα ορθολογικής διαχείρισης των πόρων
το ζήτηµα του κοινωνικού κράτους, η ύπαρξή του οποίου βέβαια
µειώνεται λόγω της κρίσης. 

Είναι γνωστή η στάση της Κυβέρνησης απέναντι στο µεγαλύ-
τερο φορέα κοινωνικής ασφάλισης, στο ΙΚΑ. Η εισφοροαποφυγή,
η εισφοροαπαλλαγή, η εισφοροκλοπή, η αδήλωτη εργασία, η
ανασφάλιστη δουλειά είναι αυτή που κυριαρχεί. Έρχεστε, λοι-
πόν, τώρα να υλοποιήσετε µια απόφαση του διοικητικού εφε-
τείου, όπου απολύει πεντακόσιους υπαλλήλους περίπου του ΙΚΑ
που είχαν πετύχει στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ µε την προκήρυξη
9Κ του 2008, οι οποίοι ήταν για την Αγροτική Τράπεζα και προσ-
λήφθηκαν µε απόφαση της τότε κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ στο
ΙΚΑ. 

Ήταν τότε που διαµορφώνονταν, κύριε Πρόεδρε, από την κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ οι όροι και οι προϋποθέσεις για το ξεπού-
ληµα της Αγροτικής Τράπεζας, απαλλαγµένη δηλαδή από
προσωπικό ώστε να διευκολυνθεί ο ιδιώτης αγοραστής. Η από-
φαση του διοικητικού εφετείου προέκυψε µετά από αγωγές των
επιτυχόντων της προκήρυξης 8Κ για το ΙΚΑ, οι οποίοι µέχρι σή-
µερα δεν έχουν ακόµα προσληφθεί. 

Στο ΙΚΑ σήµερα υπάρχει αναγνωρισµένα τεράστια έλλειψη
προσωπικού που δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στη λειτουρ-
γία του. Στον οργανισµό του ΙΚΑ από τις ήδη κουρεµένες οργα-
νικές θέσεις των εννέα χιλιάδων εκατό, είναι καλυµµένες µόνο οι
εξήµιση χιλιάδες. Βέβαια,  όλοι γνωρίζουµε την ταλαιπωρία των
ασφαλισµένων του οργανισµού για τις παροχές, για τις συντά-
ξεις που καθυστερούν για την έκδοσή τους από ένα έως δύο
χρόνια. 

Γνωρίζετε επίσης πολύ καλά ότι υπάρχει πλήρης ανυπαρξία
ελέγχων του ΙΚΑ σε ζητήµατα ασφάλειας των εργαζοµένων, ανα-
σφάλιστης δουλειάς που είπαµε ότι οργιάζει, µε αποτέλεσµα τα
έσοδα του ΙΚΑ να µειώνονται και ανάλογα οι εργαζόµενοι να πα-
ραδίδονται στις ορέξεις της εργοδοσίας. Η απόφαση του διοι-
κητικού εφετείου προκαλεί τουλάχιστον ερωτηµατικά στο τι
έρχεται να εξυπηρετήσει.

Κρίνει ως αντισυνταγµατική τη νοµική διάταξη της κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ που οδήγησε τους επιτυχόντες του διαγωνισµού της
Αγροτικής Τράπεζας στο ΙΚΑ και αποφασίζει την απόλυσή τους
και από την άλλη αφήνει εκτός θετικής απόφασης την πρόσληψη
των επιτυχόντων του διαγωνισµού του ΙΚΑ 8Κ. 

Με µια απόφαση του διοικητικού εφετείου οι εργαζόµενοι του
διαγωνισµού του ΙΚΑ 8Κ και Αγροτικής 9Κ βρίσκονται στον αέρα,
όµηροι των σχεδιασµών της Κυβέρνησης που έτσι και αλλιώς
έχει δροµολογήσει την απόλυση των δηµοσίων υπαλλήλων µέχρι
το 2015.

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, σε τι ενέργειες θα προβείτε για
να µην απολυθεί κανένας εργαζόµενος της 9Κ και να προσλη-
φθούν άµεσα οι επιτυχόντες της 8Κ, για να λειτουργήσει στοι-
χειωδώς το ΙΚΑ και να µην ταλαιπωρούνται οι ασφαλισµένοι και
βέβαια να εισπράττονται οι εισφορές των εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε συνά-

δελφε, γιατί µεταξύ άλλων µου δίνετε την ευκαιρία να τοποθε-
τηθώ δηµόσια πάνω σε ένα ζήτηµα που έχω την αίσθηση ώρες-
ώρες ότι έχει απασχολήσει όλη την Ελλάδα και σίγουρα το 90%
του κοινοβουλευτικού σώµατος. Πάρα πολλοί συνάδελφοι από
όλες τις παρατάξεις ήρθαν στο Υπουργείο Εργασίας για να πά-
ρουν θέση ή να στηρίξουν τα επιχειρήµατα άλλοτε µελών της
προκήρυξης 9Κ άλλοτε αυτών της 8Κ. Αισθάνοµαι ότι έχει επέλ-
θει περίπου ένας διχασµός στη χώρα και η µισή Ελλάδα είναι µε
τους 8Κ και η άλλη µισή µε τους 9Κ και εµείς στη µέση να απο-
φασίσουµε. 

Δεν είναι ακριβώς έτσι όµως τα πράγµατα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αυτό καταλάβατε από εµάς; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι από εσάς, η γενική
αίσθηση που έχω. 

Ούτως ή άλλως αυτό είναι ένα θέµα του ταµείου του ΙΚΑ. Και
εµείς δεν υλοποιούµε καµµία δικαστική απόφαση όπως µόλις εί-
πατε. Δεν είναι δική µας δουλειά να υλοποιούµε δικαστικές απο-
φάσεις. Το ΙΚΑ αναφέρεται, το ΙΚΑ καλείται να δει τι θα κάνει µε
αυτό το πρόβληµα, γιατί είναι πρόβληµα. 

Ούτε βέβαια µπορούµε να επέµβουµε στο έργο της δικαιοσύ-
νης σχολιάζοντας ή παίρνοντας θέση πάνω στην απόφαση ενός
ανώτερου µάλιστα δικαστηρίου, του διοικητικού εφετείου. Λέτε
ότι η απόφαση δηµιουργεί ερωτηµατικά τουλάχιστον στο τι έρ-
χεται να εξυπηρετήσει. Μα, η απόφαση έκρινε επί της νοµιµότη-
τας των εν λόγω πράξεων, δηλαδή της πρόσληψης από το ΙΚΑ
των επιτυχόντων µε την προκήρυξη 9Κ η οποία αναφερόταν σε
πρόσληψη στην Αγροτική Τράπεζα και µε έναν τρόπο που επίσης
δεν είναι δικό µας έργο, αν θέλετε. Βρήκε το δρόµο της από την
Αγροτική Τράπεζα στο ΙΚΑ. 

Από εκεί και πέρα , δεν µπορούµε να πούµε αν εξυπηρετεί ή
δεν εξυπηρετεί κάτι συγκεκριµένο. Όπως σας είπα, σύµφωνα µε
αυτήν τη δικαστική απόφαση, αναγνωρίστηκε στο νοµοθέτη ή
στην κατ’ εξουσιοδότηση θεσµοθετούσα διοίκηση η ευχέρεια να
ρυθµίζει ποικίλες προσωπικές, πραγµατικές καταστάσεις και σχέ-
σεις, λαµβάνοντας υπ’ όψιν υφιστάµενες κοινωνικές, οικονοµι-
κές, επαγγελµατικές και άλλες συνθήκες, µε βάση γενικά και
αντικειµενικά κριτήρια. 

Όµως, κατά την απόφαση, η επιλεγόµενη ρύθµιση οφείλει να
κινείται µέσα στα όρια της αρχής της ισότητας, της διαφάνειας,
της αξιοκρατίας, που αποκλείουν την άνιση µεταχείριση µε χα-
ριστικά µέτρα µη συνδεόµενα προς αξιολογικά κριτήρια κ.λπ..
Αυτά λέει η απόφαση. 

Η αιτιολογική βάση της, µε την οποία έκρινε βέβαια ότι οι
προσλήψεις των υποψηφίων της 9Κ χαρακτηρίζονται άκυρες ως
αντισυνταγµατικές –αυτά τα λέει η απόφαση και όχι το Υπουρ-
γείο Εργασίας, το οποίο δεν έχει να σχολιάσει- κάνει λόγο για
µια αποσπασµατική ρύθµιση αποκλίνουσα από τις συνταγµατικές
αρχές της ισότητας, της διαφάνειας και της αξιοκρατίας που διέ-
πουν την ελληνική έννοµη τάξη και εποµένως δεν είναι συνταγ-
µατικά ανεκτή. 

Από εδώ και πέρα –για να µπούµε στην ουσία του προβλήµα-
τος- ποιες είναι οι εναλλακτικές; Αν εκτελεστεί αυτή η απόφαση,
οι 9Κ θα πρέπει να απολυθούν. Αυτό δεν το θέλει και το ΙΚΑ. Είχε
εκφραστεί και δηµόσια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αν εκτελεστεί η απόφαση, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για
πρόσληψη των 8Κ. Δεν εννοεί δηλαδή ότι η απόφαση σηµαίνει
πως οι 8Κ προσλαµβάνονται. Αν εκτελεστεί η απόφαση –το τρίτο
σηµείο- το ΙΚΑ πλέον το έχει πει δηµόσια ότι αδυνατεί να λειτουρ-
γήσει. Λέει ότι χωρίς τους 9Κ δεν έχει πλέον το προσωπικό, για
να καλύψει βασικές λειτουργικές του υποχρεώσεις, όπως –ας
πούµε- ένα σχετικά εύλογο χρόνο στην απονοµή των συντάξεων,
που ούτως ή άλλως καθυστερούν αρκετά. 

Επίσης, το ΙΚΑ έχει τοποθετηθεί δηµόσια και έχει πει ότι πρό-
θεσή του –βούλησή του, αν θέλετε- είναι και να κρατήσει τους
επιτυχόντες του διαγωνισµού 9Κ, αλλά και να προσπαθήσει να
βάλει µπροστά τις διαδικασίες για µια ενδεχόµενη µελλοντική
πρόσληψη των 8Κ. Εποµένως, θέλει και τη µία οµάδα –για να µην
κάνω λόγο για πλευρές- και την άλλη.
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Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, αυτό το ζήτηµα δεν είναι
νοµικό. Θα έλεγα ότι περισσότερο είναι ζήτηµα απόφασης του
ΙΚΑ. Εµείς ως Υπουργείο Εργασίας δεν µπορούµε να νοµοθετή-
σουµε τον έναν ή τον άλλον τρόπο εναντίον µιας απόφασης δι-
οικητικού εφετείου. Το καταλαβαίνετε αυτό. Δεν µπορούµε να
νοµοθετήσουµε µε τρόπο που ακυρώνει µια τέτοια δικαστική
απόφαση.

Πέραν αυτού, συντασσόµεθα µε την εκπεφρασµένη βούληση
του ΙΚΑ να καλύψει και τις δυο περιπτώσεις, γιατί χρειάζεται τους
9Κ –να το πω έτσι εντελώς συνθηµατικά- για να καλύψει τις λει-
τουργικές του υποχρεώσεις και µετά κάνει λόγο για την ανάγκη
να προσληφθούν και οι 8Κ µε κάποια ρύθµιση στο µέλλον. 

Φυσικά, το πρόβληµα είναι οικονοµικό. Να µην ξεχνιόµαστε,
αυτήν τη στιγµή ξέρετε τους περιορισµούς για προσλήψεις στο
δηµόσιο. Το ΙΚΑ µπορεί να κάνει λόγο για κενές θέσεις στο ορ-
γανόγραµµά του και για τους 8Κ, αλλά από εκεί και πέρα πρέπει
οπωσδήποτε να γίνει και ο σχετικός οικονοµικός προγραµµατι-
σµός, κάτι που αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει στον ορίζοντα. Μπο-
ρεί µετά από τους απαραίτητους σχεδιασµούς και ενέργειες να
προκύψει. 

Αυτήν τη στιγµή –και για να κλείσω το θέµα, κύριε Πρόεδρε,
γιατί νοµίζω ότι έχει ενδιαφέρον-...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Απαντάτε στην
καρδιά του ζητήµατος. Ολοκληρώστε την απάντησή σας, θα πε-
ριοριστείτε όµως στη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Βεβαίως. 

Στη δευτερολογία µου θα πληροφορήσω το Σώµα, γιατί κατα-
λαβαίνω –από τις οχλήσεις που έχω δεχθεί- ότι υπάρχει προβλη-
µατισµός και αγωνία σε πολλούς συναδέλφους...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Και στον Προ-
εδρεύοντα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): ...και στο Προεδρείο, για
τους ανθρώπους που αφορούν αυτές οι δύο προκηρύξεις,
καθώς και για κάποιες τελευταίες ενέργειες που έγιναν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πάντως, είστε Πόντιος Πιλάτος. «Το

ΙΚΑ» -λέτε- «είναι υπεύθυνο». Μα, είστε προϊστάµενος! Προϊστα-
µένη αρχή είστε! Το Υπουργείο είστε! Λέτε «δεν µπορούµε να νο-
µοθετήσουµε και να αλλάξουµε µια δικαστική απόφαση». Μα, τι
είναι αυτά που λέτε; Δηλαδή φταίνε οι εργαζόµενοι, οι οποίοι βρί-
σκονται στα θεωρεία και µας ακούν; Φταίνε οι εργαζόµενοι, οι
οποίοι πήγαν στο ΑΣΕΠ, σε µια προκήρυξη ενός διαγωνισµού;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΜΑΝΗΣ: Εννοείτε «οι µη εργαζόµενοι».
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τώρα ναι, είναι «µη εργαζόµενοι» µε

απόφαση του εφετείου. 
Πήγαν, λοιπόν, πέρασαν αυτόν το διαγωνισµό, µε τα κριτήρια

και τους όρους που ζητούσαν. Η Κυβέρνηση τους πήγε στο ΙΚΑ
και τώρα έρχεται ένα διοικητικό δικαστήριο και λέει «κακώς σας
πήγε η Κυβέρνηση εκεί, παρανόµησε, ήταν αντισυνταγµατικό,
σας απολύω αλλά δεν προσλαµβάνω και τους άλλους». Και εσείς
µου λέτε ότι αυτό το θέµα είναι θέµα του ΙΚΑ, είναι θέµα πόρων
κ.λπ.. 

Πιστεύω ότι η απάντησή σας δηµιουργεί όλο και µεγαλύτερη
ανησυχία όχι µόνο σε αυτούς τους εργαζόµενους αλλά και σε
όσους µας ακούν από τους νέους και τις νέες που προσφεύγουν
σε αυτές τις προκηρύξεις για µια θέση δουλειάς. Υποτίθεται ότι
εκεί διασφαλίζεται η διαφάνεια. Υποτίθεται ότι εκεί, µέσω του
ΑΣΕΠ, δεν υπάρχει παρέµβαση του πελατειακού κράτους. Και
όµως αυτοί οι εργαζόµενοι σήµερα είναι όµηροι των δικών σας
αποφάσεων, γιατί είναι δικές σας αποφάσεις, γιατί η Κυβέρνηση
–αν θέλει- νοµοθετεί και λύνει το πρόβληµα άµεσα. 

Είπαµε ότι οι κενές οργανικές θέσεις είναι πάνω από δυόµισι
χιλιάδες. Το ΙΚΑ υποφέρει, πράγµατι, από την εισφοροαποφυγή,
την εισφοροκλοπή κ.λπ.. Η αδήλωτη εργασία έχει πάρει τερά-
στιες διαστάσεις. Μηχανισµοί ελέγχου δεν υπάρχουν. Πώς είναι
δυνατόν να λέτε «δεν µπορούµε να κάνουµε σήµερα κάποια πα-
ρέµβαση»; Μπορείτε και εδώ έπρεπε να ήσασταν έτοιµος, κύριε

Υπουργέ και να φέρετε λύση, πρόταση, νοµοθετική ρύθµιση,
µέσω µιας τροπολογίας, για να λυθεί το πρόβληµα της 9Κ και
της 8Κ. 

Δεν φταίνε οι εργαζόµενοι. Είστε ακόµα περισσότερο αναξιό-
πιστοι απέναντι σε αυτά τα παιδιά, τα οποία προσλήφθηκαν µέσα
από ένα διαγωνισµό και σήµερα τους πετάτε στο δρόµο, εκτός
εάν σας βόλευε αυτή η απόφαση του διοικητικού εφετείου, για
να συµπληρωθεί ο αριθµός που έχετε συµφωνήσει να απολυ-
θούν. Πείτε το όµως καθαρά στους εργαζόµενους. Μην τους
αφήνετε να είναι στο δρόµο, όµηροι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να λυθεί το θέµα άµεσα. Δεν
ξέρω, βέβαια. Οι εργαζόµενοι πρέπει να συνεχίσουν τον αγώνα
τους και καλά κάνουν και διεκδικούν τη θέση δουλειάς. Καλά κά-
νουν και ενοχλούν τους πάντες. Έχουν δίκιο. Δεν µπορούν σή-
µερα να πεταχτούν στο δρόµο, επειδή παρανόµησε ο προη-
γούµενος Υπουργός Εργασίας ή επειδή παρανόµησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, ο Υπουργός Οικονοµικών, γιατί δεν ξέρω ποιος
ακριβώς παρανόµησε. Δεν παρανόµησαν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι,
οι οποίοι θα µπορούσαν να είναι στην ΑΤΕ αλλά εσείς θέλατε να
την πουλήσετε και πήγατε τους εργαζόµενους στο ΙΚΑ. Γιατί
φταίνε αυτοί; 

Με µία νοµοθετική ρύθµιση εµείς θα επανέλθουµε πάλι. Κα-
λούµε τους εργαζόµενους να µη σταµατήσουν και θα επανέλ-
θουµε, έτσι ώστε να λυθεί το θέµα. Νοµίζω ότι το ζήτηµα είναι
πολιτικό και ότι µπορεί εδώ µε µία νοµοθετική ρύθµιση να λυθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος  Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε,
σαφώς και οι εργαζόµενοι βρίσκονται αυτήν τη στιγµή σε αγωνία,
όπως σε αγωνία βρίσκεται και η πλευρά των 8Κ που πέτυχαν στο
διαγωνισµό για πρόσληψη στο ΙΚΑ και αντί να προσληφθούν,
είδαν να τους προσπερνούν οι 9Κ. Σε δύσκολη θέση οι µεν, σε
δύσκολη θέση και οι δε. Το ΙΚΑ ζητάει και τις δύο οµάδες, γιατί
απλούστατα χρειάζεται και τους 9Κ, οι οποίοι έχουν ήδη ενσω-
µατωθεί  στη λειτουργική του δοµή και στη διοικητική του λει-
τουργία αλλά και τους 8Κ, για να καλύψει θέσεις που είναι
απαραίτητες, όπως σας είπα στη λειτουργική δοµή του οργανι-
σµού. 

Όταν σας είπα ότι δεν µπορούµε να νοµοθετήσουµε, σας εξή-
γησα γιατί. Δεν µπορούµε να πάµε κόντρα –για να το πω όσο πιο
λαϊκά µπορώ- σε µια απόφαση ανώτερου δικαστηρίου –εν προ-
κειµένω διοικητικού εφετείου- επί θέµατος µάλιστα σοβαρού,
όπως είναι η αντισυνταγµατικότητα µιας συγκεκριµένης ρύθµι-
σης. Τι να έρθουµε να πούµε εµείς ως Κυβέρνηση; Ότι αυτό που
το εφετείο κρίνει αντισυνταγµατικό εµείς το αντιπαρερχόµεθα
και νοµοθετούµε. Όχι. Είναι πολύ πιο λεπτή η διαδικασία και πρέ-
πει να τηρηθούν οι ισορροπίες. Προφανώς, πρέπει να γίνει µια
πολιτική διευθέτηση αλλά αυτήν την πρωτοβουλία πρέπει να την
έχει το ασφαλιστικό ταµείο. 

Έγινε -απ’ ό,τι γνωρίζω- σήµερα µια συνάντηση µεταξύ της δι-
οίκησης του νοµικού συµβούλου του ταµείου και νοµικών παρα-
στατών από πλευράς 8Κ, προκειµένου να γίνει µια συνεννόηση
και να µην προχωρήσουν σε εκτέλεση της απόφασης αυτής του
διοικητικού εφετείου. Επιτεύχθηκε µία συµφωνία για κάποιο χρο-
νικό διάστηµα. Μία εβδοµάδα ή δύο -αν δεν κάνω λάθος- να
υπάρξει «µία ανακωχή» -ας µου επιτραπεί αυτή η έκφραση- προ-
κειµένου να δούµε αν µπορούµε να προχωρήσουµε σε µία διευ-
θέτηση. 

Όπως σας είπα, την πρωτοβουλία την έχει το ΙΚΑ και περιµέ-
νουµε να µας δώσει τη λύση. Μπορεί –για να πω και κάτι που θα
µπορούσε να γίνει- να προβληθεί κατ’ εξαίρεση αίτηµα στο
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης για πραγµατοποίηση
προσλήψεων, κατ’ εξαίρεση των προβλέψεων που διέπουν τις
προσλήψεις στο δηµόσιο, σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
, όπως είναι το ΙΚΑ,  βάσει των διατάξεων του µεσοπρόθεσµου,
µε τη δικαιολογία ότι το ΙΚΑ, πραγµατικά, χρειάζεται αυτές τις
θέσεις. Και για έναν άλλο λόγο που µπορώ να αναφέρω εδώ,
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διότι πάλι βάσει µνηµονιακής υποχρέωσης  το ΙΚΑ είναι το αρµό-
διο ασφαλιστικό ταµείο, προκειµένου να πραγµατοποιήσει τις ει-
σπράξεις των ληξιπρόθεσµων απαιτήσεων των άλλων ασφαλι-
στικών ταµείων. Γι’ αυτό χρειάζεται επιπλέον προσωπικό. 

Να, λοιπόν, µία αιτιολογική βάση, για να ζητήσει κατ’ εξαίρεση
πραγµατοποίηση προσλήψεων. Όµως, για να πάει σε µία τέτοια
διευθέτηση, όπως καταλαβαίνετε, πρέπει να κάνει και τον απα-
ραίτητο οικονοµικό προγραµµατισµό. Μπορεί να υπάρχει το σχε-
τικό ποσό στον προϋπολογισµό του αλλά αυτή είναι µία λογιστική
–αν θέλετε- προσέγγιση και όχι µια πραγµατική οικονοµική προ-
σέγγιση. 

Εποµένως, θα γίνουν αυτές οι διευθετήσεις. Ας είµαστε αισιό-
δοξοι. Συµµεριζόµαστε τη δύσκολη θέση και των δύο πλευρών.
Νοµίζω ότι τις επόµενες δέκα - δεκαπέντε µέρες, θα έχουµε πε-
ρισσότερα να πούµε και πολύ περισσότερο νοµίζω ότι θα µπο-
ρούµε να µιλάµε για µία διευθέτηση αυτού του προβλήµατος, το
οποίο δεν  µπορεί να γίνει, όπως σας είπα, διά της νοµικής οδού
αλλά διά της οδού της πολιτικής του διευθέτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος  Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υφυπουργέ. 

Οι επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες απευθύνονται στον Υπουργό
Παιδείας κ. Αρβανιτόπουλο, θα συζητηθούν στο τέλος –θα αλ-
λάξει δηλαδή, η σειρά-  διότι ακολουθεί επερώτηση απευθυνό-
µενη στον κύριο Υπουργό Παιδείας, οπότε θα υπάρχει συνέχεια
στην παρουσία του.

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 662/27-11-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής
Αριστεράς κ. Νικολάου Τσούκαλη προς τους Υπουργούς Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την ανάγκη διατήρησης των ιστορικών
υποδοµών της «ΑΧΑΪΑ ΚΛΑΟΥΣ».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.

Κύριε  Τσούκαλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κύριε  Υπουργέ, ως εκ καταγωγής, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά

τη σηµασία των εγκαταστάσεων της «ΑΧΑΪΑ ΚΛΑΟΥΣ» όχι µόνο
για την Πάτρα και την ευρύτερη περιοχή αλλά και για ολόκληρη
την Ελλάδα  και ολόκληρη την Ευρώπη, δεδοµένου ότι αποτελεί
το πρώτο οργανωµένο οινοποιείο της χώρας, το οποίο εν έτει
1861 δηµιουργήθηκε στο σηµείο εκείνο από τον Γουσταύο Κλά-
ους και έκτοτε αποτελεί εµβληµατικό στοιχείο και της περιοχής
αλλά και γενικότερα της βιοµηχανικής παραγωγής και των βιο-
µηχανικών εγκαταστάσεων του 19ου αιώνα.

Όµως, αυτά τα µνηµεία τα τόσο µεγάλης σηµασίας, έδειξαν
πόσο ευάλωτα είναι από τη νοµοθεσία, όταν πρόσφατα πριν από
λίγες µέρες µία οικονοµική διαµάχη µεταξύ των εµπλεκοµένων
γύρω από τη βιοµηχανία, ουσιαστικά κινδύνευσε να κατακερµα-
τίσει τη βιοµηχανία, όταν ο ένας εκ των δύο αποφάσισε να απο-
σύρει από τις εγκαταστάσεις της «ΑΧΑΪΑ ΚΛΑΟΥΣ» τα γνωστά σε
όσους έχουν επισκεφθεί τη συγκεκριµένη εγκατάσταση ιστορικά
βαρέλια του 19ου αιώνα, όπου φυλάσσεται η µαυροδάφνη εκεί-
νης της εποχής. Όπως καταλαβαίνετε, προκάλεσε ένα είδος σοκ
στην περιοχή και στους φορείς της Αχαΐας και της Πάτρας όταν
συνειδητοποιήσαµε πόσο ευάλωτος είναι αυτός ο χώρος. Ενώ
έχει κηρυχθεί όλη η εγκατάσταση διατηρητέα από το 1991, συ-
νειδητοποιήσαµε ότι τα βαρέλια αυτά δεν ήταν δοµικό στοιχείο
της εγκατάστασης και ότι µπόρεσαν να αφαιρεθούν. Είναι σαν
να λέµε δηλαδή, ότι από την Ακρόπολη µπόρεσαν να αφαιρεθούν
οι Καρυάτιδες, χωρίς να υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Το ερώτηµα είναι σαφές. Σκοπεύετε άµεσα να χαρακτηρίσετε
όλα τα στοιχεία αυτά των εγκαταστάσεων ως ιστορικά και ως άρ-
ρηκτα συνδεδεµένα µε τη συγκεκριµένη εγκατάσταση; Υπάρχει
πρόθεση εκ µέρους του Υπουργείου, να αναδείξει το χώρο αυτό
και τουριστικά αλλά και πολιτισµικά σε σχέση µε το χαρακτήρα
του, δηλαδή του πρώτου οργανωµένου οινοποιείου της χώρας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε  συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε  Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε
συνάδελφε, πράγµατι η ακτινοβολία του µνηµείου αυτού είναι σε
όλους αισθητή. Θα πρέπει όµως για λόγους που έχουν σχέση µε
την ιστορία των χειρισµών που έγιναν για την προστασία και την
ανάδειξη αυτού του µνηµείου, να αναφερθούµε στο γεγονός ότι
η κήρυξή του ως µνηµείου, έγινε υπό το κράτος της ισχύος του
άρθρου 1 του ν.1469/1950, δυνάµει της οποίας τότε παρείχε τη
δυνατότητα µε απόφαση των αρµοδίων οργάνων της πολιτείας,
να παρέχεται ειδική προστασία σε συγκεκριµένα οικοδοµήµατα
και συγκεκριµένα κτήρια, που είχαν ειδική σηµασία για τον πολι-
τισµό και µάλιστα να παρέχεται εκείνη η προστασία που µε βάση
το άρθρο 52 του κωδικοποιηµένου ν.5351/1932 περί αρχαιοτή-
των, παρείχετο µόνο στα µνηµεία της πολιτιστικής κληρονοµιάς.
Τότε, λοιπόν και υπό το κράτος της ισχύος αυτού του νόµου –
δεν είχε ακόµα τεθεί σε εφαρµογή ο ισχύων νόµος για την προ-
στασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς, δηλαδή ο ν.3028/2002-
αυτή η προστασία µπορούσε να δοθεί, αυτή εδόθη.

Σήµερα, όµως, µε τα δεδοµένα, κυρίως, της διατάξεως του άρ-
θρου 42 που δίνει τη δυνατότητα -στη συνέχεια, βεβαίως, στην
παράγραφο 2, απαγορεύει οποιαδήποτε µεταφορά, απόσπαση,
µετακίνηση του µνηµείου- να χαρακτηρίζονται και να προστα-
τεύονται ως ακίνητα µνηµεία και τα κινητά εκείνα στοιχεία του
ακινήτου που θεωρείται µνηµείο, τα οποία βρίσκονται σε µια ορι-
σµένη σχέση µε την κατά προορισµό χρήση του ακινήτου, είναι
προφανές ότι δεν πρόκειται να κινδυνεύσουν αλλά ούτε και κιν-
δυνεύουν από οποιαδήποτε ενέργεια αυτά τα ιστορικά βαρέλια
στα οποία αναφερθήκατε. 

Σας ενηµερώνω δε ότι από τις 18 Σεπτεµβρίου του 2012, έχει
αποσταλεί προς τους σηµερινούς ιδιοκτήτες της επιχείρησης έγ-
γραφο της Εφορίας Νεοτέρων Μνηµείων Δυτικής Ελλάδας, µε
το οποίο απαγορεύεται χωρίς την προηγούµενη έγκριση της
εφορίας οποιαδήποτε διαρρύθµιση, µετασκευή ή οποιαδήποτε
εργασία στο χώρο του βιοµηχανικού συγκροτήµατος του «ΑΧΑΪΑ
ΚΛΑΟΥΣ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο
κ. Τσούκαλης για τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Δεν θα εξαντλήσω το χρόνο µου,
κύριε Πρόεδρε. 

Πάντως, είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι αφού το συγκρό-
τηµα και τα κινητά στοιχεία του µνηµείου αυτού δεν έχουν ενταχ-
θεί –γιατί δεν εντάσσονται αυτοµάτως- στο προστατευτικό
καθεστώς του νόµου του 2002, υπάρχει θεσµικό κενό που οδή-
γησε σε βάσιµους φόβους ότι τα βαρέλια αυτά µπορούν να µε-
τακινηθούν. Τέλος πάντως, είναι θετική η ανταπόκριση και της
υπηρεσίας όσον αφορά αυτόν τον τοµέα. 

Βεβαίως, υπάρχει και η δεύτερη ερώτηση που σας έθεσα και
η οποία έχει σχέση µε το κατά πόσο ενδείκνυται το Υπουργείο
να αναλάβει την πρωτοβουλία σε συνεργασία µε την ιδιοκτήτρια
του χώρου, την Τράπεζα Πειραιώς, ώστε να υπάρξει ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο αναβάθµισης του συγκεκριµένου συγκροτήµατος
και να προχωρήσει η ανάδειξή του σύµφωνα µε τον προορισµό
του. 

Παρεµπιπτόντως, πρέπει να ενηµερώσω ότι έχει γίνει µια κατ’
αρχήν επαφή µε την ιδιοκτήτρια τράπεζα, η οποία έχει εκδηλώσει
το ενδιαφέρον να εντάξει το συγκεκριµένο συγκρότηµα στο δί-
κτυο µουσείων που διαθέτει και διαχειρίζεται σε όλη την Ελλάδα.
Πλην, όµως, εκτιµώ ότι η δική σας παρέµβαση, δηλαδή του Υ-
πουργείου, θα συµβάλλει θετικά και πιο αποτελεσµατικά σε όλη
αυτήν τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε
συνάδελφε, θα ήθελα να σας ενηµερώσω επιπλέον ότι και σή-
µερα, επ’ ευκαιρία και εξ αφορµής της ερωτήσεώς σας, έδωσα
εντολή στις υπηρεσίες του Υπουργείου, να κάνουν οτιδήποτε
προβλέπεται εκ του νόµου, ώστε να υπάρξει πλήρης προστασία
των συγκεκριµένων στοιχείων. Και λέω «πλήρης προστασία», γιατί
πολύ ορθά επισηµάνατε ότι το σχετικό κενό υπήρξε υπό το κρά-
τος της νοµοθεσίας που ίσχυε τότε που ξεκίνησε ο αρχικός χα-
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ρακτηρισµός του συγκεκριµένου µνηµείου. Σήµερα δεν υπάρχει. 
Επίσης, θα ήθελα να σας πω –και, πράγµατι, θεωρώ ότι και

εσείς συµµερίζεστε το γεγονός- ότι αυτό το συγκεκριµένο συγ-
κρότηµα, αποτελεί στοιχείο ιδιαίτερης σπουδαιότητας για τη µε-
λέτη του βιοµηχανικού πολιτισµού, ο οποίος είναι άρρηκτα
συνδεδεµένος µε την ιστορία, την εξέλιξη και την ανάπτυξη της
περιοχής των Πατρών. 

Εποµένως, λοιπόν, στο πλαίσιο της προσπάθειας που συστη-
µατικά έχουµε αναλάβει τους τελευταίους µήνες για την προστα-
σία και την ανάδειξη της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, σας
δηλώνουµε ότι θα οδηγήσουµε τα πράγµατα σε εκείνη την κα-
τεύθυνση, ώστε να υπάρξει πλήρης ικανοποίηση όλων των ανη-
συχιών τις οποίες δικαιολογηµένα έχετε, όσον αφορά βέβαια εκ
της προέλευσής σας εκ των Πατρών αλλά όχι όµως και τόσο
όσον αφορά την πληρότητα των ενεργειών που έχει κάνει το
Υπουργείο. 

Επίσης, όσον αφορά την τουριστική αξιοποίηση στην οποία
αναφερθήκατε, είναι προφανές πως κατανοείτε ότι δεν µου επι-
τρέπεται να προβώ σε εισπήδηση σε αρµοδιότητα άλλου Υπουρ-
γείου, γιατί ήδη αυτού του είδους οι χειρισµοί, ανήκουν στο
νεότευκτο Υπουργείο Τουρισµού.

Κατά πάσα περίπτωση όµως, εάν υπάρχει κάποια ιδέα ή εάν,
πράγµατι, από την τοπική κοινωνία προβάλλεται κάποια συγκε-
κριµένη σχεδίαση για τρόπο πολιτισµικής αξιοποίησης του συγ-
κεκριµένου µνηµείου, που να υπερβαίνει τα ήδη από πλευράς
των υπηρεσιών οργανωθέντα, εγώ και προσωπικά είµαι στη διά-
θεσή σας να συνεργαστούµε, για να πετύχουµε το καλύτερο δυ-
νατό προς την κατεύθυνση αυτή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Η τέταρτη µε αριθµό 656/27-11-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου της ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού
Σερρών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά
προς τον Υπουργό Οικονοµικών σχετικά µε τα προβλήµατα της
επικείµενης συστέγασης των ενοποιηµένων ΔΟΥ ν. Σερρών δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 674/27-11-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεοδοσίου Κωνσταντινίδη
προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων και Οικονοµικών σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την τακτική και αποτελεσµατική συγκοινωνιακή
εξυπηρέτηση της πόλης της Θεσσαλονίκης και της Περιφερει-
ακής Ενότητας Θεσσαλονίκης.

Στον ερωτώντα Βουλευτή, θα απαντήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Το λόγο έχει ο κύριος Κωνσταντινίδης για δύο λεπτά, για να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το προηγούµενο δεκαπενθήµερο, µε ανακοι-

νώσεις τους τόσο ο Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσα-
λονίκης όσο και το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, γνωστοποιούσαν ότι
αδυνατούν να συνεχίσουν την εκτέλεση των δροµολογίων τους
λόγω έλλειψης χρηµάτων για την αγορά πετρελαίου κίνησης.
Αποτέλεσµα αυτών των ανακοινώσεων θα ήταν δεκάδες χωριά
να αποµονωθούν συγκοινωνιακά -κάτι που το ζήσαµε στη Θεσ-
σαλονίκη- και ένα εκατοµµύριο κάτοικοι του πολεοδοµικού συγ-
κροτήµατος Θεσσαλονίκης, να µείνουν χωρίς Μέσα Μαζικής
Μεταφοράς -διότι ο ΟΑΣΘ έχει το µονοπώλιο- και να διαγράφε-
ται αβέβαιο το µέλλον χιλιάδων εργαζοµένων τόσο στο ΚΤΕΛ όσο
και στον ΟΑΣΘ. 

Ευτυχώς, βρέθηκε µία λύση η οποία θέλω να τονίσω ότι είναι
προσωρινή. Το µεν ΚΤΕΛ ανακοίνωσε ότι πέτυχε την επέκταση
του πιστωτικού ορίου από τις εταιρείες πετρελαίου, ο δε ΟΑΣΘ,
ότι έχει πάρει δάνειο 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ, µε το οποίο καλύ-
φθηκαν οι ανάγκες µισθοδοσίας αλλά, όπως δηλώνει ο Πρό-
εδρος του ΟΑΣΘ, τα χρήµατα αυτά αρκούν µόνο για δύο εβδο-
µάδες.

Κύριε Υπουργέ, σηµειώνουµε τις διαχρονικές πολιτικές ευθύ-

νες όλων των κυβερνήσεων –και της σηµερινής- για την κατά-
σταση των Μέσων Μαζικής Μεταφοράς, µία κατάσταση, που
φέρνει στην επικαιρότητα την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, για την ανάγκη ενός δηµόσιου φορέα συγκοι-
νωνιών και µεταφορών µε γνώµονα την εξυπηρέτηση των λαϊκών
αναγκών. 

Σας ρωτάµε τι µέτρα θα πάρετε, ώστε να διασφαλιστεί απρό-
σκοπτα η συγκοινωνιακή εξυπηρέτηση της πόλης της Θεσσαλο-
νίκης αλλά και της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης το
αµέσως επόµενο διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου θα απαντήσω
επί του πυρήνα του ερωτήµατός σας αλλά µας δίνεται η ευκαιρία
να συζητήσουµε και τα οικονοµικά του ΟΑΣΘ, κάτι που είναι ιδι-
αίτερα επίκαιρο και σηµαντικό.

Αρχικά σ’ ό,τι αφορά το θέµα του ΚΤΕΛ, από την ενηµέρωση
που είχα και από συναρµόδιους Υπουργούς, γνωρίζετε ότι µε την
οικονοµική συµφωνία που συνάφθηκε στις 8 Απριλίου 2010 και
κυρώθηκε µε σχετικό νόµο του 2010 µεταξύ του ελληνικού δη-
µοσίου, του ΟΑΣΘ, του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης και του ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, το τε-
λευταίο ανέλαβε την υποχρέωση εξυπηρέτησης των δήµων της
επαρχίας Λαγκαδά, δήµων που βρίσκονται εκτός της αστικής πε-
ριοχής που δραστηριοποιείται ο ΟΑΣΘ.

Η καθορισθείσα στο νόµο αποζηµίωση για την εκπλήρωση
αυτής της υποχρέωσης, ανέρχεται τουλάχιστον στις 950.000
ευρώ. Πράγµατι, όπως πολύ σωστά αναφέρατε, το ΚΤΕΛ Θεσ-
σαλονίκης, σε ανακοίνωσή του ανέφερε την πρόθεση διακοπής
της εκτέλεσης συγκοινωνίας στο νοµό από τις 26 Νοεµβρίου.

Στο σηµείο αυτό, ωστόσο, θα πρέπει να σας τονίσω ότι την ευ-
θύνη για το σχεδιασµό των δηµόσιων αστικών συγκοινωνιών στο
σύνολο της Περιφερειακής Ενότητας της Θεσσαλονίκης, όπως
και την εποπτεία του ΟΑΣΘ, έχει το Συµβούλιο Αστικών Συγκοι-
νωνιών Θεσσαλονίκης, εποπτεία και ευθύνη που επιτυγχάνεται
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Μακεδονίας και Θράκης και το
ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης.

Έτσι, σύµφωνα µε το υπ’ αριθµόν 1778 έγγραφο της 29ης Νο-
εµβρίου του συµβουλίου προς το Υπουργείο Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, µας
γνωστοποιήθηκε ότι το συµβούλιο, ήρθε σε άµεση επαφή µε το
ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης και συµφωνήθηκε άµεση συνάντηση του
συµβουλίου, του ΟΑΣΘ και του ΚΤΕΛ υπό την αιγίδα του Υπουρ-
γείου Μακεδονίας και Θράκης, για την αντιµετώπιση της κατά-
στασης. Αποτέλεσµα ήταν η συγκοινωνία του ΚΤΕΛ να µη
διακοπεί, εξυπηρετώντας τους πολίτες του νοµού.

Κύριε συνάδελφε, σίγουρα το ζήτηµα του ΟΑΣΘ χρήζει περισ-
σότερης και εκτεταµένης ανάλυσης λόγω και του µεγάλου οικο-
νοµικού µεγέθους που έχει. Αξίζει να αναφερθεί ότι η εγγεγραµ-
µένη πίστωση στον κρατικό προϋπολογισµό του 2012 συνολικά
για τους συγκοινωνιακούς φορείς ήταν 442 εκατοµµύρια ευρώ.
Όσον αφορά τον ΟΑΣΘ, κατ’ εφαρµογή των σχετικών διατάξεων,
καθορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση οι συµβατικές δαπά-
νες λειτουργίας και υπολογίζεται το κόµιστρο. Η αντισταθµιστική
καταβολή, προκύπτει από τη διαφορά των συµβατικών δαπανών
που αναγνωρίζονται από το ελληνικό δηµόσιο, σύµφωνα πάντα
µε την οικονοµική συµφωνία, µείον τα συµβατικά έσοδα, όπως
αυτά καταβάλλονται στον ΟΑΣΘ. Για το 2012, η αντισταθµιστική
καταβολή προς τον ΟΑΣΘ καθορίστηκε στο ποσό των 96 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, το οποίο είχε καταβληθεί ολόκληρο. Μάλιστα, σή-
µερα καταβλήθηκε και η τελευταία δόση -και την έχω στην
κατοχή µου- ύψους 1,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Ενενήντα έξι εκα-
τοµµύρια, σπασµένα σε δώδεκα δόσεις των οκτώ εκατοµµυρίων.

Ωστόσο, έχουν προκύψει, πράγµατι, κάποιες εκκρεµότητες τις
οποίες και θα σας αναπτύξω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
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ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η ουσία του
προβλήµατος δεν αλλάζει. Εµείς θέλουµε µία διαβεβαίωση ότι
θα συνεχίσουν απρόσκοπτα να λειτουργούν οι συγκοινωνίες.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι αποδεχόµαστε το καθεστώς του ιδιωτικού
ΟΑΣΘ, ο οποίος χρηµατοδοτείται µε χρήµατα του δηµοσίου. Μι-
λάµε για µία σύµβαση του ’57 -την ξέρετε και την ξέρουµε πολύ
καλά, τουλάχιστον εµείς στη Θεσσαλονίκη- η οποία βρέξει-χιονί-
σει αποδίδει στους µετόχους κέρδη.

Το ζήτηµα, λοιπόν, που επαναφέρουµε, έχει να κάνει µε όλο
αυτόν τον κυκεώνα των αρµοδίων και αναρµοδίων, ο οποίος πολ-
λές φορές µας οδηγεί στο καθεστώς που αντιµετωπίσαµε το δεύ-
τερο δεκαπενθήµερο του Νοέµβρη. Μπορεί το Συµβούλιο
Αστικών Συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης να είναι ρυθµιστική
αρχή, ωστόσο λειτουργεί κάτω από την πολιτική ευθύνη κυβερ-
νήσεων. Εµείς, αναζητούµε εδώ όχι µόνο τα οικονοµικά µοντέλα
µε βάση τα οποία βγαίνει ή δεν βγαίνει το ΚΤΕΛ. Από τη στιγµή
που όλοι ξέρουµε ότι τα εισιτήρια είναι επιδοτούµενα -νοµίζω ότι
είναι κοντά στο 0,90 η επιδότηση του εισιτηρίου του ΟΑΣΘ- φθά-
νουµε στο σηµείο να επιδοτούµε ιδιώτες να εκτελούν ένα δηµό-
σιο έργο.

Όταν το ΚΚΕ αναφέρεται στις αποκλειστικά δηµόσιες συγκοι-
νωνίες οι οποίες θα επιδοτούνται για το καλό των εργαζοµένων
και για το καλό του λαού και για να έχουµε γρήγορες και ασφα-
λείς µεταφορές και συγκοινωνίες, ακούµε από την άλλη πλευρά
σιωπή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, η ευαισθησία για την αν-
τιµετώπιση προβληµάτων των πολιτών και τη βελτίωση της
καθηµερινότητάς τους, δεν θεωρώ ότι είναι προνόµιο κανενός.
Αντιθέτως, πιστεύω ότι πρέπει να βρίσκεται στον πυρήνα κάθε
πολιτικής µας επιλογής.

Ας µιλήσουµε, συνεπώς, χωρίς οικονοµικά µοντέλα. Εξηγού-
µαι. Ο ΟΑΣΘ, σύµφωνα µε την οικονοµική σύµβαση µεταξύ του
ελληνικού δηµοσίου και του οργανισµού, είχε τη δυνατότητα να
προσφύγει σε τριµελές διαιτητικό δικαστήριο, δηλαδή, να κάνει
χρήση ενός άρθρου ενός συγκεκριµένου νόµου, του άρθρου 12,
από την οικονοµική συµφωνία.

Έτσι και έκανε ο ΟΑΣΘ σε δύο περιπτώσεις. Στην πρώτη πε-
ρίπτωση, µε την υπ’ αριθµόν 22/2011 διαιτητική απόφαση, επιδι-
κάστηκε υπέρ του ΟΑΣΘ ποσό 23,4 εκατοµµύρια ευρώ. Έχουν
ενδιαφέρον τα ποσοτικά στοιχεία. Ο οργανισµός έχει ήδη ει-
σπράξει.

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Η σύµβαση που υπογρά-
φηκε όµως…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Θα σας απαντήσω. Θα είµαι πλήρης, νοµίζω, στην τοπο-
θέτησή µου.

Ο οργανισµός έχει ήδη εισπράξει µέχρι σήµερα συνολικά ποσό
17,9 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων 12,4 εκατοµµύρια ευρώ
το 2011 και 5,5 εκατοµµύρια ευρώ το 2012, εκτός της επιχορή-
γησης που είπα προηγουµένως. Απέµειναν, δηλαδή, προς κατα-
βολή άλλα 5,5 εκατοµµύρια ευρώ πράγµατι, τα οποία, σύµφωνα
µε τον προγραµµατισµό, έπρεπε να καταβληθούν εντός του πε-
ρασµένου Οκτωβρίου. Το πάγωµα, όµως, των χρηµατοδοτικών
ροών του µηχανισµού στήριξης και η πίεση που επήλθε στα τα-
µειακά διαθέσιµα της χώρας, δεν επέτρεψαν την καταβολή της
δόσης τον Οκτώβριο. Ωστόσο, η χρηστή δηµοσιονοµική διαχεί-
ριση στο δεύτερο εξάµηνο του έτους, µας επιτρέπει πλέον να
ανταποκριθούµε στις συγκεκριµένες υποχρεώσεις. 

Συνεπώς, το ποσό των 5,5 εκατοµµυρίων ευρώ που εκκρεµεί,
θα καταβληθεί στον ΟΑΣΘ µέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους.
Με τη δόση αυτή, το συνολικό ποσό της κρατικής επιχορήγησης
στον ΟΑΣΘ για το 2012, θα φτάσει τα 107 εκατοµµύρια ευρώ.
Συγκρατήστε. Είχαµε 96 και θα φτάσει 107 εκατοµµύρια. Κρίσι-
µοι αριθµοί.

Στη δεύτερη περίπτωση, µε την υπ’ αριθµόν 28/2012 διαιτητική
απόφαση, επιδικάστηκε υπέρ του ΟΑΣΘ ποσό επιπλέον, άλλα 30

εκατοµµύρια ευρώ, το οποίο θα επιβάρυνε τον κρατικό προϋπο-
λογισµό και ειδικότερα το αποθεµατικό του Υπουργείου Οικονο-
µικών, καθώς δεν υπάρχει κάποια σχετική πρόβλεψη για για τη
χορήγηση αυτού του ποσού.

Το ελληνικό δηµόσιο, ασκώντας το νόµιµο δικαίωµά του, έχει
υποβάλει µέσω του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους αίτηση
ακύρωσης και αναστολής εκτέλεσης της εν λόγω διαιτητικής
απόφασης. Κι αυτό, διότι υπάρχουν συγκεκριµένοι λόγοι εθνικού
συµφέροντος και σηµασίας, που σχετίζονται τόσο µε την ευρύ-
τερη κατάσταση της ελληνική οικονοµίας, όσο και µε τις δηµο-
σιονοµικές συνθήκες που επικρατούν. 

Αναλογιστείτε -κι εδώ είναι το κρίσιµο σηµείο- ότι µία ενδεχό-
µενη αποδοχή της εν λόγω απόφασης θα οδηγούσε την αντι-
σταθµιστική καταβολή προς τον ΟΑΣΘ για το 2012 στα 126
εκατοµµύρια ευρώ, 6% παραπάνω από το 2011 και 10% από το
2010. Αν συνυπολογίσουµε και τα 11 εκατοµµύρια της προηγού-
µενης διαιτητικής απόφασης, που ένα κοµµάτι έχει καταβληθεί
και τώρα θα καταβληθεί και το υπόλοιπο, φτάνουµε στα 137 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Το 2000 ξεκινήσαµε από τα 72 εκατοµµύρια
ευρώ. Περιληπτικά οι αριθµοί σε εκατοµµύρια είναι 72, 68, 57,
56, 77 κ.ο.κ.. 

Συνεπώς, τα τελευταία χρόνια ο ΟΑΣΘ λαµβάνει συνεχώς αυ-
ξανόµενη αντισταθµιστική καταβολή, παρέχοντας επί της ουσίας
το ίδιο συγκοινωνιακό έργο, ενώ δεν αναλαµβάνει ουσιαστικές
πρωτοβουλίες στην κατεύθυνση µείωσης ή εξοικονόµησης των
δαπανών του.

Αντιθέτως, όπως προκύπτει από σχετική αλληλογραφία µε-
ταξύ των διευθύνσεων του οργανισµού, σχεδιάζει να αυξήσει τα
έξοδά του, αφού προχώρησε σε προσλήψεις το 2012 σαράντα
τριών εργαζοµένων, σχεδιάζει νέες προσλήψεις το 2013 εβδο-
µήντα εργαζοµένων και αύξηση των µισθών για το 2013.

Συµπερασµατικά, καταλαβαίνετε ότι αυτή η εικόνα δηµοσιονο-
µικής διαχείρισης, δεν συνάδει µε τη δηµοσιονοµική κατάσταση
της χώρας αλλά και µε το αίσθηµα δικαίου αναφορικά µε την κα-
τανοµή των βαρών της προσαρµογής. Θα πρέπει όλοι να συµµε-
τέχουµε σ’ αυτήν. Δεν υπάρχουν περιθώρια παρεκκλίσεων από
κανένα φορέα, καθώς θα πρέπει να κάνουµε όλοι κτήµα µας, τη
χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση που θα βγάλει τη χώρα από
το αδιέξοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Άλλωστε –κι ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- έχει θεσµο-
θετηθεί πρόσφατα µέσα από πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
σχετικό πλαίσιο κανόνων, διαδικασιών και αυτόµατων µηχανι-
σµών κυρώσεων για τη χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση και
όπου απαιτείται, θα ληφθούν συγκεκριµένες νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες που θα διορθώνουν στρεβλώσεις του παρελθόντος.

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Δεν απαντάτε, κύριε
Υπουργέ, γιατί επιδοτείτε τον ιδιωτικό ΟΑΣΘ και δεν κάνετε δη-
µόσιες συγκοινωνίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Κωνσταν-
τινίδη, έχετε εξαντλήσει το χρόνο σας.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 652/27-11-2012 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρίας Αντωνίου προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε
την ανάγκη διορισµού µόνιµου υποθηκοφύλακα Καστοριάς.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Κωνσταντίνος
Καραγκούνης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Για τρία λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Για δύο λεπτά.

Εν συνεχεία έχετε τρία.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στην από 26 Ιουλίου ερώτησή
µου, αναφορικά µε το διορισµό µόνιµου υποθηκοφύλακα στο
Υποθηκοφυλακείο Καστοριάς. Από τις 31 Δεκεµβρίου 2011, µετά
τη συνταξιοδότηση του νοµίµως διορισµένου υποθηκοφύλακα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                          5059



Καστοριάς και αφού εξαντλήθηκε ο χρόνος που δίνεται από το
νόµο για παραµονή του στην υπηρεσία, η θέση παραµένει κενή.

Όπως αναφέρετε και εσείς στην απάντησή σας, τα καθήκοντα
του υποθηκοφύλακα, ανατέθηκαν σε συµβολαιογράφο το Φε-
βρουάριο 2012 µε την 8235/14-2-2012 απόφαση του τότε Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης, η οποία όµως παραιτήθηκε. Μετέπειτα, τον
Ιούλιο του 2012, ανατέθηκε σε άλλο συµβολαιογράφο η εν λόγω
αναπλήρωση. 

Οι συνεχείς παραιτήσεις και αναπληρώσεις, εµποδίζουν την
εύρυθµη λειτουργία του υποθηκοφυλακείου, αφού ο συµβολαι-
ογράφος διατηρεί και το δικό του γραφείο, εποµένως δεν είναι
όλες τις ώρες λειτουργίας του υποθηκοφυλακείου. 

Το πρόβληµα επιτείνεται στις περιοχές της πόλης της Καστο-
ριάς όπου λειτουργεί Κτηµατολόγιο, αφού η προθεσµία του ενός
µηνός που προβλέπει ο νόµος για µετεγγραφή δεν µπορεί να τη-
ρηθεί, γιατί πολλές φορές αργεί να αναλάβει ο επόµενος ανα-
πληρωτής, αφού η αναπλήρωσή του χρειάζεται δηµοσίευση στην
Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. Έχουν δηµιουργηθεί πολλά προ-
βλήµατα για έκδοση πιστοποιητικών ή αποσπασµάτων κτηµατο-
γραφικού διαγράµµατος, αφού ο ενδιαφερόµενος πολίτης,
αναγκάζεται ο ίδιος πολλές φορές να πηγαίνει τα έγγραφα βόλτα
ως το γραφείο του συµβολαιογράφου και να τα επιστρέφει υπο-
γεγραµµένα στο υποθηκοφυλακείο,  µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για την ασφάλεια των εγγράφων και το κύρος του θεσµού. 

Κύριε Υπουργέ, το υπουργείο σας έχει γίνει αποδέκτης πολ-
λών παραπόνων, όχι µόνο από την Καστοριά, όσον αφορά στο
ανωτέρω θέµα. 

Ο νόµος προβλέπει ότι πανελλήνιος γραπτός διαγωνισµός διε-
νεργείται στην έδρα Πρωτοδικείου Αθηνών εντός του πρώτου τε-
τραµήνου του κάθε έτους, για τις κενές θέσεις που υπάρχουν.
Παρ’ όλα αυτά ούτε το 2011 ούτε το 2012, διεξήχθη ο προβλε-
πόµενος εκ του  νόµου διαγωνισµός. 

Η λειτουργία των άµισθων υποθηκοφυλακείων δεν επιβαρύνει
τον κρατικό προϋπολογισµό, αφού από τις εισπράξεις αφαιρούν-
ται τα λειτουργικά έξοδά του. Άρα, γιατί να µην παρέχονται
στους πολίτες οι προβλεπόµενες εκ του  νόµου υπηρεσίες µε
σταθερό και νόµιµο τρόπο; 

Κύριε Υπουργέ, στο νοµό µας λειτουργούν τέσσερα άµισθα
υποθηκοφυλακεία, τρία µε αναπληρωτές συµβολαιογράφους.
Όπως αναφέρεται στο σχετικό υπόµνηµα του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Καστοριάς, το οποίο θα  σας καταθέσω, είναι απαράδεκτο
πρωτεύουσα νοµού να µην έχει διορισµένο µόνιµο υποθηκοφύ-
λακα. Υπάρχουν άξιοι επιστήµονες, που είναι διατεθειµένοι να
συµµετέχουν στον προβλεπόµενο από το νόµο διαγωνισµό να
υπηρετήσουν ως µόνιµοι υποθηκοφύλακες και να αναλάβουν το
κόστος λειτουργίας του. 

Γιατί, λοιπόν, το Υπουργείο κωλυσιεργεί και δεν προκηρύσσει
διαγωνισµό για τις κενές θέσεις υποθηκοφυλάκων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να ευχαριστήσω και την συνάδελφο γι’ αυτήν την επίκαιρη
ερώτηση, που αναφέρεται σε ένα θέµα που αφορά στο Υποθη-
κοφυλακείο Καστοριάς. Υπάρχουν όµως και πολλά άλλα άµισθα
υποθηκοφυλακεία σε όλη τη χώρα που έχουν το ίδιο πρόβληµα.
Αυτό που θέλω να σας πω κατ’ αρχάς, είναι ότι η βούληση του
υπουργείου είναι σε κάθε περίπτωση να καλύψει τα κενά στους
άµισθους υποθηκοφύλακες. Αυτό θα γίνει µε τον καλύτερα βιώ-
σιµο οικονοµικά τρόπο. 

Βεβαίως κύριος γνώµονας του υπουργείου είναι επίσης να
υπάρξει η καλύτερη κάλυψη των εργασιακών δικαιωµάτων όσων
δουλεύουν στα υποθηκοφυλακεία. Είναι και αυτό πολύ βασικό
και οφείλει το Υπουργείο να το διασφαλίσει. 

Επιτρέψτε µου να σας µεταφέρω το ενηµερωτικό σηµείωµα
που είχα από το αρµόδιο τµήµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το
οποίο αφορά στο Υποθηκοφυλακείο της Καστοριάς. 

Μετά τη συνταξιοδότηση του νοµίµως διορισµένου υποθηκο-
φύλακα Καστοριάς και αφού εξαντλήθηκε και ο χρόνος για τον

οποίον ο πρώην υποθηκοφύλακας Καστοριάς είχε οριστεί, σύµ-
φωνα µε τη δυνατότητα που δίνεται από το νόµο ως αναπληρω-
τής, το έργο του ανατέθηκε µε την υπ’ αριθµόν 8235/2012
απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, µε ΦΕΚ 210/24-2-2012,
στη συµβολαιογράφο Καστοριάς κ. Πίττα, σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 4 του άρθρου 5 του κανονιστικού διατάγµατος 130741,
όπως ισχύει. 

Στη συνέχεια, κατόπιν παραιτήσεως της κ. Πίττα, το έργο του
άµισθου υποθηκοφύλακα Καστοριάς ανατέθηκε από τη 10η Ιου-
λίου 2012, στο συµβολαιογράφο Καστοριάς κ. Κωνσταντίνο Κο-
λοµπία µε την υπ’ αριθµόν 65503/2012 απόφαση του Υπουργού
Δικαιοσύνης, σύµφωνα πάντα µε τις ως άνω διατάξεις. 

Ο κ. Κολοµπίας, θα ασκεί τα καθήκοντα του άµισθου υποθη-
κοφύλακα Καστοριάς για το χρονικό διάστηµα που είναι ανα-
γκαίο, για να αποφασιστεί η  µορφή µε την οποία θα συνεχιστεί
η λειτουργία στο εν λόγω υποθηκοφυλακείο, καθώς από τα στοι-
χεία που τηρούνται στο τµήµα, προκύπτει ότι το εν λόγω υποθη-
κοφυλακείο δεν είναι οικονοµικά βιώσιµο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ)

Επιπλέον, τα έξοδα για τη διενέργεια διαγωνισµού για την πλή-
ρωση των κενών θέσεων αµίσθων υποθηκοφυλάκων, σύµφωνα
µε το άρθρο 13 κ.ε. του  ν.2993/2002, όπως ισχύει, είναι δυσβά-
σταχτα λόγω της οικονοµικής συγκυρίας, καθώς αυτός θα πρέ-
πει να διεξαχθεί για την πλήρωση κενών θέσεων σε ολόκληρη
την επικράτεια και δεν µπορεί να αφορά την πλήρωση µίας και
µόνης θέσης. Σηµειωτέον ότι ήδη ο αριθµός των υποθηκοφυλα-
κείων της επικράτειας είναι παράλογα υψηλός -αυτό θα πρέπει
να το τονίσουµε- για την έκταση και το πλήθος των κατοίκων της
χώρας, αφού λειτουργούν σχεδόν τετρακόσια υποθηκοφυλακεία
και κτηµατολογικά γραφεία. 

Εξάλλου, σύµφωνα µε τις υποχρεώσεις που έχει αναλάβει η
χώρα µας για την ολοκλήρωση της κατάρτισης του Εθνικού Κτη-
µατολογίου, θα πρέπει να δηµιουργηθεί πλήρες κτηµατολογικό
µητρώο και να συσταθούν κτηµατολογικά γραφεία αποκλειστι-
κής λειτουργίας σε όλη την επικράτεια έως το 2020, αρχής γε-
νοµένης από το 2015 για τα µεγάλα αστικά κέντρα.

Επιπροσθέτως, σε σχετική συνεργασία µε το ΥΠΕΚΑ ενηµερω-
θήκαµε ότι θα προωθηθεί άµεσα η λειτουργία οριστικών κτηµα-
τολογικών γραφείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Θα επανέλθω στη συνέχεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η συνάδελ-

φος κ. Μαρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για τις δι-

ευκρινίσεις επί του ερωτήµατος.
Αυτό που θέλω να τονίσω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι θα πρέπει

να δοθεί οριστική και µόνιµη λύση από τη διοίκηση. Τα προσω-
ρινά µπαλώµατα νοµίζω ότι δεν µας αξίζουν ως κράτος. Υπάρχει,
λοιπόν, άµεση ανάγκη προκήρυξης µε όποιον τρόπο θεωρεί το
Υπουργείο ότι είναι πιο οικονοµικός. 

Επίσης, θα πρέπει να λαµβάνεται κάθε µέριµνα  από τη διοί-
κηση, για να παρέχονται στον πολίτη τουλάχιστον οι υπηρεσίες
που δεν επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό και δηµιουρ-
γούν ανάπτυξη και θέσεις εργασίας. 

Σας καταθέτω το υπόµνηµα του Δικηγορικού Συλλόγου Καστο-
ριάς και θα ήθελα από την πλευρά σας τη δέσµευση ότι το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα, που ταλαιπωρεί τους πολίτες του Νοµού
Καστοριάς, θα επιλυθεί µε τον πιο πρόσφορο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ.
Καραγκούνης, για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 
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Θέλω να επαναλάβω και εγώ ότι βούληση του Υπουργείου
είναι να βρει, όντως, µία άµεση και βιώσιµη λύση. Θα επαναλάβω
σε όλους τους τόνους ότι θα πρέπει να διασφαλιστούν τα εργα-
σιακά δικαιώµατα όσων δουλεύουν στο υποθηκοφυλακείο. Αυτό
είναι κάτι που εµάς µας επηρεάζει και θα πρέπει να κινηθούµε
προς αυτήν την κατεύθυνση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν αυτήν την
παράµετρο.

Θα πρέπει να βρεθεί µία συνολική βιώσιµη λύση σε αυτό το
δύσκολο και δυσµενές οικονοµικό περιβάλλον, γιατί θα πρέπει
να πω ότι οι δικαιοπραξίες σε όλα τα υποθηκοφυλακεία έχουν
µειωθεί κατά 50% και αυτό επηρεάζει τη βιωσιµότητα των υπο-
θηκοφυλακείων, καθώς τα έσοδα έχουν πέσει κατακόρυφα.
Οπότε θα πρέπει, µε βάση και αυτά τα δεδοµένα, να διασφαλί-
σουµε και τις εργασιακές σχέσεις.

Προς τούτο, θα πρέπει να πω ότι γίνεται µία τεράστια προσπά-
θεια εκσυγχρονισµού της λειτουργίας όλων των υποθηκοφυλα-
κείων της χώρας, που θα οδηγήσει στη µείωση του κόστους
λειτουργίας, εξετάζοντας από την πλευρά µας τη δυνατότητα
ψηφιοποίησης όλου του υλικού των αρχείων των υποθηκοφυλα-
κείων σε βάθος εικοσαετίας. Αυτό, είναι µία τεράστια τοµή προς
αυτήν την κατεύθυνση. 

Θέλω, επίσης, να σας καταστήσω γνωστό ότι αναλάβαµε την
ψηφιοποίηση των λειτουργιών των υποθηκοφυλακείων και συµ-
βολαιογραφείων και τη µεταφορά όλων των νεοεγγραφεισών
πράξεων στο Εθνικό Κτηµατολόγιο έως το 2015. Για το θέµα
αυτό έχει συσταθεί επιτροπή και εντός των ηµερών αναµένουµε
τα αποτελέσµατα και το πόρισµα των εργασιών της, για να προ-
βούµε άµεσα σε όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες προς υλο-
ποίηση αυτού του τεράστιου αλλά αναγκαίου έργου της
ψηφιοποίησης. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι έµπρακτα υποστηρίζουµε και
υλοποιούµε την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου και την πλήρη
κτηµατογράφηση της χώρας, που για µένα αποτελεί το µεγαλύ-
τερο αναπτυξιακό εργαλείο στην προσπάθεια που κάνει η χώρα
προς την ανάπτυξη και προς την προσέλκυση επενδύσεων, σε
αρµονία και µε τις διεθνείς επιταγές και πρακτικές και οδηγεί –
που είναι πολύ βασικό για τη βιωσιµότητα των υποθηκοφυλα-
κείων- στον εξορθολογισµό του κόστους λειτουργίας και των
κτηµατολογικών, βεβαίως, γραφείων, µε συνέπεια να καθίσταται
απόλυτα βιώσιµη η συνέχιση της λειτουργίας του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα συζητηθεί τώρα η

τρίτη µε αριθµό 658/27-11-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την αδειοδότηση των φροντιστηρίων και των κέντρων ξένων
γλωσσών.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου θα απαντήσει ο
Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, κ. Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα θέσω υπ’ όψιν σας ένα σηµερινό δηµοσί-

ευµα από το «ΒΗΜΑ» µε τίτλο «Γλωσσοµάθεια», που πιθανόν να
το έχετε υπ’ όψιν σας υπηρεσιακά, λόγω του ότι έχει κι ένα σκί-
τσο προσωπικό, το οποίο αναφέρεται στο θέµα της επίκαιρης
ερώτησης. Κάνει µία σύγκριση των δηµόσιων υποδοµών, των
υποδοµών των δηµόσιων σχολείων σε όλη την Ελλάδα, από το
Ασβεστοχώρι, το Γέρακα µέχρι τον Κορυδαλλό και των προδια-
γραφών τις οποίες ζητούµε, µε βάση το ν.4093, από την ιδιωτική
εκπαίδευση, κυρίως για τα φροντιστήρια και τα κέντρα ξένων
γλωσσών. 

Εγώ θα προσθέσω ότι στο Ηράκλειο, παρά το τεράστιο έργο
που έχει γίνει στη σχολική στέγη την τελευταία εικοσαετία -πραγ-
µατικά τεράστιο έργο- υπάρχουν ακόµα σηµαντικές ελλείψεις.
Το 6ο και το 44ο σχολείο, στεγάζονται εδώ και πέντε χρόνια σε
λυόµενες αίθουσες και κοντέινερ. Στο 1ο Λύκειο, έχουµε οχτώ
κοντέινερ. Το 1ο Γυµνάσιο έχει ζητήσει δύο αίθουσες και δεν
µπορεί ο δήµος να τις δώσει, διότι προµηθεύτηκε πέντε µε δι-
κούς του πόρους και ζητάει µε έγγραφό του άλλες δεκαπέντε αί-

θουσες, προκειµένου να καλύψει δεκαπέντε άστεγα τµήµατα.
Έτσι, λοιπόν, αν δούµε και τα κενά σε εκπαιδευτικό προσωπικό
που υπάρχουν ακόµα –σε δηµοτικά, γυµνάσια αλλά και σε ειδικά
σχολεία, µουσικά, καλλιτεχνικά- θα δούµε ότι υπάρχουν τερά-
στιες ανάγκες. 

Αν σας ζητήσω να προσαρµοστούν τα δηµόσια σχολεία µέσα
σε εννιά, δέκα µήνες στις προδιαγραφές που πρέπει και να κα-
λύψουν τις ανάγκες που πρέπει να καλύψουν, τότε, πραγµατικά,
θα πείτε -και µε το δίκιο σας- ότι δεν είναι δυνατόν µέσα σε ένα
µικρό χρονικό διάστηµα δύο, τριών ετών να καλυφθούν ανάγκες
ετών, προβλήµατα τα οποία υπάρχουν και θα έχετε δίκιο, κύριε
Υπουργέ. Όµως ταυτόχρονα, έχουν απόλυτο δίκιο οι φροντιστές
και οι ιδιοκτήτες κέντρων ξένων γλωσσών, να µην µπορούν µέσα
σε οχτώ, επτά ή τέσσερις µήνες που τους ζητάµε, να προσαρ-
µοστούν σε αυτές τις προδιαγραφές, οι οποίες δεν είναι καθόλου
ρεαλιστικές. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, τελειώνοντας, σας ζητώ να δείτε ξανά το
θέµα, να δούµε ξανά το θέµα, αναγνωρίζοντας τις υπάρχουσες
άδειες. Αν δεν συµφωνείτε µε τις προδιαγραφές που προτείνουν
οι οµοσπονδίες τους, που είναι ρεαλιστικότερες απ’ αυτά τα
οποία έχουµε θεσµοθετήσει οι ίδιοι, να βρούµε ένα µεγάλο διά-
στηµα προσαρµογής τεσσάρων ετών, ούτως ώστε να περάσει
και η κρίση, να µην κλείσουµε τα φροντιστήρια και τα κέντρα
ξένων γλωσσών µε νόµο, να τα αφήσουµε να αγωνιστούν µέσα
στην κρίση, να επιβιώσουν και να συνεχίσουν να επιτελούν το ση-
µαντικό έργο που επιτελούν και για τη γλωσσοµάθεια αλλά και
για τη στήριξη των µαθητών, όσον αφορά τα φροντιστήρια δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ
για την ερώτηση, παρ’ ότι οµολογώ ότι στην αρχή µε µπερδέ-
ψατε, µιλώντας για τα δηµόσια σχολεία, αλλά εν πάση περιπτώ-
σει µου δίνετε την ευκαιρία µε την ερώτηση που υποβάλατε, να
κάνουµε µία συζήτηση για την προσπάθεια που κάναµε, εκσυγ-
χρονισµού και οµογενοποίησης του υφιστάµενου θεσµικού πλαι-
σίου, γιατί πράγµατι –και το αναφέρετε στην ερώτησή σας- η
τρόικα, βάσει του ν.4093 για την εκπλήρωση των προϋποθέσεων
και των υποχρεώσεων βάσει του προγράµµατος χρηµατοδότη-
σης, έθεσε ορισµένα ζητήµατα όσον αφορά την πλήρη απελευ-
θέρωση του χώρου. 

Κατά την τρόικα και κατά πολλούς εταίρους µας, είναι η αλή-
θεια, οι άδειες των εκπαιδευτικών δοµών δεν είναι άδειες επιχει-
ρηµατικών δράσεων αλλά επαγγέλµατα.

Υπήρξε, λοιπόν, µία προσπάθεια απελευθέρωσης όλου του
χώρου και η άρση όλων των εµποδίων. Αυτό κατά τη γνώµη µας,
θα οδηγούσε σε µία απορρύθµιση και δεν συνάδει εν πάση περι-
πτώσει µε την ελληνική πραγµατικότητα, όπως έχει δηµιουργη-
θεί.

Εµείς, τι κάναµε; Εµείς είπαµε ότι σε όλες αυτές τις ρυθµίσεις
που ζητούσαν -όσον αφορά συστέγαση όλων των εκπαιδευτικών
δοµών, τα ίδια νοµικά πρόσωπα να αναπτύσσουν πολλαπλές
δραστηριότητες κ.ο.κ- θα έπρεπε να υπάρξει µε την ευκαιρία, µία
σοβαρή ρύθµιση και ένας εκσυγχρονισµός και µία οµογενοποί-
ηση ενός θεσµικού πλαισίου, το οποίο χρονολογούνταν από το
1940-1945. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο πράξαµε, είναι ακριβώς αυτό. Απλοποι-
ήσαµε πέντε νόµους, πολλαπλά προεδρικά διατάγµατα και πολ-
λές υπουργικές αποφάσεις σε µόνο δύο άρθρα. Απλοποιήσαµε
τη διαδικασία. Και τι είπαµε; Ότι ο ενδιαφερόµενος µπορεί να
πάρει µία άδεια όταν έχει ασφαλιστική και φορολογική ενηµερό-
τητα. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε µε αυτό.

Το δεύτερο, είναι να µην έχει κηρυχθεί σε πτώχευση ή να µην
έχει υποβάλει αίτηµα για να υπαχθεί σε καθεστώς πτώχευσης.
Το τρίτο, είναι οι δοµές µέσα στις οποίες θα µπουν παιδιά να
έχουν πιστοποιητικό πυροπροστασίας και να διαθέτουν την
ισχύουσα οικοδοµική άδεια, που να καταδεικνύει ότι πληρούν τις
προϋποθέσεις του νόµου.
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Είπαµε, επίσης, µια και αναφέρατε το θέµα της µεταβατικότη-
τας, ότι οι ισχύουσες άδειες παραµένουν σε ισχύ µέχρι τον Αύ-
γουστο του 2013 και µέχρι τότε µε βάση τα νέα αυτά κριτήρια,
δικαιούνται να ζητήσουν τη νέα αδειοδότηση, την οποία -ειρήσθω
εν παρόδω- δεν θα πρέπει κάθε χρόνο να την ανανεώνουν. Αντι-
λαµβάνεστε γιατί το θέσαµε αυτό. Διότι η κάθε χρόνο ανανέωση,
σηµαίνει γραφειοκρατία, σηµαίνει διαφθορά κ.ο.κ..

Έτσι, νοµίζω ότι το χρονικό διάστηµα, το οποίο δίνεται, είναι
επαρκές και θα έλεγα ότι οι προδιαγραφές που θέσαµε είναι σύγ-
χρονες και δεν έχουν σε τίποτα να κάνουν µε το ν. 2445/1940.

Στη δευτερολογία µου, θα µιλήσουµε για αυτές τις προδιαγρα-
φές και ελπίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου πως είναι πολύ
απλές και όταν αφορούν εκπαιδευτικές δοµές, δηλαδή, δοµές
στις οποίες στεγάζονται παιδιά, πρέπει να είµαστε αυστηροί και
πρέπει να τις τηρούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής, κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας έκανα την εισαγωγή, ακρι-
βώς για να µην λειτουργείτε µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Σε
καµµιά περίπτωση δεν µπορεί να είναι άλλες οι προϋποθέσεις
για τη δηµόσια εκπαίδευση και άλλες για την ιδιωτική.

Και εάν µου πείτε, «µα, θα κλείσουµε ένα δηµόσιο σχολείο που
δεν έχει τις προδιαγραφές;», θα σας πω ότι, όχι βέβαια. Διότι,
και σε αυτές τις περιπτώσεις τηρούνται, µε βάση τις τοπικές επι-
τροπές, οι ελάχιστες προδιαγραφές για την ασφάλεια των παι-
διών. Δεν είναι, όµως, αυτές που πρέπει.

Δεν µπορεί µέσα σε επτά και οχτώ µήνες να διορθώσετε αυτήν
την κατάσταση, να διορθώσουµε αυτή την κατάσταση στη δηµό-
σια εκπαίδευση. Και δεν µπορεί επίσης να ανακληθεί η άδεια
αυτών των σχολείων για δέκα χρόνια, όπως δεν µπορεί να ανα-
κληθεί και η ιδιότητα του διευθυντή εκπαίδευσης ή του Νοµάρχη
ή του Περιφερειάρχη ή του Δηµάρχου ή του Υπουργού Παιδείας
για δέκα χρόνια, να µην µπορεί να ασκήσει πολιτική επειδή δεν
µπορεί σε επτά, οχτώ µήνες να προσαρµοστεί.

Σας τα λέω αυτά, επειδή είναι ακριβώς αυτά που ζητάτε από
τα φροντιστήρια και από τα κέντρα ξένων γλωσσών. Και δεν µπο-
ρεί να είναι άλλη η αντίληψη ενός Υπουργείου που εποπτεύει και
τους δύο τοµείς, που είναι υπεύθυνο για το δηµόσιο τοµέα. 

Σας τα λέω αυτά, διότι πραγµατικά µε τις διατάξεις που
έχουµε ψηφίσει -και τις ψηφίσαµε εν πλήρει γνώσει του ότι είναι
λάθος, µόνο και µόνο γιατί ήταν προϋπόθεση για τη χρηµατοδό-
τηση- δεν ανοίγει το επάγγελµα, κλείνει. Και δεν κλείνει απλά γι’
αυτούς που θέλουν να µπουν, αλλά κλείνει και γι’ αυτούς που
ήδη είναι. 

Κανένα κτήριο στην περιφέρεια και ιδιαίτερα στην ύπαιθρο,
αλλά και στις γειτονιές της Αττικής και της Αθήνας δεν τηρεί τις
προδιαγραφές τις οποίες λέτε. Πρέπει να χτίσει κτήριο από την
αρχή. Και του λέτε µέσα σε οχτώ µήνες να χτίσει κτήριο από την
αρχή. Αυτά είναι εξωπραγµατικά. Εγώ, σας λέω –µε την πιο επι-
εική έκφραση- µη ρεαλιστικά.

Βάζετε εκείνη την ποινή των δέκα ετών, χωρίς να ξεκαθαρίζετε
ότι είναι για σοβαρές παραβάσεις, που πρέπει να υπάρχει µία
διαβάθµιση.

Βάζετε το θέµα σε σχέση µε τους δικαιούχους που µπορούν
να ιδρύσουν εκπαιδευτήρια και το ανοίγετε. Και το ανοίγετε πού;
Στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Μα, αν είναι δυνατόν!
Νοµικό πρόσωπο –λέει- δηµοσίου δικαίου ανοίγει ιδιωτικό ΙΕΚ ή
ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο. Είναι µία αντίφαση αυτό. Και δεν βά-
ζετε ότι µπορεί να ανοίξει ένα εκπαιδευτήριο οποιασδήποτε κα-
τηγορίας –φροντιστήριο, κέντρο ξένων γλωσσών, ιδιωτικό εκπαι-
δευτήριο- η κοινωνική συνεταιριστική επιχείρηση µε βάση το ν.
4019, που είναι συνεργατική οµάδα ανέργων του χώρου. Δεν βά-
ζετε αυτούς, παρά βάζετε ότι ένας δήµος θα πάει να ασχοληθεί
µε φροντιστήρια. Άλλα προβλήµατα έχουν. Απ’ ότι είδατε, λένε
ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν επειδή µπήκε το Παρατηρη-
τήριο και θα τους βάλετε να κάνουν και φροντιστήρια;

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν µπορεί να εξαντληθεί ένα τεράστιο
θέµα, το οποίο περιλαµβάνεται στο πλαίσιο αυτής της ερώτησης,
θα σας ζητούσα να προχωρήσετε σε µία διαβούλευση µε τις οµο-
σπονδίες φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών, προκειµέ-
νου να δούµε τις βελτιώσεις σε σχέση µε τις προδιαγραφές, που

µε δυο-τρεις βελτιώσεις µπορούν να λυθούν προβλήµατα και να
δείτε και ένα µεταβατικό διάστηµα σοβαρότερο  -µην µου πείτε
ξανά τους οχτώ εννιά µήνες γιατί πραγµατικά δείχνει ότι δεν αν-
τιλαµβανόµαστε σε ποια κατάσταση είναι και η χώρα και οι υπο-
δοµές στο χώρο της εκπαίδευσης- και να δούµε από κοινού πώς
µπορούµε να βελτιώσουµε τα πράγµατα.

Αυτή η διαβούλευση έλειψε λόγω του κατεπείγοντος που ήλθε.
Στο πλαίσιο, όµως, του νοµοσχεδίου, που, απ’ ότι πληροφορού-
µαι, θα καταθέσετε αυτές τις µέρες για τα κέντρα δια βίου µά-
θησης, για τον οργανισµό που θα πιστοποιεί όλες τις υποδοµές
της εκπαίδευσης, νοµίζω ότι µπορούµε να δούµε βελτιώσεις και
να είστε, σας παρακαλώ, ανοιχτός σ’ αυτές, αν βέβαια δεν αντί-
κεινται στην αντίληψη και στην πολιτική του Υπουργείου. Αν αν-
τίκειται και δεν κάνετε δεκτό τίποτα, σαφώς και δεν υπάρχει
πεδίο διαβούλευσης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ακούστε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ποιες είναι οι αυστηρές προδιαγραφές που θέ-
σαµε. 

Κατ’ αρχάς, µιλήσαµε για την αδειοδότηση. Είπαµε πολύ απλά
ασφαλιστική φορολογική ενηµερότητα, να µην έχει κηρυχθεί σε
πτώχευση, να έχει πιστοποιητικό πυροπροστασίας και την οικο-
δοµική άδεια. Τα ελάχιστα. Άρα, δεν αλλάζει τίποτα.

Δεύτερον, ας δούµε, λοιπόν, τις αυστηρές προδιαγραφές που
είπε ο συνάδελφος. Τι είπαµε; Ότι για να ισχύσει και να λειτουρ-
γήσει ένα φροντιστήριο και φροντιστήριο ξένων γλωσσών, πρέ-
πει τουλάχιστον να δίνει τρία τετραγωνικά µέτρα ανά εκπαιδευό-
µενο στο κτήριο, ενάµισι τετραγωνικό µέτρο ανά εκπαιδευόµενο
σε αίθουσα διδασκαλίας, επαρκή και άµεσο φωτισµό και αερι-
σµό, µία τουαλέτα ανά τριάντα εκπαιδευόµενους, δώδεκα τετρα-
γωνικά µέτρα ελάχιστον εµβαδόν για µία αίθουσα διδασκαλίας
και βεβαίωση των δύο µηχανικών για τη στατική επάρκεια. 

Πείτε µου, κύριε συνάδελφε, εσείς τι θα αφαιρούσατε. Απαν-
τήστε µου. Τι θα αφαιρούσατε; Μιλάµε για παιδιά. Μιλάµε ότι
στεγάζονται παιδιά και πρέπει κάθε εκπαιδευτική δοµή, όταν στε-
γάζει τα παιδιά του κόσµου, να πληροί τις διαδικασίες και τους
όρους και να είναι όροι, οι οποίοι να είναι βιώσιµοι και λειτουργι-
κοί για να µην έχουµε προβλήµατα. Αυτοί είναι οι αυστηροί όροι.

Όταν, λοιπόν, απλοποιείς όλες τις διαδικασίες σε δύο άρθρα
του νόµου, τότε βάζεις αυστηρές ποινές, ιδιαίτερα όταν πρόκει-
ται για ψευδή δήλωση του νόµου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Σας παρα-
καλώ, δεν σας διέκοψα.

Τότε βάζουµε αυτήν την αυστηρή ποινή για όταν ψεύδονται
και δεν τηρούν τις προδιαγραφές αυτές, οι οποίες ετέθησαν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ξέρετε τι σηµαίνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριοι συνά-
δελφοι,  µιλάµε κατ’ αρχάς για τον εξορθολογισµό, την απλοποί-
ηση των αδειοδοτήσεων, µιλάµε για τα ελάχιστα των όρων
ασφαλείας που πρέπει να πληρούν οι εκπαιδευτικές δοµές και
σε αυτό το Υπουργείο Παιδείας που πρέπει να είναι αυστηρό,
γιατί αυτό το οποίο αφορά είναι παιδιά του ελληνικού λαού, των
Ελλήνων πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 6ο
Γυµνάσιο Καβάλας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 670/27-11-2012 επί-
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καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Μιχαήλ Αρβανίτη-Αβράµη προς τον
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε την Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως του Σωτήρος
στη Ναύπακτο.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού κ. Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Αρβανίτης-Αβράµης για
δύο λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε που µου δώσατε το λόγο, αλλά εκ παραλλήλου εκφράζω
τη λύπη µου για µια ουσιώδη παράλειψή µου, που νωρίτερα δεν
ζήτησα την έγκριση και την άδεια του κ. Βενιζέλου προκειµένου
να απευθύνω προς τον κύριο Υπουργό την ερώτηση την οποία
ακολούθως θα απευθύνω, γιατί εκεί φτάσαµε. Υπερέβηµεν τα
εσκαµµένα, υπερέβηµεν και δεν έχουµε συναίσθηση του γεγο-
νότος ότι έχουµε υπερβεί τα εσκαµµένα. 

Την προπαρελθούσα Κυριακή µε δική µου πρωτοβουλία επε-
σκέφθην την Ιερά Μονή της Μεταµορφώσεως του Σωτήρος που
βρίσκεται πλησίον της Ναυπάκτου και βέβαιως αυτό το έκανα κα-
τόπιν διασταυρώσεως και αξιολογήσεως πληροφοριών τας
οποίας είχον συγκεντρώσει και τας οποίας θεώρησα βασίµους.
Ως εκ τούτου θεώρησα σκόπιµο και επιβεβληµένο να µεταβώ εις
την Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως του Σωτήρος, όπου παρέµεινα
επί τρίωρο και εκεί είχα την ευκαιρία να ενηµερωθώ για τα προ-
βλήµατα της Μονής από τον προκαθήµενο της Ιεράς Μονής, τον
καθηγούµενο και από άλλους µοναχούς.

Αντιµετωπίζουν προβλήµατα πολλά τα οποία µου εξέθεσαν και
έκρινα σκόπιµο να τα εκθέσω κι εγώ στη Βουλή αυτά τα προβλή-
µατα χωρίς να θέλω να θίξω, βεβαίως, κανέναν -όπως γνωρίζετε
η Χρυσή Αυγή βρίσκεται κοντά στην Ορθόδοξη ελληνική Εκκλη-
σία και θα βρίσκεται πάντοτε- αλλά είναι ζήτηµα τακτικής ή συµ-
περιφοράς ενός συγκεκριµένου Μητροπολίτου, του σεβασµιοτά-
του Μητροπολίτου Τιµοθέου της Ναυπάκτου.

Η οργάνωση αυτής της Ιεράς Μονής µου έκανε εξαιρετική εν-
τύπωση για δύο λόγους. Πρώτον, διότι στο Εκκλησιαστικό Μου-
σείο το οποίο έχει και δεν το έχω δει αυτό σε άλλη Ιερά Μονή,
στη µία πτέρυγα έχει αντίγραφα, αλλά και πρωτότυπα, τα οποία
της έχει δώσει το Μουσείο των Αθηνών, αρχαίων ελληνικών προ-
τοµών ή άλλων αναγλύφων, µαρµάρινων κυρίως και στην άλλη
πτέρυγα έχει κειµήλια θρησκευτικά και όλα τα άλλα. Έχει µεγάλο
αµφιθέατρο. Επίσης έχει αίθουσα συνεδριάσεων, ραδιοφωνικό
σταθµό και είναι γνωστό ότι επιτελεί φιλανθρωπικό έργο από τα
ελάχιστα τα οποία επιτελούνται εις την επικράτεια. 

Μάλιστα είχε και ορφανοτροφείο, το οποίο ο σεβασµιότατος
Μητροπολίτης κατήργησε. Επίσης, σε ξενώνες φιλοξενούσε γέ-
ροντες ανήµπορους και αυτό απαίτησε ο σεβασµιότατος Μητρο-
πολίτης να πάψει να συµβαίνει και πράγµατι αναγκάστηκαν να
µην φιλοξενούν πλέον τους γέροντες, γιατί έδωσε την υπόσχεση
ότι θα κάνει γηροκοµείο, το οποίο, βεβαίως, δεν έχει γίνει, από
πληροφορίες τις οποίες έχει.

Η Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως του Σωτήρος είναι νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, το οποίο διαθέτει εσωτερικό επίσηµο
κανονισµό οργανώσεως, διοικήσεως και λειτουργίας, ο οποίος
έχει εγκριθεί από το Υπουργείο Παιδείας προσφάτως. Είναι επί-
σηµος, εγκεκριµένος. Ωσαύτως δε, έχει εγκριθεί και από την Ιερά
Σύνοδο αρχικώς και δηµοσιεύτηκε αυτός ο κανονισµός στην εφη-
µερίδα «ΕΚΚΛΗΣΙΑ» της Ιεράς Συνόδου. 

Αυτός ο κανονισµός ουδέποτε ανεκλήθη. Επέχει θέση και ισχύ
νόµου. Επίσης, οι πράξεις που γίνονται από την αδελφότητα της
Ιεράς Μονής είναι απολύτως σύννοµες και ισχυρές. Ο σεβασµιό-
τατος, όµως, Μητροπολίτης Ναυπάκτου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε συνάδελφε, έχετε
υπερβεί το χρόνο περισσότερο από το διπλάσιο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Να ολοκληρώσω την πρω-
τολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε και έχετε
και δευτερολογία. Υπάρχει ανοχή από το Προεδρείο. 

Πείτε το ερώτηµα προς τον κύριο Υπουργό, γιατί ακόµα δεν
έχει κατατεθεί.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δώστε µου ακόµη τριάντα

δευτερόλεπτα και θέτω το ερώτηµα αµέσως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Βεβαίως.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ – ΑΒΡΑΜΗΣ: Ο Σεβασµιότατος Μητρο-

πολίτης Ναυπάκτου εδώ και δεκατέσσερα χρόνια, από το 1998
µέχρι το 2012, κυριολεκτικά έχει βοµβαρδίσει την Ιερά Μονή µε
δίκες. Έχουν γίνει περίπου εκατόν σαράντα πέντε δίκες ποινικές,
αστικές, διοικητικές στο εκκλησιαστικό δικαστήριο και όλες
έχουν δικαιώσει την Ιερά Μονή. 

Αυτά τα κάνει προκειµένου να καταργήσει το αυτοδιοίκητο.
Μάλιστα έχει επιβάλει και το επιτίµιο της ακοινωνησίας και δεν
µπορούν να λειτουργήσουν. Και αυτό για να έλθει στη δική του
δικαιοδοσία η Ιερά Μονή.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός θα παρέµβει  άµεσα για την συµ-
περιφορά του εν λόγω Μητροπολίτου; Τη θεωρεί σύννοµη ή όχι;
Είναι ζήτηµα παραβάσεως της ηθικής τάξης και αποκαταστά-
σεως δικαίου; Και αν ναι, τι µέτρα πρόκειται να λάβει;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Η απάντηση
είναι όχι και δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετική γιατί βάσει
του άρθρου 3 του Συντάγµατος η Εκκλησία της Ελλάδος είναι
αυτοδιοίκητη. 

Συνεπώς και παρά τα όσα λένε ορισµένοι στη χώρα µας, το
κράτος δεν ταυτίζεται  µε την Εκκλησία. Οι ρόλοι τους είναι δια-
κριτοί και περιγράφονται τόσο στο Σύνταγµα όσο και στο νόµο
590 του ‘77, τον καταστατικό χάρτη της Εκκλησίας της Ελλάδας.
Αυτό το αυτοδιοίκητο, αλλά και η ανεξαρτησία της Εκκλησίας
µας από το κράτος, ήταν άλλωστε και προϋπόθεση για την πα-
ραχώρηση του αυτοκέφαλου από το Οικουµενικό Πατριαρχείο
µε τον Πατριαρχικό και Συνοδικό Τόµο του 1850.

Θα έλεγα ότι το σηµερινό καθεστώς που διέπει τις σχέσεις πο-
λιτείας-Εκκλησίας στην Ελλάδα, εδράζεται στην µακραίωνη πα-
ράδοση της συναλληλίας που εκκινεί από τη Βυζαντινή εποχή.
Με τη µορφή που έχουν λάβει οι σχέσεις της Εκκλησίας µε την
πολιτεία και από το Σύνταγµα, αλλά και από τον καταστατικό
χάρτη της Εκκλησίας, αυτές οι σχέσεις ανταποκρίνονται στην
ιστορική µας παράδοση, ανταποκρίνονται στο γεγονός ότι η συν-
τριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών είναι Έλληνες Ορθό-
δοξοι, αλλά ανταποκρίνονται και στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο το
οποίο διαχωρίζει την κοσµική εξουσία από τη θεολογική. Σέβεται
δηλαδή η µία την άλλη χωρίς να παρεµβαίνει η µία στα της
άλλης. Άλλωστε η Ορθοδοξία ποτέ δεν είχε επιδίωξη για την
άσκηση κοσµικής εξουσίας. Κάτι τέτοιο θα αντέβαινε τη φιλοσο-
φία της. 

Θα έλεγα ότι πρέπει σήµερα να είµαστε προσεκτικοί γιατί εί-
µαστε σε µία πάρα πολύ δύσκολη περίοδο και οι σχέσεις πολι-
τείας-Εκκλησίας είναι ιδιαίτερα κρίσιµες. Την εποχή αυτή της
βαθειάς κρίσης που η Εκκλησία επιτελεί την κοινωνική της απο-
στολή και ένα κοινωνικό έργο το οποίο βοηθάει την κοινωνική συ-
νοχή, θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί όσον αφορά
τις σχέσεις κράτους-Εκκλησίας, ιδιαίτερα στη σηµερινή κρίση. 

Γι’ αυτό λοιπόν, εγώ ως Υπουργός µε την αρµοδιότητα των
θρησκευµάτων δεν θα µπορούσε παρά να δεχθώ τις αποφάσεις
της Ιεράς Συνόδου. Θα έλεγα ότι πιστεύω και ελπίζω ότι και εσείς
και το κόµµα σας αναγνωρίζετε το αυτοδιοίκητο της Εκκλησίας,
άλλως πως έχουµε εισέλθει σε έναν πολύ ολισθηρό δρόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο συνάδελ-
φος Βουλευτής κ. Μιχαήλ Αρβανίτης-Αβράµης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κύριος Υπουργός δεν µου έδωσε ευθεία απάντηση όσον

αφορά το ρόλο. Ναι, µεν υπάρχει το αυτοδιοίκητο της Εκκλησίας
της Ελλάδος, αλλά όσον αφορά το ρόλο του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων στις προκείµενες περιπτώσεις, όπου
διαπιστούται παρανοµία. Υπάρχει και το αυτοδιοίκητο. Είναι νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου η Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως
και υπάρχει και εκεί αυτοδιοίκητο. Εάν προσβάλλεται αυτό το αυ-
τοδιοίκητο δια οιασδήποτε µορφής και δια οιουδήποτε τρόπου,
πιστεύω ότι είναι αρµοδιότητα και υποχρέωση του Υπουργείου
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Παιδείας να επέµβει εν προκειµένω χωρίς να θεωρηθεί ότι εισέρ-
χεται εις αρµοδιότητες της Εκκλησίας της Ελλάδος. 

Ο σεβασµιότατος Μητροπολίτης Ιερόθεος διόρισε µια επι-
τροπή από πρεσβυτέρους πέραν παντός δικαιώµατος, ώστε να
είναι διαχειριστική και διοικητική και να έχει το δικαίωµα να απο-
λύσει µέλη της αδελφότητας της ιεράς αυτής κοινότητας. 

Αυτή είναι παράνοµη πράξη και νοµίζω ότι θα πρέπει το
Υπουργείο Παιδείας να επέµβει, διότι όταν τελούνται τέτοιες
πράξεις, έχουµε παράβαση της οικείας ποινικής διατάξεως περί
αντιποιήσεως της αρχής. Σ’ αυτήν την παράβαση έχει υποπέσει
ο Μητροπολίτης κ. Ιερόθεος και δεν µπορεί να ελεγχθεί γι’ αυτή
την παράβαση από την Ιερά Σύνοδο. Πρέπει να ελεγχθεί από το
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων.

Η ιστορία ξεκίνησε από αυτό που ζήτησε ο σεβασµιότατος Μη-
τροπολίτης Ιερόθεος, τότε που το Υπουργείο Οικονοµικών ενέ-
κρινε µια χρηµατοδότηση και έδωσε ένα σοβαρό ποσό για να
γίνει το αναπτυξιακό έργο εκεί, στην Ιερά Μονή, το οποίο ολο-
κληρώθηκε εις το ακέραιο. Ζήτησε -µάλιστα µε χορηγία του Ιδρύ-
µατος Σταύρου Νιάρχου και ορισµένων άλλων θρησκευτικών
οργανώσεων- το 1998 από την αρχή της υλοποιήσεως του έργου
το ακόλουθο, που αφορά ειδικά το Υπουργείο Παιδείας. Είναι ζή-
τηµα τηρήσεως του νόµου και όχι του αυτοδιοίκητου της Εκκλη-
σίας της Ελλάδος την οποία σεβόµεθα και υπηρετούµε.

Τι ζήτησε λοιπόν ο Μητροπολίτης Ιερόθεος; Το ζήτησε µάλιστα
και προφορικώς και γραπτώς. Ζήτησε από τη Μονή να καταχω-
ρηθούν ως τακτικά έσοδα τα κονδύλια της κρατικής επιχορηγή-
σεως στους προϋπολογισµούς και απολογισµούς της Μονής,
ώστε να µπορούν «νοµίµως» να γίνουν κρατήσεις υπερόγκων
ποσών υπέρ µητροπολιτικών και εκκλησιαστικών ταµείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή ήταν παράνοµη ενέργεια διότι εξωθούσε διά αυτού του
τρόπου την Ιερά Μονή να παρανοµήσει, διότι µε απόφαση του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας τότε, απαιτούσε να τηρήσει η
Ιερά Μονή ειδικά λογιστικά βιβλία και ήλεγχε αυστηρότατα την
ολοκλήρωση του έργου η οποία και εγένετο και απάλλασσε το
έργο από κρατήσεις και ποσοστά υπέρ τρίτων -προσέξτε το
αυτό- καθώς και από ΦΠΑ. 

Η αξίωση λοιπόν αυτή του σεβασµιοτάτου κ. Ιεροθέου ήταν
παράνοµη και απετέλεσε την αιτία να συρθεί η αδελφότητα και
µε τον τρόπο αυτό βεβαίως, να διασύρει και το αξίωµα του Ιε-
ράρχου, όταν καθηµερινώς βρίσκεται στα δικαστήρια εναντίον
µιας Ιεράς Μονής αυτοδιοικήτου.

Σας είπα ότι εξεδόθησαν εκατόν σαράντα πέντε αποφάσεις.
Πρέπει η πολιτεία να δώσει µια λύση σ’ αυτό το δράµα της αδελ-
φότητος ως προς αυτό ακριβώς που ανέφερα, που πιστεύω ότι
είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Δυστυχώς δεν είναι έτσι τα πράγµατα γιατί και τα τρία ζητή-
µατα που αναφέρετε είναι θέµατα αποφάσεως της Διαρκούς
Ιεράς Συνόδου, δηλαδή και ο διορισµός της τριµελούς διοικητι-
κής διαχειριστικής επιτροπής και το θέµα του επιτιµίου, αλλά θα
έλεγα ότι έρχεται και το Συµβούλιο της Επικρατείας να επικυρώ-
σει µε απόφασή του, τον Ιανουάριο του 2010, την έκπτωση του
ηγουµένου από τη θέση του, δηλαδή την απόφαση της Διαρκούς
Ιεράς Συνόδου.

Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά για περαιτέρω µελέτη το έγ-
γραφο της Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος της 31ης
Μαϊου 2012 από τον αρχιγραµµατέα της Ιεράς Συνόδου, το έγ-
γραφο της Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος της 22ης
Αυγούστου 2012, το απόσπασµα των πρακτικών της συζητήσεως
που έγινε στη Διαρκή Ιερά Σύνοδο κατά τη Συνοδική Περίοδο 154
και ιδιαίτερα τη συνεδρία της 19ης Αυγούστου του 2011, το έγ-
γραφο του ειδικού νοµικού συµβούλου της Διαρκούς Ιεράς Συ-
νόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος προς την προϊσταµένη του

κοινοβουλευτικού ελέγχου του Υπουργείου µας, αλλά και το πρα-
κτικό της συνεδριάσεως και της γνωµοδοτήσεως του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, του 5ου τµήµατος, για το θέµα. Τα
καταθέτω αυτά για περαιτέρω µελέτη και αν θέλετε, θα επανέλ-
θουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, το θέµα είναι σαφές, ότι δεν υπάρχει θέµα παρέµβασης
του Υπουργείου σε αυτό το ζήτηµα. Το θέµα αφορά τη Διαρκή
Ιερά Σύνοδο της Εκκλησίας και ως τέτοιο το χειριζόµεθα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 671/27-11-2012 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς
τους Υπουργούς Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού και Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε την ανεξέλεγκτη βία και τα ποινικά αδικήµατα στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γρέγου θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε το λόγο, για να αναπτύξετε την
ερώτησή σας. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, χαίροµαι πολύ που είναι εδώ και ο Υφυπουργός

Παιδείας, ο δηλωµένος εχθρός της Χρυσής Αυγής και κατά συ-
νέπεια δηλωµένος εχθρός εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων που
ψήφισαν και στηρίζουν τη Χρυσή Αυγή. 

Ευτυχώς, η ελληνική νεολαία έχει άλλη άποψη. Αυτό φαίνεται
και στις δηµοσκοπήσεις. Πάντως, εµείς σε µια ερώτηση είχαµε
προειδοποιήσει τον κύριο Υφυπουργό για κρούσµατα βίας σε
σχολεία και σε πανεπιστήµια –βέβαια τότε άλλο τον είχαµε ρω-
τήσει και άλλο µας απάντησε- και σύµφωνα µε όσα είδαµε στην
τελευταία του επίσκεψη στο Πολυτεχνείο, µάλλον δικαιωθήκαµε. 

Για να έλθω στο θέµα, η κατάσταση που επικρατεί στο Αριστο-
τέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης λόγω αφ’ ενός των απεργιών
των εργολαβικών υπαλλήλων –όσον αφορά την καθαριότητα- και
αφ’ ετέρου τις δράσεις οµάδων ατόµων που πρόσκεινται σε
ακροαριστερά σχήµατα είναι το λιγότερο αποκαρδιωτική, για να
µην πω εξοργιστική και εξευτελιστική. 

Συγκεκριµένα, εδώ και περίπου δυο µήνες λόγω των απεργιών,
το πανεπιστήµιο έχει µετατραπεί σε χωµατερή και έχει γίνει εστία
µόλυνσης και πηγή κινδύνου για την υγεία των φοιτητών. Ταυτό-
χρονα, οµάδες ατόµων φορώντας κουκούλες και κράνη κατα-
στρέφουν τα πάντα, σκορπούν σκουπίδια και επιτίθενται σε
καθηγητές και φοιτητές χτυπώντας τους µε φτυάρια, τσεκούρια
και σιδερογροθιές. Φοιτητές της Νοµικής του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου καταγγέλλουν συγκεκριµένα περιστατικά  βίας που
σηµειώνονται εδώ και χρόνια στους χώρους του πανεπιστηµίου.
Μέχρι και διακίνηση ναρκωτικών έχει καταγγελθεί. 

Θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε και να µας απαντήσετε: Πρώ-
τον, θα κινητοποιηθούν οι αρµόδιοι µηχανισµοί του κράτους,
ώστε να πάψει το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης να
θυµίζει χωµατερή και να προστατευθεί η υγεία των φοιτητών; Νο-
µίζω ότι πάλι είναι υπό κατάληψη. Δεύτερον, θα προβεί άµεσα
στη σύλληψη των ατόµων που διαπράττουν καθηµερινά σωρεία
ποινικών αδικηµάτων; Το ερώτηµα αναφέρεται για όλα τα Ιδρύ-
µατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, γιατί αναφερθήκατε στα συµ-
βάντα στο Πολυτεχνείο µε την επίσκεψη του Υφυπουργού, ο
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οποίος εκπροσωπούσε την πολιτική ηγεσία και τα οποία καταδι-
κάστηκαν από όλα τα κόµµατα και θεωρώ ότι θα έπρεπε και εσείς
να τα καταδικάσετε, διότι αυτά τα συµβάντα δεν τιµούν κανέναν,
γιατί όταν καταλύεται η ελευθερία του λόγου και η ελευθερία γε-
νικότερα, οδηγούµεθα σε καταστάσεις, τις οποίες δυστυχώς ο
τόπος µας έχει πληρώσει πολύ στο παρελθόν. Συνεπώς τα
έκτροπα τα οποία συνέβησαν δεν αγγίζουν την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου. Νοµίζω ότι µιλούν από µόνα τους γι’ αυτούς οι
οποίοι τα έκαναν. 

Επί της ουσίας της ερώτησής σας για το Αριστοτέλειο Πανε-
πιστήµιο, πράγµατι, γινόµαστε µάρτυρες τις τελευταίες µέρες
µιας εικόνας, η οποία δεν τιµά τη χώρα µας. Είναι µια εικόνα που
δείχνει και αυτή ότι µπορεί ορισµένες φορές όταν θίγονται δι-
καιώµατα, όταν άνθρωποι χάνουν την εργασία τους, να αντι-
δρούν. Και µέχρις εκεί όλα είναι καλά και νόµιµα και σύµφωνα
µε το Σύνταγµα και τις ελευθερίες. 

Όµως, όταν η προάσπιση των δικών τους δικαιωµάτων, όπως
είναι για παράδειγµα το δικαίωµα της εργασίας, παραβιάζει κα-
τάφωρα τα δικαιώµατα των άλλων πολιτών, τα δικαιώµατα των
φοιτητών, τα δικαιώµατα των καθηγητών, όταν δηµιουργεί προ-
βλήµατα και κινδύνους που έχουν να κάνουν και µε τη δηµόσια
υγεία, τότε νοµίζω ότι αυτοί οι οποίοι διεκδικούν τα δικαιώµατά
τους, τα χάνουν. 

Όσον αφορά αυτή καθεαυτή την ουσία της ερώτησής σας, θα
σας πω ότι βάσει του ν. 4009, δεν υπάρχει άσυλο και συνεπώς
ισχύει και για τους πανεπιστηµιακούς χώρους ό,τι ισχύει και στο
υπόλοιπο της επικράτειας, όταν παρατηρούνται έκνοµες πράξεις
ή πράξεις παραβατικότητας. Ισχύει δηλαδή το άρθρο 334 του
π.δ. 283/1985 βάσει του Ποινικού Κώδικα και ό,τι ισχύει για τη
διατάραξη της οικιακής ειρήνης. 

Επιπλέον, λοιπόν, θα έλεγα ότι οι πρυτανικές αρχές έχουν την
ευθύνη του χώρου τους και µπορούν και πρέπει, όταν παραβιά-
ζεται η νοµιµότητα εντός του Ιδρύµατός τους, να καλέσουν τις
αρµόδιες κρατικές αρχές. Αυτό και συνέβη στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο, όταν οι πρυτανικές αρχές προσέφυγαν στον εισαγ-
γελέα. Τότε ο εισαγγελέας κάλεσε την Αστυνοµία, αφού και ο
ίδιος διαπίστωσε ότι, πράγµατι, εκτυλίσσονται έκνοµες πράξεις,
να παρέµβει, το οποίο και έκανε και ο χώρος παραδόθηκε στους
ανθρώπους οι οποίοι πρέπει να βρίσκονται εδώ σε αυτούς τους
χώρους, στους καθηγητές, στους φοιτητές για να κάνουν τα µα-
θήµατά τους. Μάλιστα, είχαµε έντεκα προσαγωγές σε µία δίκη η
οποία έγινε σήµερα και υπήρξε και καταδίκη.

Θέλω να πω µε αυτό ότι η πολιτεία πρέπει να πράττει αυτό το
οποίο είναι αρµόδια να πράττει και στη συγκεκριµένη περίπτωση
το έπραξε, όταν οι πρυτανικές αρχές προσέφυγαν στον εισαγ-
γελέα, διαπιστώθηκαν τα προβλήµατα και ζητήθηκε από την πο-
λιτεία να κάνει αυτό το οποίο έκανε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής κ. Αντώνιος Γρέγος.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ.
Βέβαια, δεν έχουµε δει την ανάλογη ευαισθησία στο να κατα-

δικαστούν δολοφονικές επιθέσεις σε βάρος µελών του κόµµατος
µας ούτε όταν δέχονται επιθέσεις τα γραφεία µας από άλλο
κόµµα.

Θα επανέλθω πάλι στο θέµα. Μετά από επικοινωνία που είχαµε
µε φοιτητές, µας δήλωσαν ότι µπορούν να συλλέξουν στοιχεία
για τους κουκουλοφόρους, τους διάφορους τραµπούκους που
λυµαίνονται τους χώρους και να προβαίνουν και εκείνοι σε κα-
ταγγελίες, προκειµένου να ζητείται συνεχής επέµβαση της Αστυ-
νοµίας εντός του πανεπιστηµίου. Για πολλούς, µάλιστα, εκ των
φοιτητών, µια και ο χώρος είναι άσυλο ιδεών, µόνο αριστερών -
µόνο αριστερές ιδεολογίες µπορούν να εκφράζονται µέσα στα
πανεπιστήµια- θα ήθελα να εγγυηθεί η πολιτεία την ασφάλειά
τους, αν θέλουν να κάνουν κάποια εκδήλωση, για παράδειγµα,
σχετικά µε τα εθνικά θέµατα ή µε κάποια ιδεολογία που δεν συ-
νάδει µε την αριστερή ιδεολογία. Είδαµε κάποιες συλλήψεις και
επέµβαση της ΕΛΑΣ µετά την κατάθεση της ερώτησής µας, η
οποία έγινε στις 23 Νοεµβρίου. Μάλλον τυχαίο ήταν. Δεν είδαµε,
όµως, ανάλογο καταλογισµό ευθύνης στις πρυτανικές αρχές,
όπως είπατε και εσείς.

Όσον αφορά τους κουκουλοφόρους, τονίζουµε ξανά και ξανά

εδώ και χρόνια ότι οι οµάδες που δρουν εκεί, δρουν σαν οργα-
νωµένες συµµορίες. Εξαπολύουν δολοφονικές επιθέσεις εναν-
τίον αστυνοµικών και πολιτών -και φοιτητών, φυσικά- χρησιµο-
ποιώντας κάθε είδους αυτοσχέδια όπλα και εκρηκτικά, µε τις
απαραίτητες κουκούλες πάντα. Μόνο ειδικό πάγκο δεν έχουν
εκεί στα πανεπιστήµια για να δίνουν και µία συν µία δώρο. Τελικά
µάλλον θα πρέπει η Χρυσή Αυγή να τους βγάλει αυτές τις κου-
κούλες, όταν αναλάβει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι οι πρυτανικές αρχές δεν µπορούν να υπο-
θάλπουν τέτοιους εγκληµατίες και θα πρέπει να λογοδοτήσουν
σύντοµα στη δικαιοσύνη και γι’ αυτό. Προβλέπεται από το άρθρο
231 παράγραφος 1 του Ποινικού Κώδικα η υπόθαλψη εγκληµα-
τία.

Τέλος, τονίζω εκ των προτέρων ότι οι αποφάσεις για τους συλ-
ληφθέντες ως συνήθως είναι αθωωτικές. Επισηµαίνουµε ότι η
ανοµία και η ατιµωρησία ποτέ δεν έλυσαν τα προβλήµατα. Αντι-
θέτως, τα µεγεθύνουν µε απρόβλεπτες συνέπειες τόσο για τη
δηµόσια υγεία όσο και τη δηµόσια ασφάλεια. Δεν νοµίζω ότι µε
δηµόσια διαβούλευση λύνονται όλα αυτά τα προβλήµατα. Χρει-
άζονται πιο σκληρές λύσεις και χρειάζονται πραγµατικά µέτρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος, για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι όλοι δεχόµαστε ότι το πανεπιστήµιο
πρέπει να είναι ένας χώρος µάθησης, ένας χώρος διακίνησης
ελεύθερων ιδεών, ένας χώρος όπου οι νέοι και οι νέες αποκτούν
εφόδια για το µέλλον και δεν θα πρέπει να µετατρέψουµε τα πα-
νεπιστήµιά µας σε αρένα διεκδικήσεων πάσης φύσεως. Το λέω
αυτό, γιατί είµαστε σε µια περίοδο πολύ κρίσιµη και θα πρέπει
όλοι να θωρακίσουµε το εκπαιδευτικό σύστηµα σε όλες τις βαθ-
µίδες εκπαίδευσης. Όλοι πρέπει να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν
από την µεριά µας ούτως ώστε να µην έχουν αρνητικές επιπτώ-
σεις οι νέοι και οι νέες µας από την κρίση που διερχόµεθα.

Υπάρχουν πολλές µορφές κοινωνικής αντίδρασης, πάντοτε σε-
βαστές, αλλά δεν θα πρέπει να καταλύονται τα δικαιώµατα και
οι ελευθερίες και δεν θα πρέπει το πανεπιστήµιο να σταµατάει
να είναι αυτό το οποίο είναι και να το τραβάµε µακριά από τους
στόχους του. Γι’ αυτό θα έλεγα ότι πρέπει να είµαστε όλοι ιδιαί-
τερα προσεκτικοί σήµερα και όσον αφορά τα σχολειά και όσον
αφορά τα πανεπιστήµια και νοµίζω ότι θα πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ προσεκτικοί ως προς τις οποιασδήποτε µορφής κοµ-
µατικές παρεµβάσεις. Αντιλαµβάνεστε τι θέλω να πω.

Όσον αφορά τώρα τις αρχές του πανεπιστηµίου, όπως είπα,
αυτές έχουν την ευθύνη και της φύλαξης και της καθαριότητας,
κάτι που πρέπει να γίνεται πάντοτε µε σεβασµό στο δηµόσιο
χρήµα και µε σεβασµό στην υγεία των διδασκόντων, των φοιτη-
τών και των εργαζοµένων. 

Όσον αφορά τα όποια προβλήµατα ανέκυψαν στο Αριστοτέ-
λειο Πανεπιστήµιο, πιστεύω ότι θα πρέπει να σταµατήσουν και
µε την πιο ενεργή παρέµβαση των πρυτανικών αρχών, αλλά και
µε την παρέµβαση του Εισαγγελέα -εφόσον εζητήθη- αλλά και
µε την παρέµβαση της ίδιας της κοινότητας. Δεν είναι εικόνα
αυτή, το µεγαλύτερο πανεπιστήµιο της χώρας, το οποίο µάλιστα
έχει να επιδείξει και «θύλακες αριστείας» διεθνώς, να ταλανίζεται
από αυτό το πρόβληµα. 

Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι κάποια στιγµή έληξαν οι συµβάσεις
επτακοσίων, οκτακοσίων ανθρώπων οι οποίοι ήταν εργολαβικοί
υπάλληλοι και δεν µπόρεσαν να ανανεωθούν. Αντιλαµβάνοµαι,
επίσης, ότι υπάρχει ένα κοινωνικό ζήτηµα, αλλά αυτό δεν λύνεται
µε το να διαλύσουµε ένα πανεπιστήµιο. Δεν λύνεται το πρόβληµα
αυτών των ανθρώπων µε το να διαλύσουµε ένα από τα καλύτερα
πανεπιστήµια της χώρας. Θα πρέπει, λοιπόν, και οι ίδιοι, αλλά και
η ακαδηµαϊκή κοινότητα, αλλά και οι πρυτανικές αρχές να επι-
δείξουν µια ψυχραιµία, νηφαλιότητα, ωριµότητα γιατί αυτό το
οποίο γίνεται είναι εις βάρος των φοιτητών και των φοιτητριών.
Θα πρέπει να διαφυλάξουν το χώρο, θα πρέπει να διαφυλάξουν
τα θέµατα της καθαριότητας, της φύλαξης, της ασφάλειας, για
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να µπορέσουν τα παιδιά να κάνουν αυτό το οποίο πρέπει να γί-
νεται µέσα στα πανεπιστήµια, να είναι φοιτητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η µε αριθµό 667/27-11-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενω-
τικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Μαρίας Κανελλοπούλου προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε το σοβαρό τραυµατισµό δεκαεννιάχρονου διαδηλωτή από τη
ρίψη χηµικών από αστυνοµικούς δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού.

Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 661/27-11-2012 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Θωµά Ψύρρα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη µεταφορά δηµόσιων υπηρεσιών από µισθωµένα κτήρια σε
κτήρια που ανήκουν στο δηµόσιο ή σε δηµόσιους οργανισµούς,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

5066 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εισερχόµαστε τώρα
στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 21/15/2-11-2012 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, της κ. Σταυ-
ρούλας Ξουλίδου και των κ.κ. Κωνσταντίνου Γιοβανόπουλου,
Βασιλείου Καπερνάρου, Τέρενς-Νικολάου Κουίκ, Έλενας Κουν-
τουρά, Ιωάννου Κουράκου, Επαµεινώνδα (Νότη) Μαριά, Κων-
σταντίνου  Μαρκόπουλου, Παύλου Χαϊκάλη και Μαρίνας Χρυσο-
βελώνη προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα προβλήµατα της Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης. 

Πριν δώσω το λόγο στην πρώτη επερωτώσα Βουλευτή κ. Σταυ-
ρούλα Ξουλίδου, θέλω να σας ανακοινώσω ότι ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ ορίζει ως Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο την Βουλευτή κ. Παναγιώτα Δριτσέλη. 

Ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή
κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, κατά τη συζήτηση βεβαίως της επίκαιρης επερώτησης
που θα συζητηθεί, τον Βουλευτή Σερρών κ. Αρτέµιο Ματθαι-
όπουλο. 

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Φώτης Κουβέλης
ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο την Βουλευτή Πειραιά κ.
Μαρία Ρεπούση. 

Το λόγο έχει για δέκα λεπτά η πρώτη επερωτώσα Βουλευτής
κ. Σταυρούλα Ξουλίδου. 

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
«Και η Ελλάδα, κύριε; Δεν είναι στο ευρώ η Ελλάδα;». Ρωτού-

σαν τα παιδάκια το δάσκαλο στο προεκλογικό σποτ της Νέας Δη-
µοκρατίας. Η απάντηση έρχεται τώρα. Η Ελλάδα παραµένει στην
Ευρωζώνη, αλλά τα σχολεία της δεν έχουν ούτε καθηγητές και
σε λίγο δεν θα έχουν ούτε µαθητές. 

Το σλόγκαν του Υπουργείου Παιδείας «πρώτα ο µαθητής» µοι-
άζει µε κακόγουστο αστείο. Τα κονδύλια είναι µειωµένα κατά
50% σε σχέση µε πέρυσι, µε αποτέλεσµα να µη µπορούν να κα-
λυφθούν οι στοιχειώδεις ανάγκες. 

Ζούµε όλοι µας –γονείς, µαθητές, δάσκαλοι και καθηγητές- το
µαράζωµα της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης τα τελευταία δυόµισι χρόνια. Προβλήµατα, φυσικά, προ-
ϋπήρχαν, αλλά οι επιταγές της τρόικας και των µνηµονίων
εντείνουν το πρόβληµα και το έφθασαν στη χείριστη µορφή του. 

Η οικονοµική ασφυξία που δηµιουργείται µετά την ψήφιση του
µεσοπρόθεσµου βάζει ουσιαστικά ταφόπλακα στην ήδη παραγ-
κωνισµένη και εξαθλιωµένη παιδεία µας. Διανύουµε ήδη το εκ-
παιδευτικό έτος 2012-2013 και σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα
δεν έχουν βρει ακόµη τη λύση τους. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από το έµψυχο δυναµικό, που είναι οι
δάσκαλοι και οι καθηγητές των σχολείων. Υπάρχουν τα κενά των
οργανικών θέσεων λόγω των συνεχιζόµενων συνταξιοδοτήσεων
και των µηδενικών διορισµών, αφού δεν τηρείται καν η αναλογία
1 προς 5 αποχωρήσεις, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να στε-
λεχωθούν πια τα γυµνάσια και τα λύκεια µε το απαραίτητο εκπαι-
δευτικό προσωπικό. Μάλιστα εδώ θα πρέπει να σηµειωθεί ότι
υποβαθµίζονται κάποιες συγκεκριµένες ειδικότητες, όπως γυ-
µναστές, µουσικοί, θεολόγοι, τεχνολόγοι, που λείπουν ακόµη και
από τις προσλήψεις των αναπληρωτών καθηγητών, πόσω µάλλον
από τους διορισµούς των µονίµων. 

Μείζον θέµα αποτελεί και η ανακατανοµή των οργανικών θέ-
σεων, η οποία θα προκαλέσει µαζικές µετακινήσεις, για να αντι-
µετωπιστούν οι ελλείψεις σε εκπαιδευτικό προσωπικό. Θα
εφαρµοστεί από την περίοδο 2013-2014 και µέχρι τότε όλοι οι
εκπαιδευτικοί «θα βράζουν στο ζουµί τους», αγωνιώντας για την
τύχη τους. 

Διαρθρωτικές αλλαγές έρχονται, όµως, και στις εργασιακές
σχέσεις των εκπαιδευτικών, οι οποίοι µάλιστα καλούνται να αυ-
ξήσουν τις ώρες διδασκαλίας κατά ένα τρίωρο την εβδοµάδα,
προκειµένου να ελαχιστοποιηθούν οι προσλήψεις αναπληρωτών
και να εξοικονοµηθούν έτσι πόροι. Με βάση, λοιπόν, το σχεδια-
σµό για αύξηση του ωραρίου κατά ένα τρίωρο την εβδοµάδα,

εκτιµάται ότι θα µειωθούν κατά πέντε χιλιάδες οι προσλήψεις
αναπληρωτών την επόµενη σχολική χρονιά. 

Οι εκπαιδευτικοί πολύ σύντοµα θα κληθούν να εργαστούν πε-
ρισσότερες ώρες, όπως πρότεινε και ο ΟΟΣΑ και αποφάσισε το
οικονοµικό επιτελείο, κρίνοντας ότι θα εξοικονοµήσει 148 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Όπως είθισται, αυτή η ανατροπή βασίζεται στο
ψέµα ότι το διδακτικό ωράριο των Ελλήνων εκπαιδευτικών είναι
το χαµηλότερο στην Ευρώπη. 

Ερωτήµατα γεννά, επίσης, και ο τρόπος αξιολόγησης των εκ-
παιδευτικών, που δεν βρίσκει, βέβαια, αντίθετο τον κλάδο ως
θεσµό, αλλά συνδέει βαθµολογικά –άρα και µισθολογικά- ακόµη
και την επίδοση των µαθητών µε τον εκπαιδευτικό, χωρίς να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες µαθητών, όπως παραδείγµα-
τος χάριν η δυσλεξία. Ήδη έχει συγκροτηθεί επιτροπή σοφών
και το σχετικό προεδρικό διάταγµα θα εκδοθεί το Γενάρη του
2013. Ο Υπουργός Παιδείας διατείνεται ότι η αξιολόγηση δεν θα
έχει τιµωρητικό χαρακτήρα, αλλά θα αποσκοπεί στη βελτίωση
του εκπαιδευτικού έργου. 

Ωστόσο, το µοντέλο αξιολόγησης που θα ακολουθηθεί από το
2013 έχει ήδη αποφασιστεί και βρίσκεται στη σχετική έκθεση του
ΟΟΣΑ για την εκπαίδευση. Πλευρές αυτού του µοντέλου έχουν
θεσµοθετηθεί από την κ. Άννα Διαµαντοπούλου και αναµένεται
να εξειδικευτούν από την επιτροπή των εµπειρογνωµόνων. 

Βασικοί στόχοι της αξιολόγησης που προωθείται είναι να «ελα-
φρώσουν» τα σχολεία από τους εκπαιδευτικούς που θα κριθούν
ανεπαρκείς, να καθηλωθούν σε βαθµολογική και ως εκ τούτου
µισθολογική στασιµότητα χιλιάδες δάσκαλοι και καθηγητές και
έτσι να ανοίξει ο δρόµος για το σχολείο των «δεικτών», οι οποίοι
θα οδηγήσουν σε κατηγοριοποίηση των σχολικών µονάδων, σε
κλείσιµό τους και ενοχοποίηση της εκπαιδευτικής κοινότητας στα
µάτια της κοινής γνώµης. 

Κοινά προβλήµατα ως ένα σηµείο αντιµετωπίζουν τα αθλητικά
και µουσικά σχολεία, καθώς και τα πρότυπα πειραµατικά σχο-
λεία, τα οποία προάγουν τον πολιτισµό µας και το ολυµπιακό ιδε-
ώδες, αφού πέρα από τα εκπαιδευτικά κενά τίθεται το µείζον
θέµα της µετακίνησής τους, των µεν προς τους αθλητικούς χώ-
ρους, αφού αποτελεί ξεχωριστή ενότητα των υποχρεώσεών
τους, και των δε προς το σχολείο τους, δηµιουργώντας έντονο
πρόβληµα στους οικογενειακούς προγραµµατισµούς. 

Τα ταλαντούχα, λοιπόν, αυτά παιδιά ουσιαστικά παραγκωνί-
ζονται και αποκαρδιώνονται, εφόσον είναι έρµαια της αδιαφο-
ρίας της πολιτείας. Οι ελπίδες πλέον για τη συνέχιση και την
εύρυθµη λειτουργία των σχολείων αυτών στρέφονται προς την
τοπική αυτοδιοίκηση, που θα πρέπει να συµβάλει, να βρει δη-
λαδή, τρόπο για τη µεταφορά των µαθητών. Δυστυχώς, παρατη-
ρείται συνεχής υποβάθµιση στο χώρο της παιδείας και ιδιαίτερα
στο θεσµό των µουσικών και αθλητικών γυµνασίων. 

Στα σχολεία ειδικής αγωγής τα πράγµατα, βέβαια, είναι ακόµη
χειρότερα, γιατί πολλά τµήµατα ένταξης παιδιών µε ειδικές ανάγ-
κες και µε σοβαρά µαθησιακά προβλήµατα, ιδιαίτερα στην ύπαι-
θρο, είναι κλειστά µέχρι και σήµερα. Δεν έχουν καν ξεκινήσει.
Υπάρχουν αιτήµατα για παράλληλη στήριξη µαθητών για τους
οποίους υπάρχει συγκεκριµένη πρόβλεψη από το νόµο ότι θα
έπρεπε να υποστηρίζονται µέσα στην τάξη, τα οποία δεν ικανο-
ποιούνται και µπορεί κάποιοι απ’ αυτούς να βρίσκονται και στο
σπίτι, επειδή το Υπουργείο δεν έχει στείλει ακόµη δασκάλους.
Δυστυχώς, η πολιτεία έχει πάντα την ειδική αγωγή ως το απο-
παίδι, µε το οποίο ασχολείται πάντα στο τέλος.

Είναι µία πάγια πολιτική, η οποία εντείνεται τώρα µε τις περι-
κοπές, λόγω των µνηµονίων και της τρόικας. Στον καιάδα, λοιπόν,
αυτά τα παιδιά! 

Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι υπάρχει ένα πάγιο και µόνιµο πρό-
βληµα εδώ και χρόνια, πριν από τα µνηµόνια. Δεν γίνονται διορι-
σµοί µόνιµων εκπαιδευτικών στην ειδική αγωγή, αλλά υπάρχουν
µόνιµοι αναπληρωτές, οι οποίοι µπορεί να έχουν επτά και οκτώ
χρόνια προϋπηρεσίας. 

Στο πρόβληµα της µεταφοράς των µαθητών έρχονται να προ-
στεθούν οι σοβαρές ελλείψεις σε εκπαιδευτικό ειδικό και βοηθη-
τικό προσωπικό λόγω των µειωµένων προσλήψεων, καθώς και σε
υλικοτεχνικές υποδοµές που αντιµετωπίζει η πλειοψηφία των ει-
δικών σχολείων σε όλη την Ελλάδα. Σηµαντικές είναι και οι ελ-
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λείψεις στις δοµές παράλληλης στήριξης των παιδιών µε ειδικές
ανάγκες µέσα στα γενικά σχολεία. 

Όσον αφορά τα ΕΠΑΛ και τις ΕΠΑΣ έχουµε την απίστευτη κα-
ταγγελία ότι διέκοψαν τις εγγραφές των µαθητών, επειδή λόγω
του αυξηµένου αριθµού αιτήσεων των µαθητών, δεν υπάρχουν
κτηριακές εγκαταστάσεις και µάλιστα, υπάρχει καταγγελία από
την Οµοσπονδία Λειτουργών Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης.

Στη Θεσσαλονίκη συγκεκριµένα απ’ όπου προέρχοµαι, οι εγ-
γραφές στις ειδικότητες κοµµωτικής τέχνης, αισθητικής τέχνης,
βοηθών φυσικοθεραπευτών, συντήρησης έργων τέχνης και απο-
κατάστασης των ΕΠΑΣ σταµάτησαν να δέχονται αιτήσεις από την
τρίτη ηµέρα των εγγραφών, λόγω κορεσµού. Τα σχολικά συγ-
κροτήµατα στα οποία συστεγάζονται οι ΕΠΑΣ µε άλλα σχολεία
δεν διαθέτουν επαρκείς αίθουσες εργαστηρίων ώστε να υποστη-
ρίξουν την ταυτόχρονη λειτουργία πλέον του ενός τµήµατος ανά
ειδικότητα, όπως µας καταγγέλλει η Α’ ΕΛΤΕΕ Θεσσαλονίκης.
Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα, τουλάχιστον, διακόσιοι µαθητές κάθε
χρόνο να µην γράφονται τελικά στο σχολείο της τεχνικής ειδικό-
τητας που θέλουν. Η κατάσταση είναι ακριβώς ίδια και στον Εύο-
σµο, σύµφωνα µε αναφορές της Β’ ΕΛΤΕΕ Θεσσαλονίκης.

Άξιον επισήµανσης είναι όµως και τα εκκλησιαστικά σχολεία
που παρουσιάζουν και αυτά ελλείψεις σε έµψυχο δυναµικό, γιατί
το διδακτικό προσωπικό δεν είναι επαρκές ούτε και οι τεχνικές
υποδοµές. Πρόσφατα, µάλιστα, ενηµερωθήκαµε πως έκλεισαν
τα Κέντρα Ηµέρας για ανήλικους που πάσχουν από διαταραχές
αυτιστικού τύπου, καθώς οι εργαζόµενοι έχουν προχωρήσει σε
επίσχεση εργασίας, αφού τους οφείλονται δεδουλευµένα πέντε
µηνών. Τα παιδιά αυτά έχουν ανάγκη από αδιάκοπτη φροντίδα
από ειδικά καταρτισµένο προσωπικό και δεν µπορούν να φοιτή-
σουν πουθενά αλλού. Αφ’ ενός, δηλαδή, τους στερούν το δι-
καίωµα στη µόρφωση και αφ’ ετέρου, δηµιουργούν πρόβληµα
στις οικογένειές τους που εργάζονται από τη στιγµή που παρα-
µένουν στο σπίτι. 

Θέµατα που πρέπει να θίξουµε επίσης είναι το σύστηµα πρό-
σβασης στη τριτοβάθµια εκπαίδευση, εφόσον το τοπίο δεν είναι
τελείως ξεκάθαρο και οι µαθητές βρίσκονται συνεχώς σ’ έναν κυ-
κεώνα αλλαγών, τα ζητήµατα ποιότητας και ισότητας στις εκπαι-
δευτικές ευκαιρίες και τα ζητήµατα του εκπαιδευτικού προσωπι-
κού. Πρόκειται για το πεδίο που εκδηλώνονται και οι πιο σοβαρές
δυσκολίες και αντιφάσεις. 

Ιδιαίτερη µνεία οφείλουµε να κάνουµε και για τα σχολεία της
οµογένειας, η οποία βρίσκεται πάντα δίπλα στην µητέρα πατρίδα
και στέκεται στο πλευρό της, στα οποία ακόµα και σήµερα δεν
έχουν παραδοθεί ούτε βιβλία ούτε υπάρχει το απαραίτητο εκπαι-
δευτικό προσωπικό και αποξενώνουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο τους
οµογενείς από τις ρίζες τους, στερούµε από τα παιδιά τους το
ιερό δικαίωµα της ελληνικής παιδείας. 

Σηµειωτέον επίσης ότι έχει διακοπεί στους χαλεπούς αυτούς
καιρούς και η ενισχυτική διδασκαλία, οδηγώντας τους γονείς σε
αδιέξοδο, εφόσον δεν µπορούν να καταφύγουν στην παραπαι-
δεία, δηλαδή, στα φροντιστήρια. 

Ένας από τους σηµαντικότερους παράγοντες για την απρό-
σκοπτη λειτουργία των σχολείων µας είναι η ικανή και η έγκαιρη
χρηµατοδότηση των σχολικών επιτροπών. Μη έχοντας χρήµατα
στη διάθεσή τους να διαχειριστούν, δεν είναι ικανοί να πληρώ-
σουν πάγια και λειτουργικά έξοδα, όπως φυσικό αέριο, ΔΕΗ και
άλλα. 

Πετυχηµένο, επίσης, εγχείρηµα της Κυβέρνησης είναι να ρίξει
το µπαλάκι στους δήµους, αλλά φυσικά δεν µας παραπέµπουν
έτσι από Υπουργείο σε Υπουργείο. Να µην ξεχνάµε, άλλωστε, ότι
ακόµη και σήµερα εν έτει 2012 λειτουργούν σχολεία σε κοντέι-
νερ. 

Άξιο αναφοράς είναι και το ουσιαστικό πρόβληµα συστέγασης
των σχολείων. Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι το πρόβληµα της δι-
πλής βάρδιας παίρνει εκρηκτικές διαστάσεις στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, αφού περίπου το 29% λειτουργεί διπλή βάρδια, δη-
λαδή πρωί - απόγευµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Η νέα σχολική χρονιά βρήκε αρκετά παιδιά εκτός σχολείου.
Για εκατοντάδες Ελληνόπουλα ο κύκλος του σχολείου έκλεισε
οριστικά. Οι αριθµοί άλλωστε µαρτυρούν την κατάσταση. Περί-
που πέντε µε επτά χιλιάδες παιδιά εγκαταλείπουν κάθε χρόνο το
σχολείο. Είναι ενδεικτικό πως τη στιγµή που ένα εκατοµµύριο
διακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες είναι ο αριθµός των πτυχιούχων
στη χώρα µας, ο αριθµός εκείνων που εγκαταλείπουν το σχολείο
χωρίς να πάρουν απολυτήριο καν γυµνασίου –και είναι και αναλ-
φάβητοι- φτάνει σήµερα τα τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιά-
δες.

Τέλος –και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- ένα θέµα που ποτέ
δεν θίχτηκε είναι τα δεκαπενταµελή συµβούλια. Οι µαθητικές κοι-
νότητες σήµερα αποδεικνύουν ότι τα δεκαπενταµελή συµβούλια
και τα προεδρεία τους µε τις εκλογές που γίνονται δεν είναι
σωστά. Τι εννοώ; Αυτό έχει ως αποτέλεσµα οι µαθητές να κοµ-
µατικοποιούνται, να δηµιουργούνται καταστάσεις αντιδεοντολο-
γικές από την πολύ µικρή εφηβική ηλικία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρόταση, λοιπόν, έχουµε, κύριε Πρόεδρε, για τον κύριο

Υπουργό. Προτείνουµε οι µαθητικές κοινότητες να δηµιουργούν-
ται µε κλήρωση γιατί αυτός είναι ο πιο σωστός και θεµελιώδης
θεσµός της δηµοκρατίας. Επιγραµµατικά λέω αυτό που είπε ο
Αριστοτέλης, ότι «δηµοκρατικόν µεν το κληρωτάς είναι τας
αρχάς, το δ’ αιρετάς ολιγαρχικόν». Να σηµειωθεί, λοιπόν, ότι
στην αρχαία δηµοκρατική Αθήνα και σε άλλες πόλεις φυσικά της
Ιωνίας ακόµη και οι εκλογές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν ολοκληρώσατε
όµως, κυρία Ξουλίδου. Είπατε ότι θα ολοκληρώσετε, αλλά δεν
ολοκληρώσατε. Ξεκινήσατε καινούργια παράγραφο. 

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συνοψίζοντας, λοιπόν, όλα τα προαναφερθέντα, καταλήγουµε

στο συµπέρασµα ότι στερούµε από τα παιδιά της Ελλάδας το
αναφαίρετο δικαίωµα στη γνώση.

Τις ερωτήσεις µπορώ να τις κάνω στον Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Έχετε δευτερολογία,

κυρία Ξουλίδου.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Καλώς, ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής κ. Τέρενς- Νικόλαος Κουίκ.
ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάποτε καταγράφηκε ως δήλωση του Κίσινγ-

κερ ότι: «εάν θες να χτυπήσεις την Ελλάδα, κτύπα την στην οι-
κογένεια, στη θρησκεία και τη γλώσσα». Και οι µνηµονιακές
πολιτικές έρχονται να χτυπήσουν ακριβώς την παιδεία, αλλά και
τη γλώσσα στη διατήρησή της  στο εξωτερικό, αλλά και στο εσω-
τερικό.

Έχουµε πει πολλές φορές οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ότι οτιδή-
ποτε θετικό, θα το επικροτούµε και θα το στηρίζουµε. Και πρέπει
να πω, κύριε Υπουργέ, ότι στηρίζουµε αυτές τις  εργώδεις προ-
σπάθειες που κάνετε στην περιοχή της Θράκης, να µην αφήσετε
το ελληνικό κράτος να πέφτει θύµα εκβιασµού των διαφόρων µε-
θοδεύσεων που κάνουν εκεί οι γνωστοί παράγοντες χρησιµοποι-
ώντας ακόµη και ως οµήρους, τα παιδιά της πρώτης δηµοτικού. 

Κατά σύµπτωση σήµερα µου ήρθε στα χέρια ένα δηµοσίευµα
στο «NEWSBOMB» του Κώστα Χαρδαβέλα –για να µη λένε κά-
ποιοι ότι τα λέει ο Κουΐκ – ο οποίος λέει ότι το πρόγραµµα εκπαί-
δευσης των µουσουλµανοπαίδων τής µειονότητας τής Θράκης
έχει υποτίθεται σαν στόχο την παροχή ίσων ευκαιριών στη µόρ-
φωση για τα παιδιά της µειονότητας. Τους δίνεται η ευκαιρία να
επιλέξουν την τουρκική ή ελληνική γλώσσα στα σχολεία που θέ-
λουν να πάνε. Στην πράξη, όπως γράφει ο συνάδελφος Χαρδα-
βέλας, που δεν είναι και κανένας συντηρητικός στη συµπεριφορά
του δηµοσιογράφος και πολίτης –θα έλεγα ότι είναι από αυτούς
που κάποιοι αποκαλούν προοδευτικό- αυτό που γίνεται είναι, να
καθιερώνεται η τουρκική γλώσσα ως η επίσηµη µειονοτική
γλώσσα όλων των µουσουλµανοπαίδων µαθητών, εξαφανίζοντας
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την ποµακική γλώσσα καθώς και τη ροµανί, δηλαδή τη γλώσσα
των Ροµά -που είναι οι µητρικές γλώσσες χιλιάδων µουσουλµα-
νοπαίδων- καθώς βέβαια και την ελληνική στα µειονοτικά σχο-
λεία. Και ξέρετε, µέσα στην τελευταία πενταετία καταγράφεται
ότι ξοδεύτηκαν γι’ αυτήν την ιστορία 27 εκατοµµύρια ευρώ. 

Παράλληλα µε όλα αυτά, το τουρκικό Προξενείο Κοµοτηνής
ασκεί έντονες πιέσεις σε γονείς µουσουλµάνους που έχουν νη-
πιακής ηλικίας παιδιά, να τα πηγαίνουν µόνο σε νηπιαγωγεία που
τους µιλάνε τουρκικά, τα οποία φυτρώνουν σαν µανιτάρια στη
Θράκη, µε χρηµατοδότηση της τουρκικής πλευράς, όταν µάλι-
στα οι Τούρκοι, την ώρα που η Ελλάδα κλείνει προξενεία και πρε-
σβείες, εγκαινίασαν στην Αδριανούπολη µε πρέσβη και µε τρεις
προξένους το δικό τους διπλωµατικό κοµµάτι εκεί, για να ελέγ-
χουν απόλυτα την όλη περιοχή. Στα εγκαίνια βέβαια είχε πάει και
ο Τούρκος πρόξενος Κοµοτηνής.

Τη Θράκη θα τη χάσουµε γλωσσικά. Θα πρέπει να επιµείνετε
και θα σας στηρίξουµε. Μην αφήσετε να πέσει θύµα η Ελλάδα
των εκβιασµών εκείνων που χρησιµοποιούν τα παιδιά ως ασπίδα
για τις δικές τους τις ύποπτες, αντεθνικές για την Ελλάδα δου-
λειές. Και προσέξτε µην µπολιάσει αυτή η ιστορία και τα Δωδε-
κάνησα. Είναι πρόσφατες οι δηλώσεις Νταβούτογλου.

Ένα τελευταίο, µε δεδοµένο ότι το έχουµε συζητήσει και σε
επίκαιρη ερώτηση που είχατε την καλοσύνη και µε τον Υφυ-
πουργό να µου απαντήσετε και αφορά το θέµα της ελληνικής
παιδείας στο εξωτερικό.

Η κ. Διαµαντοπούλου µε την πολιτική της έβαλε ταφόπλακα.
Το πρώτο πράγµα που έκανε ήταν να αποσύρει από το εξωτερικό
µερικές εκατοντάδες, ίσως και πάνω από χίλιους Έλληνες εκπαι-
δευτικούς. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά µία συγκλονιστική επιστολή ενός
δεκαοκτάχρονου Έλληνα µαθητή από το Μόναχο, η οποία δηµο-
σιεύτηκε σήµερα στο «DEFENCENET». Αξίζει τον κόπο να τη δια-
βάσετε. Λέει ότι είναι µαθητής του Γενικού Λυκείου Μονάχου και
ότι το σχολείο αποτελεί για την ελληνική κοινότητα της Γερµα-
νίας µία από τις λίγες δυνατότητες –προσέξτε- να διατηρηθεί η
ελληνική ψυχή και εκτός των ελληνικών εθνικών συνόρων. Είναι
από τα σχολεία που φηµολογούνται ότι πάνε για κλείσιµο. Λέει
το παιδί αυτό: «Αν είναι απλά και µόνο να µάθουµε δέκα ελληνικά
και να µην µπορούµε να έλθουµε να σπουδάσουµε ούτε καν στο
πανεπιστήµιο της µητέρας Ελλάδας, τότε βρισκόµαστε σε λάθος
δρόµο και θα µας οδηγήσουν σε δίγλωσσα σχολεία όπου θα ατο-
νήσει η ελληνική και θα επικρατεί η γερµανική». Όπως ξέρετε,
τέτοιο ζήτηµα υπάρχει και στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Αυ-
στραλία και το συζητήσαµε πολλές φορές και για τους οµογενείς
µας στην Αίγυπτο. 

Θα σταθώ στο πρώτο κοµµάτι, κύριε Υπουργέ. «Βάλτε πλάτες»
να µην αφήσετε να χαθεί η ελληνική γλώσσα στη Θράκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κ. Κων-

σταντίνος Γιοβανόπουλος για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Από την εµπειρία µου στο Κοινοβούλιο κάθε µέρα που περνάει,

µαθαίνω σιγά-σιγά άλλα πράγµατα από εκείνα που είχα από τις
εγκύκλιες γνώσεις, όπως ότι στις δηµοκρατίες δεν υπάρχει παρά
µόνο ατοµική ευθύνη. Δεν είναι συλλογική η ευθύνη στις δηµο-
κρατίες, είναι ατοµική η ευθύνη. Πάντα ήταν. Έρχοµαι όµως εδώ
και ακούω λόγους πολύ θερµούς, διαπρύσιους λόγους ότι διογ-
κώθηκε το έλλειµµα, ότι εκτοξεύθηκε η ανεργία, ότι η παιδεία πα-
ραδόθηκε αµαχητί στο µιµητισµό, όλα σε τρίτο πρόσωπο. Δεν
υπάρχει ένας να πει «ναι, εγώ φταίω», «όχι, εκείνος φταίει». Κα-
νένας δεν το λέει ποτέ εδώ µέσα. Κανένας δεν βρήκε το θάρρος
να πει «ναι, εγώ έκανα λάθος στην παιδεία, έκανα αυτό το
σφάλµα». Κανένας δεν βγήκε να σηκώσει το δάχτυλο. Ναι, πρέ-
πει να το κάνουµε κι αυτό και να πούµε ότι εκείνη την εποχή επί
εκείνου του Υπουργού, επί εκείνου του Πρωθυπουργού έγιναν
αυτά τα σφάλµατα. Στις δηµοκρατίες η ευθύνη είναι ατοµική. 

Και στην παιδεία ποιος; Κανένας; Δεν φταίει κανένας για το
πώς φθάσαµε µέχρι εδώ σήµερα και τα παιδιά µας, αντί να γρά-
φουν «θήτα», να γράφουν «οκτώ», γιατί «οκτώ» έµαθαν από το

κινητό να γράφουν και κανένας δεν τους έµαθε ποτέ ότι δεν είναι
«οκτώ» αλλά «θήτα»;

Η παιδεία λοιπόν είναι «φάτνη», κύριε Υπουργέ. Η παιδεία είναι
παίδευση, η παιδεία είναι αγώνας, είναι µόχθος, είναι άχθος, η
παιδεία είναι µία καθηµερινή τριβή. Η παιδεία φέρνει µαζί τη
γλώσσα, µία οµηρική κληρονοµιά κι εµείς νοµίζω ότι φθάσαµε σε
µία εποχή που ίσως είµαστε ανάξιοι κληρονόµοι.

Κάποτε υπήρχε ένας δάσκαλος στο χωριό, ο οποίος είχε πραγ-
µατικά όλο το κύρος και σ’ αυτόν απευθύνονταν οι κάτοικοι του
χωριού, τα παιδιά, όλες οι οικογένειες. Τώρα το δάσκαλο τον
έχουµε χλευάσει, τον έχουµε υποτιµήσει εµείς, εσείς, όλοι. Ξέ-
ρουµε ότι κάθεται δεκαπέντε µέρες το Πάσχα, δεκαπέντε µέρες
τα Χριστούγεννα, τρεις µήνες το καλοκαίρι και γι’ αυτόν το λόγο
αυτήν τη «ραχοκοκαλιά», αυτόν τον επιστήµονα που έπρεπε να
του δίνουµε νέα βιβλία, νέες προοπτικές, νέο θάρρος, νέο κου-
ράγιο, ελπίδα και ζέση για να φροντίζει τα παιδιά µας, να τα δυ-
ναµώνει για να αντιµετωπίσουν όλα αυτά που θα βρουν µπροστά
τους, εµείς τον έχουµε κάνει περιπλανώµενο φαντάρο. Τους
έχουµε κάνει έτσι που να µην µπορούν οι καθηγητές της δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης να πάνε να υπηρετήσουν στην πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση, γιατί –λέει- δεν επιτρέπεται αυτό το πράγµα
και τότε πρέπει τα κενά να µένουν κενά, οι µεν να αδικούνται, οι
δε να παραπληροφορούν, η παραπαιδεία να αυξάνει κι εµείς
ακόµα εδώ να µην µπορούµε κάποτε σ’ αυτήν τη χώρα να πούµε
ποιος φταίει και γιατί. Καταργούνται βιβλιοθήκες, καταργείται η
ενισχυτική διδασκαλία, τα εργαστήρια παραπαίουν και θεσµός
στις πανελλήνιες εξετάσεις είναι πλέον η µίµηση, είναι η παπα-
γαλία. Κανείς δεν φροντίζει να πούµε σ’ αυτά τα παιδιά ότι χρει-
αζόµαστε κριτική σκέψη, ότι χρειαζόµαστε παραγωγή και άνθιση
ιδεών. Δεν χρειαζόµαστε να αποστηθίζουν και µ’ αυτόν το λόγο
να κρίνονται µεθαύριο και να παίρνουν βαθµό, γιατί πράγµατι
µπόρεσαν να είναι πάρα πολύ καλά «µαγνητόφωνα».

Δεν θέλουµε «µαγνητόφωνα». Δεν θέλουµε παιδιά που δεν θα
έχουν τον τρόπο να αναλύσουν, να συνθέσουν, να «συγκρού-
σουν» µεταξύ τους και να αντιτάξουν τις ιδέες τους και να προ-
κύψει µετά τη θέση και την αντίθεση, η νέα θέση. Αυτό θέλουµε
από την παιδεία. Αυτό θέλουµε, κύριε Υπουργέ, από τη νέα γενιά.

Η δική  µου ευαισθησία, σε σχέση µε την κατανεµηθείσα ύλη,
στους Ανεξαρτήτους Έλληνες, είναι το κοµµάτι της πληροφορι-
κής. Αυτήν τη στιγµή η πληροφορική αποτελεί ένα αντικείµενο
που σε όλο τον πλανήτη αρχίζει και επεκτείνεται µε ραγδαίο
τρόπο, µε έναν ακατάσχετο, κατακλυσµιαίο τρόπο και εµείς εδώ
νοµίζω ότι αυτό το κοµµάτι πολλές φορές το θεωρούµε δεξιό-
τητα. Δεν το θεωρούµε καν επιστήµη. 

Πολλές φορές αναθέτουµε τη διδασκαλία της πληροφορικής
σε ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν καν βασικές γνώσεις τού πώς
να διδάξεις ένα πράγµα. Απλώς έχουν την πιστοποίηση ότι είναι
ικανοί χρήστες ηλεκτρονικού υπολογιστή και µε αυτήν την πιστο-
ποίηση, επειδή δεν φροντίσαµε να έχουµε πληροφορικάριους
στην εκπαίδευση, τους αναθέτουµε να διδάξουν ένα µάθηµα. Και
θα το διδάξουν χωλά, µε αποτέλεσµα να είναι χωλή η µετάδοση
της γνώσης, να είναι χωλό το παιδί, όταν θα έρθει αύριο να µπει
στο διαδίκτυο, να µπορέσει να αντλήσει τη σωστή πληροφορία,
να µπορέσει να κρίνει ποιο είναι το σωστό και το λάθος, να µπει
σε εκείνες τις ιστοσελίδες στις οποίες θα πρέπει να µπαίνει και
όχι στις άλλες που ελλοχεύουν εκεί κοντά και το περιµένουν.

Λέω λοιπόν ότι η πληροφορική θα πρέπει να είναι πρώτο µέ-
ληµα και αυτής της Κυβέρνησης και αυτής της Βουλής για το
πώς θα µπορέσουµε να δείξουµε στα παιδιά µας το σωστό
δρόµο, ώστε να αποφύγουµε να περιµένουµε πάλι σε θαύµατα,
γιατί τα παιδιά µας πάλι έρχονται και κάνουν θαύµατα. 

Τα Ελληνόπουλα κάθε χρόνο ανελλιπώς διακρίνονται στις
ολυµπιάδες µαθηµατικών, στις ολυµπιάδες πληροφορικής, στις
ολυµπιάδες φυσικής. Και αυτό δεν είναι τυχαίο. Είναι η δική τους
προσφορά, η δική τους επιµέλεια και νοµίζω θέλουµε στήριγµα
σ’ αυτό. Αυτό περιµένουµε από το Υπουργείο Παιδείας.  Πρό-
σφατα,  µάλιστα, η χώρα µας κατετάγη ένατη στην ολυµπιάδα
ροµποτικής. Ποιος θα το πίστευε; Με παραµεληµένο το κοµµάτι
της πληροφορικής ήρθαµε ένατοι στην παγκόσµια ολυµπιάδα
ροµποτικής. 

Δεν θα καταχραστώ όλο το χρόνο. Θα περιµένω τη δευτερο-
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λογία µου και θα επιµείνω, γιατί πρέπει να επιµείνουµε. Δεν µπο-
ρούµε να εγκαταλείψουµε τα παιδιά µας. Δεν µπορούµε να αφή-
σουµε αυτό το κοµµάτι του πολιτισµού, όπως το παραλάβαµε.
Πρέπει να το πηγαίνουµε από γενιά σε γενιά και να το συνεχί-
σουµε µε την υπευθυνότητα που πρέπει να το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής κ. Βασίλειος Καπερνάρος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ένα απόσπασµα

που υπάρχει στην επίκαιρη επερώτηση, που αναφέρεται στις
οφειλές των δεδουλευµένων των δασκάλων στα ειδικά σχολεία
για παιδιά που πάσχουν από διαταραχές αυτιστικού τύπου. Όταν
κατετέθη αυτή η επίκαιρη επερώτηση -τον Αύγουστο θαρρώ-
ήταν πέντε µήνες απλήρωτοι. Σήµερα διανύουµε τον έβδοµο και
πάµε στους οχτώ µήνες, γιατί εξακολουθούν να είναι απλήρωτοι. 

Όταν έκανε η ταπεινότητά µου µια ερώτηση, που απηύθυνα,
προς τον Υπουργό Παιδείας, ήρθε το Υπουργείο σας, απαντών-
τας αµέσως, µε ιδιαίτερη πρεµούρα και σπουδή, να πει ότι το οεν
λόγω θέµα δεν εµπίπτει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού. Ενώ εί-
χατε ηθική υποχρέωση να το παραπέµψετε, να βρείτε ποιο είναι
το αρµόδιο Υπουργείο –που είναι το Υπουργείο Κοινωνικής Πρό-
νοιας- και να το παραπέµψετε, κοινοποιώντας αυτό, δεν το πρά-
ξατε. 

Σε µια άλλη ερώτηση σχετικά µε τον υποσιτισµό των µαθητών
δηµοτικών σχολείων της Ξάνθης, µε αριθµό πρωτοκόλλου 2901,
ηµεροµηνία καταθέσεως 12-10-2012, ήρθε η απάντηση ότι αρ-
µόδιο είναι το Υπουργείο Παιδείας. Κοινοποιήθηκε αυτό σ’ εµένα,
προφανώς και σε εσάς. Το βρήκαµε στις θυρίδες µας στις 24-
10-2012. 

Έκτοτε έχω το δικαίωµα να πω ότι είστε εκπρόθεσµος. Και κα-
ταλαβαίνετε τι σηµαίνει να είναι εκπρόθεσµος ο Υπουργός σε τέ-
τοιου είδους ερώτηση. Και λέω τέτοιου είδους ερώτηση, γιατί
αφορά το µέλλον αυτής της χώρας που είναι τα παιδιά µας. Όλα
τα παιδιά µας. Εκεί επιδείξατε αυτήν την απόλυτα αισχίστη αδια-
φορία για το τι µέλλει γενέσθαι, όσον αφορά, επαναλαµβάνω, τη
σπουδαιότητα, την κρισιµότητα και την σηµαντικότητα αυτής της
ερωτήσεως. 

Θα κάνω µια αναφορά στο πολύ πρόσφατο παρελθόν, πριν
από ένα έτος, που δεν ήσασταν εσείς κυβέρνηση. Σε ερώτηση
που του υπέβαλα, είχε πει ότι το Υπουργείο Παιδείας κάνει λόγο
για λαϊκιστική προπαγάνδα. Είµαι υποχρεωµένος να µεταφέρω
αυτήν την απεχθεστάτη λέξη και ως προς την ακουστική της και
ως προς την ουσία της. 

Έλεγε: «Το Υπουργείο Παιδείας δεν έχει λάβει καµµία ανα-
φορά ούτε από εκπαιδευτικό ούτε από σύλλογο εκπαιδευτικών,
αναφορικά µε κρούσµατα λιποθυµίας µαθητών από ασιτία. Σε
έλεγχο που έγινε σε σχολεία της περιοχής στην Αθήνα δεν
υπήρξε καµµία αναφορά για λιποθυµικά επεισόδια µαθητών από
ασιτία, όπως ενηµέρωσαν οι προϊστάµενοι της Διεύθυνσης Πρω-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης. Κάποιοι καταφεύγουν µέσω των Μέσων
Μαζικής Ενηµέρωσης και στο έσχατο µέσο της λαϊκιστικής προ-
παγάνδας, χωρίς να διστάζουν να χρησιµοποιήσουν ακόµη και
τους ίδιους τους µαθητές». Επαναλαµβάνω ότι δεν αφορά την
Κυβέρνησή σας, αφορά την τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Μιλούν
για λαϊκισµό οι άνθρωποι που εφηύραν το λαϊκισµό!

Όµως µη µου κάνετε διάταση των χεριών, διότι η διοίκηση
είναι ενιαία. Είχατε υποχρέωση να λάβετε θέση και να πείτε επ’
αυτού τι έχετε κάνει. Και επειδή δεν έχετε κάνει τίποτα, σας υπεν-
θυµίζω -και θα υποβάλω την ερώτησή µου στο τέλος- το εξής:
Ξέρετε τι κάνατε; Διαβάζω λοιπόν: «Έκκληση προς την Αρχιεπι-
σκοπή για βοήθεια απηύθυνε το Υπουργείο Παιδείας, δίνοντας
τα στοιχεία δύο χιλιάδων µαθητών που υποσιτίζονται λόγω των
οικονοµικών προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι οικογένειές
τους. Η Αρχιεπισκοπή θα βοηθήσει τις οικογένειες αυτών των µα-
θητών µε τρόφιµα και ρούχα». Είναι από τα επίσηµα στοιχεία του
Υπουργείου Παιδείας αυτή η έκκληση προς την Αρχιεπισκοπή.

Επίσης στις 28 Νοεµβρίου 2012 σε ρεπορτάζ του Αθηναϊκού
Πρακτορείου Ειδήσεων διαβάζουµε τα εξής: «Η Ειδική Γραµµα-
τέας Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας κ.
Αθηνά Λινού» –επειδή έχουµε υποχρέωση εις την οµολογία του

αληθούς, εδώ θέλω να κάνω µία διακοπή και να αναφέρω ότι
αυτή η κυρία κάνει εξαιρετική δουλειά- «µε αφορµή τα δηµοσι-
εύµατα που κάνουν λόγο για έκκληση του Υπουργείου προς την
Αρχιεπισκοπή, ώστε να βοηθήσει στη σίτιση απόρων µαθητών,
δηλώνει ότι οι εκπρόσωποι της Αρχιεπισκοπής Αθηνών ενηµέρω-
σαν το Υπουργείο ότι µπορούν να βοηθήσουν έως δύο χιλιάδες
παιδιά µε την αποστολή δεµάτων απευθείας στις οικογένειες των
απόρων µαθητών. Η αποστολή των δεµάτων µε τρόφιµα και
ρούχα θα αρχίσει τις επόµενες ηµέρες».

Στο ίδιο πλαίσιο το Υπουργείο Παιδείας συνεργάζεται µε το
Ίδρυµα Νιάρχου –πάντα στην ικεσία και στην επαιτεία- σε πρό-
γραµµα σίτισης που ξεκίνησε πέρυσι µε επτά χιλιάδες παιδιά και
φέτος θα επεκταθεί σε είκοσι πέντε χιλιάδες παιδιά. Το πρό-
γραµµα αφορά εκατό σχολεία πανελλαδικά όπου έχουν εντοπι-
στεί κρούσµατα υποσιτισµού. Ήδη δεκαπέντε χιλιάδες πρωινά
δίδονται κάθε µέρα σε διάφορα σχολεία µε πρωτοβουλία και
έξοδα του Ιδρύµατος Νιάρχου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω συµπληρώσει το πεντάλεπτο. Ξέρω ότι µε
εµάς, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, είστε πολύ αυστηρός όσον
αφορά το χρόνο. Θα τελειώσω, ωστόσο, µέσα σε µικρό χρονικό
πλαίσιο, που θα µου δώσετε επιπλέον, σε σχέση µε άλλους συ-
ναδέλφους.

Κύριε  Υπουργέ, ερωτώ: Επιπροσθέτως τι έχετε κάνει εσείς
προσωπικά, ως Υπουργός και το Υπουργείο σας, για το θέµα του
υποσιτισµού αυτούς τους µήνες που είστε στην Κυβέρνηση έτσι,
ώστε να µην αποδεικνύετε ότι καταρρέετε; Και είναι κρίµα να κα-
ταρρέετε κατ’ αυτήν την έννοια, ως δειγµατοληψία της όλης κα-
τάρρευσης που έχετε ως Κυβέρνηση. Τι έχετε κάνει συγκε-
κριµένα, µε πραγµατικά γεγονότα; Θα θέλαµε πάρα πολύ να τα
ακούσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εγώ σας ευχαριστώ,

γιατί µου αποδώσατε προθέσεις τις οποίες ούτε έχω, όπως και
συναισθήµατα, τα οποία επίσης δεν έχω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Μπορεί να γίνεται από αµέλεια,
όχι από δόλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν υπάρχει αµέλεια σε
αυτό, υπάρχει ίση µεταχείριση. Η πρώτη επερωτώσα υπερέβη το
χρόνο κατά 33%. Είναι γραµµένα εδώ, για να µη λέγονται ανα-
κρίβειες. Μάλιστα, ο κ. Παύλος Χαϊκάλης, επειδή…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Αφήστε, καθένας έχει φυσική και
νοµική αυτοτέλεια. 

Θα ήθελα να καταθέσω και το έγγραφο, για να ενηµερωθεί ο
Υπουργός.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Καπερνάρος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Στη συνέχεια, θα δώσω
το λόγο στον κ. Χαϊκάλη, ο οποίος, επειδή θα απουσιάσουν δύο
επερωτώντες, έχει την ανοχή του Προεδρείου, παρά τα λεγό-
µενα από τον κ. Καπερνάρο.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Χαϊκάλη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το
1ο Γυµνάσιο Άρτας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Χαϊκάλης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ συχνά µιλάµε και λέµε ότι το µέλλον αυτού του τόπου

είναι τα παιδιά. Σωστό. Πώς όµως φροντίζει το κράτος το καλό
αυτών των παιδιών; Οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες οι οποίες
έχουν λάβει µέρος, ώστε να γίνεται αδιάκοπή και πλήρης η εκ-
παίδευση των µαθητών είναι τουλάχιστον ανεπαρκείς. Ελλιπής
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στελέχωση σχολείων µε εξειδικευµένο προσωπικό και καθηγητές
είναι πλέον κανόνας. 

Σήµερα είναι η παγκόσµια ηµέρα των ατόµων µε αναπηρία, γι’
αυτό θα ήθελα να σταθώ περισσότερο στα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζουν τα σχολεία ειδικής αγωγής µια και, κατά τη
γνώµη µου, απαιτούν από την πολιτεία µία επιπλέον ευαισθησία.
Ελπίζω να µην έχει χαθεί ακόµα. Γι’ αυτό και θα αναφερθώ σε
θέµατα που αφορούν όχι µόνο τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
αλλά και την πρωτοβάθµια. 

Σχολεία ειδικής αγωγής δεν υπάρχουν πολλά και θα περίµενε
κάποιος να υπάρχει η ευαισθησία, ώστε τα προβλήµατα που
υπάρχουν, να λύνονται άµεσα. Όµως συµβαίνει ακριβώς το αν-
τίθετο. Έλλειψη καθηγητών σε όλα τα σχολεία όπου οι µαθητές
χάνουν πολύτιµες διδακτικές ώρες κι επίσης οι λιγοστοί καθηγη-
τές, αλλά και οι γονείς των µαθητών απορούν για την εξέλιξη των
πραγµάτων. 

Κύριες κατηγορίες προσωπικού που υπάρχει έλλειψη είναι οι
ψυχολόγοι, λογοθεραπευτές και κοινωνικοί λειτουργοί. Συγκε-
κριµένα από µία συγκεντρωτική αναφορά προβληµάτων, την
οποία συνέταξαν οι πρόεδροι συλλόγων γονέων και κηδεµόνων
σε ειδικά σχολεία παρατηρούνται πολύ µεγάλες ελλείψεις. Θα
καταθέσω το σχετικό έγγραφο σε λίγο. 

Τα προβλήµατα δεν αφορούν µόνο την ελλιπή στελέχωση
αλλά και την κτηριακή επάρκεια. Επειδή µιλάτε όλοι µε αριθµούς,
να µιλήσουµε και µε στοιχεία και µε πρόσωπα. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα αποτελεί το Ειδικό Σχολείο στην Καισαριανή, το
οποίο έχει χτιστεί από το 1937 µε τεράστια προβλήµατα υποδο-
µών, που έχουν ως αποτέλεσµα να κινδυνεύει η σωµατική ακε-
ραιότητα τόσο των µαθητών όσο και των εργαζοµένων. Και η
υποχρηµατοδότηση όµως είναι καίριο ζήτηµα. Στο ίδιο σχολείο
–µε πρόσωπα µιλάµε τώρα- ο κ. Πολυχρονάκης, ο διευθυντής,
αναγκάστηκε να πληρώσει από την τσέπη του 2.000 ευρώ για
υγραέριο, ώστε να µπορέσουν να ζεσταθούν οι µαθητές, ενώ η
αντιπρόεδρος του Συλλόγου Γονέων και Κηδεµόνων, κ. Μπρα-
ουδάκη πλήρωσε για τη µυοκτονία του σχολείου. Ντροπή; Η από-
φαση δική σας. Ευτυχώς που υπάρχουν, δηλαδή, ευσυνείδητοι
άνθρωποι, οι οποίοι κάνουν δουλειά µε δικά τους χρήµατα και
στηρίζουν αυτές τις προσπάθειες. 

Έλλειψη χρηµατοδότησης υπάρχει βέβαια και σε άλλα σχο-
λεία. Παντελής έλλειψη χρηµατοδότησης υπάρχει στο Ειδικό
Σχολείο Κερατσινίου, το οποίο δεν χρηµατοδοτείται καθόλου,
ενώ το ΤΕΕ Ειδικής Αγωγής στο Αιγάλεω έχει λάβει από την αρχή
του έτους το αστρονοµικό ποσό των 1.000 ευρώ. Παίζετε µε τις
ζωές των ανθρώπων, αλλά να το πείτε. Να πείτε: «Ξέρετε κάτι;
Δεν µπορούµε. Στον Καιάδα». 

Μιλήσαµε σήµερα µε την κ. Παπανικολάου, τη µητέρα της έφη-
βης Σοφίας, στην Ελευσίνα. Το παιδί πηγαίνει σε ένα από τα τρία
ειδικά σχολεία της Ελευσίνας, σε ένα παλιό δηµοτικό που στε-
γάζει τα παιδιά της περιοχής. Τι γίνεται όµως µε τα παιδάκια
όµως του Ασπροπύργου; Δεν µπορούν. Μόνο από µακριά θα το
δουν. Δεν υπάρχει σχολικό. Το ένα και µόνο σχολικό που υπάρχει
κάνει διπλές διαδροµές µε την αυτοθυσία των γονιών. Χρειάζον-
ται πάνω από δεκαοχτώ άτοµα προσωπικό και υπάρχουν µόνο
δέκα, από τα οποία είναι µόνο τρεις οι µόνιµοι και όλοι οι άλλοι
είναι ή ωροµίσθιοι ή προς διαθεσιµότητα. Παλεύουν όλοι µόνοι
τους, ξεχασµένοι. 

Σ’ αυτό το σχολείο λοιπόν -το οποίο αν κλείσει δεν ξέρω τι θα
πούµε στην κ. Παπανικολάου, τη µητέρα της Σοφούλας- προσφέ-
ρουν και σίτιση για τα παιδιά που πεινάνε. Το 2012 υπάρχουν
ανάπηρα παιδιά που πεινάνε. Αυτή είναι η κατάντια της κοινωνίας
µας. Και όλα αυτά στο 2012. Βέβαια το πόσο ενδιαφέρεται η πο-
λιτεία για να λυθούν αυτά τα τεράστια προβλήµατα, δεν ξέρω. 

Τι λένε λοιπόν οι ενδιαφερόµενοι; Διότι εδώ πρέπει να ακού-
σουµε τη φωνή της κοινωνίας και όχι τη φωνή της πολιτείας. Στο
ψήφισµα της 7ης Οκτωβρίου 2012 των Διοικητικών Συµβουλίων
των Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων Σχολικών Μονάδων Ειδι-
κής Εκπαίδευσης Νοµού Αττικής προτείνεται µεταξύ άλλων, η
κάλυψη θέσεων αναπληρωτών για µεγαλύτερη χρονική διάρκεια,
ώστε να µην αποσυντονίζονται τα παιδιά και να υπάρχει συνέχεια
στην εκπαίδευσή τους. Προτείνεται επίσης η κάλυψη πολλών
κενών θέσεων µέσω ΑΣΕΠ για τους αποφοίτους των τµηµάτων

ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, η υποχρεωτική κάλυψη ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού αλλά και ειδικού βοηθητικού προσω-
πικού, καθώς και η επέκταση του ωραρίου του ειδικού σχολείου
µετά τις 12.30 το µεσηµέρι. 

Τέλος για τα παιδιά που απαιτείται παράλληλη στήριξη επιβάλ-
λεται ο εκπαιδευτικός να βρίσκεται δίπλα τους από την πρώτη
ηµέρα στο σχολείο, γιατί οποιαδήποτε καθυστέρηση κρίνεται
αδικαιολόγητη. 

Ένα θέµα που δικαιολογηµένα πήρε µεγάλες διαστάσεις τον
τελευταίο καιρό, αφορούσε τη µεταφορά των µαθητών. Οι συµ-
βάσεις λήγουν στις 15 Γενάρη του 2013 και η αγωνία πάλι πλα-
νάται πάνω από τα κεφάλια των γονέων κυρίως, αλλά και των
εκπαιδευτικών. 

Έγιναν ερωτήσεις στη Βουλή, διαµαρτυρίες από τους ενδια-
φεροµένους. Τελικά η Κυβέρνηση πέταξε το µπαλάκι στους πε-
ριφερειάρχες και από τότε περιµένουµε. Η Κυβέρνηση σκοπεύει
να φέρει προς ψήφιση τις επόµενες µέρες ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας που έχει ήδη προκαλέσει αντιδράσεις. 

Συνοψίζοντας, οι ΣΜΕΑΕ –γιατί αυτό είναι το πιο σηµαντικό-
πάσχουν από µεγάλες ελλείψεις υλικοτεχνικής υποδοµής, όπως
και από παροχή βασικών υπηρεσιών ειδικής αγωγής και εκπαί-
δευσης, ενώ υπάρχει µεγάλο πρόβληµα µε την έλλειψη εκπαι-
δευτικών ειδικής αγωγής και ειδικού εκπαιδευτικού και
βοηθητικού προσωπικού σε σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής
και εκπαίδευσης σε τµήµατα ένταξης αλλά και παράλληλης στή-
ριξης.

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να συµπεριληφθούν αυτά, διότι τα παι-
διά δεν φταίνε σε τίποτα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαϊκάλης καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουργός
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ. Κων-
σταντίνος Αρβανιτόπουλος, για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κατ’ αρχάς
θα ήθελα να ευχαριστήσω για αυτήν την επίκαιρη επερώτηση,
γιατί µας δίνετε η δυνατότητα πέντε µήνες µετά την ανάληψη της
θέσης στο Υπουργείο Παιδείας, να κάνουµε µία πρώτη συζήτηση
για τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε στο εκπαιδευτικό
σύστηµα συνολικά.

Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους, γιατί έθεσαν µια
σειρά από ζητήµατα τα οποία αξίζει –νοµίζω- να συζητήσουµε,
πέρα από το γεγονός βέβαια ότι ακούστηκαν και ορισµένες
υπερβολές και ανακρίβειες, αλλά αυτό είναι µέσα στην κάθε συ-
ζήτηση. Θα προσπαθήσω να απαντήσω και σε αυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάστε ότι στις προγραµµατι-
κές δηλώσεις είχαµε περιγράψει µε µεγάλη σαφήνεια όλες αυτές
τις στρεβλώσεις και τις χρόνιες παθογένειες. Και χαίροµαι, διότι
σήµερα και οι δύο Βουλευτές των Ανεξαρτήτων Ελλήνων η κ.
Ξουλίδου και ο κ. Γιοβανόπουλος αναγνώρισαν ότι αυτά είναι
στρεβλώσεις και παθογένειες δεκαετιών, τα οποία αντιµετωπί-
ζουµε στο εκπαιδευτικό σύστηµα και δεν µπορεί παρά και το εκ-
παιδευτικό σύστηµα, δυστυχώς,  να αντανακλά αυτά τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει συνολικά η χώρα σε πολλούς τοµείς και
που µας έφτασαν ως εδώ. 

Είχαµε πει λοιπόν τότε, ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε σε
µεγάλες αλλαγές και να προχωρήσουµε σε αλλαγές σε όλα τα
επίπεδα της εκπαίδευσης ταυτόχρονα, διότι πλέον ο πολιτικός
χρόνος είναι πολυτέλεια, παρά το γεγονός ότι έχουµε µειωµένους
προϋπολογισµούς, παρά το γεγονός ότι και το Υπουργείο Παι-
δείας, όπως κάθε Υπουργείο αντιµετωπίζει µείωση στον προ-
ϋπολογισµό του. Και για να είµαστε και σαφείς και να µιλήσουµε
και µε αριθµούς, όσον αφορά την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, ο
προϋπολογισµός µειώθηκε από το 2012 από 1.730.750.000 σε
1.571.128.000, ενώ στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση από
2.184.000.000 σε 1.821.000.000.

Βλέπουµε λοιπόν ότι έχουµε µείωση των προϋπολογισµών.
Παρά ταύτα, όµως πρέπει να προχωρήσουµε σε δοµικές αλλα-
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γές, για να βελτιώσουµε την ποιότητα της εκπαίδευσης και επί-
σης να θωρακίσουµε και το εκπαιδευτικό σύστηµα από όλη
αυτήν την κρίση που περνάµε.

Είπαµε και περιγράψαµε τις στρεβλώσεις. Θα αρχίσω από µια,
την οποία αναφέρατε, που έχει να κάνει µε το ζήτηµα της µετα-
κίνησης των εκπαιδευτικών, το ζήτηµα των κενών κ.ο.κ.. Πράγ-
µατι συναντάµε κενά στα σχολεία και παρά το γεγονός ότι έγινε
και φέτος µία εργώδης προσπάθεια, ώστε πράγµατι τα κενά να
είναι τα λιγότερα από κάθε άλλη περίοδο στην έναρξη της σχο-
λικής χρονιάς -και αυτό το πετύχαµε σε ένα βαθµό- όπως και τα
βιβλία να είναι στη θέση τους, δηλαδή τα αυτονόητα που περι-
µένει κανείς από το εκπαιδευτικό σύστηµα και την πολιτεία. Πρέ-
πει όµως να δίνουµε κάθε µέρα τη µάχη του αυτονόητου. 

Παρά ταύτα κενά υπάρχουν. Και το ερώτηµα είναι γιατί υπάρ-
χουν κενά, όταν έχουµε εκατόν πενήντα έξι χιλιάδες εκπαιδευτι-
κούς, δεκατέσσερις χιλιάδες εννιακόσιες σχολικές µονάδες και
αναγκαζόµαστε να έχουµε είκοσι χιλιάδες αναπληρωτές το
χρόνο; Παρά ταύτα λοιπόν έχουµε κενά. Γιατί; 

Κατ’αρχάς έχουµε να κάνουµε µε ένα στρεβλό σύστηµα τοπο-
θέτησης των εκπαιδευτικών. Έχουµε να κάνουµε µε ένα σύ-
στηµα, που η κεντρική υπηρεσία δεν έχει την επακριβή αποτύ-
πωση των αναγκών των σχολικών µονάδων, των αναγκών που
χρειάζονται, των µαθητών που υπάρχουν κ.ο.κ..

Άλλους αριθµούς παίρνουµε από σχολικές µονάδες και από
διευθυντές σχολικών µονάδων, άλλους αριθµούς από τους πε-
ριφερειακούς διευθυντές κ.ο.κ..

Άρθρο πρώτο λοιπόν, τι κάνουµε; Αποτυπώσαµε την υφιστα-
µένη κατάσταση, την ψηφιοποιήσαµε και σήµερα έχουµε την
πλήρη εικόνα στην κεντρική υπηρεσία για το ποιες είναι οι ανάγ-
κες, ποια είναι τα κενά και πώς µπορεί να γίνει ένας εξορθολογι-
σµός. Θα δείτε ότι αν γίνει αυτός ο εξορθολογισµός, που θα γίνει
για την ερχόµενη σχολική χρονιά, οι εκπαιδευτικοί που διαθέ-
τουµε είναι υπεραρκετοί. 

Απλά πρέπει το «µαχαίρι να φτάσει στο κόκκαλο», δηλαδή οι
χίλιοι τριακόσιοι-χίλιοι τετρακόσιοι που δήλωσαν διαφόρων ειδών
ασθένειες και δεν µπαίνουν στην τάξη, οι χίλιοι τετρακόσιοι πε-
νήντα που κάνουν γραφειοκρατική υπηρεσία, γραφειοκρατικό
έργο στις διάφορες υπηρεσίες και στις περιφέρειες των σχολι-
κών µονάδων, οι τεσσεράµισι χιλιάδες αποσπασµένοι, όλοι θα
πρέπει να πάνε στις τάξεις µε όποιο κόστος, γιατί αυτό το οποίο
προέχει, πράγµατι, είναι να µην υπάρχει ούτε ένα κενό σε καµµία
τάξη, σε καµµία σχολική µονάδα.

Υπάρχει επίσης και ανάγκη να γίνει κάτι άλλο, να γίνει ο εξορ-
θολογισµός. Υπάρχει σήµερα καθηγήτρια συγκεκριµένης ειδικό-
τητας, η οποία φεύγει από το Μαραθώνα και πάει στον Πειραιά
να διδάξει και έχουµε καθηγητή από τον Πειραιά, ο οποίος πάει
στη Ραφήνα µε την ίδια ειδικότητα. Πρέπει να γίνει εξορθολογι-
σµός στην τοποθέτηση.

Θα µε ρωτήσετε: Αυτό σηµαίνει επανατοποθέτηση και µετακί-
νηση κάποιων εκπαιδευτικών; Μπορεί να σηµάνει µετακίνηση κά-
ποιων εκπαιδευτικών, αλλά αυτό θα γίνει µε κίνητρα, µε µοριο-
δότηση, µε κάλυψη εξόδων και εκεί θα είναι ένας αριθµός, ο
οποίος θα είναι λογικός, για να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε
αυτό το οποίο είναι το καίριο, είναι το αυτονόητο: δηλαδή, καµ-
µία τάξη να µην έχει κενό. Αυτό µπορούµε να το κάνουµε µε
αυτόν τον εξορθολογισµό.

Όσον αφορά το θέµα της αξιολόγησης, έχω πει και θα το πω
ξανά και σήµερα, ότι η αξιολόγηση δεν είναι τιµωρία. Υπάρχει
πειθαρχικός έλεγχος γι’ αυτό. Η αξιολόγηση είναι µία διαδικασία,
η οποία πρέπει να κάνει την αποτύπωση όλων των δοµών, των
διαδικασιών και των αναγκών του εκπαιδευτικού µας δυναµικού.
Γιατί; Για να δούµε που πάσχουµε. Σε αυτά όλα τα οποία αναφέ-
ρατε και εσείς σήµερα, κάνετε µία αξιολόγηση. Αξιολογήσατε
ένα παράδειγµα, το οποίο αναλάβατε και είδατε πού πάσχουµε.
Αυτό θέλουµε, µία αποτύπωση της υφισταµένης κατάστασης, για
να µπορέσουµε να προσδιορίσουµε τα προβλήµατα, να διορθώ-
σουµε τα προβλήµατα και να δώσουµε, επίσης και στους εκπαι-
δευτικούς µας τη δυνατότητα της βελτίωσης, τη δυνατότητα της
µετεκπαίδευσης, αν το θέλουν, για να µπορέσουν να γίνουν κα-
λύτεροι. 

Από εκεί και έπειτα, αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µία καχυποψία

και η καχυποψία αυτή είναι εύλογη, γιατί δυστυχώς και το εκπαι-
δευτικό σύστηµα «µπολιάστηκε» σ’ αυτό το πελατειακό σύστηµα
τής κοµµατοκρατίας. Υπάρχει ένας φόβος, διότι λένε οι εκπαι-
δευτικοί ότι «αυτή η αξιολόγηση δεν θα γίνει µε αδιάβλητα και
αντικειµενικά κριτήρια, όταν έλθει σε εµάς, αλλά θα έλθουν κά-
ποιοι να πάρουν κεφάλια αυτών, οι οποίοι διαφωνούν µε αυτά τα
οποία λέµε». Δεν είναι έτσι. Αυτό το οποίο πρέπει να γίνει είναι,
να χτίσουµε ένα συµβόλαιο εµπιστοσύνης µε τους εκπαιδευτι-
κούς.

Εγώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Γιοβανόπουλο ότι, πράγµατι, οι
εκπαιδευτικοί είναι η ψυχή του εκπαιδευτικού συστήµατος και θα
πρέπει να κάνουµε δύο πράγµατα.

Κατ’ αρχάς, ως πολιτεία, θα πρέπει να αποκαταστήσουµε και
το κύρος και της θέση τους στην κοινωνία, γιατί οι εκπαιδευτικοί
πάντοτε ήταν πρότυπα στην κοινωνία. 

Εγώ προέρχοµαι από οικογένεια εκπαιδευτικών και οι δύο µου
γονείς εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Οι εκπαιδευτικοί είναι άνθρωποι, οι οποίοι µε αυτα-
πάρνηση επιτελούν το λειτούργηµά τους σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες. Υπάρχουν βεβαίως και αυτοί, οι οποίοι δεν κάνουν καλά
τη δουλειά τους. Αυτοί, προφανώς, µένουν στάσιµοι, προφανώς
δεν επιτελούν σωστά το λειτούργηµά τους. Όµως η συντριπτική
πλειοψηφία µε µεγάλες προσωπικές θυσίες επιτελεί τα καθή-
κοντά της γι’ αυτό και τα παραδείγµατα, τα οποία αναφέρατε,
δεν οφείλονται µόνο στις προσπάθειες των µαθητών –κατά κύριο
λόγο, βεβαίως, στις προσπάθειες των µαθητών και των οικογε-
νειών τους- αλλά και σε Έλληνες εκπαιδευτικούς, που στην πλει-
οψηφία τους έχουν µεράκι, έχουν την αίσθηση της κοινωνικής
προσφοράς. 

Εµείς θα πρέπει να αποκαταστήσουµε το κύρος των εκπαιδευ-
τικών σε όλες τις βαθµίδες σ’ αυτήν την πολιτεία. Θα έλεγα ότι
και εκείνοι θα πρέπει να αισθανθούν ότι αυτό το οποίο επιτελούν,
είναι πάρα πολύ σηµαντικό για τις επερχόµενες γενιές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Γι’ αυτό λοιπόν λέω ότι πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα νέο
συµβόλαιο εµπιστοσύνης και η αξιολόγηση ακριβώς είναι ένα
συµβόλαιο εµπιστοσύνης για την αλλαγή και τη βελτίωση του εκ-
παιδευτικού µας συστήµατος. Πολλά µπορούµε να βελτιώσουµε
και ορισµένα πράγµατα ήδη τα κάνουµε, για παράδειγµα πάρτε
το ψηφιακό σχολείο. Το ψηφιακό σχολείο προχωράει και µέσα
στο µήνα δηµοπρατούµε το διαγωνισµό για 60 εκατοµµύρια
ευρώ, από τα 150, για διαδραστικούς πίνακες στα σχολεία ούτως,
ώστε το Σεπτέµβριο να υπάρχουν στη συντριπτική πλειοψηφία
των σχολείων διαδραστικοί πίνακες κ.ο.κ.. 

Τώρα αναφερθήκατε σε επιµέρους ζητήµατα, όπως το θέµα
της µαθησιακής διαδικασίας. Και αυτό δεν είναι επιµέρους, είναι
θα έλεγα το καίριο. Πέραν από τις διοικητικές διευθετήσεις και
τον εξορθολογισµό των δοµών και των διαδικασιών, πιστεύω κι
εγώ -και νοµίζω ότι αυτό υπαινιχτήκατε κι αν αυτό υπαινιχτήκατε
συµφωνούµε απολύτως- ότι πρέπει να αλλάξουµε τρόπο σκέψης
όσον αφορά τη µαθησιακή διαδικασία, γιατί πράγµατι η διαδικα-
σία τής παπαγαλίας, η διαδικασία της αποµνηµόνευσης πληρο-
φοριών και στοιχείων είναι αδιέξοδη, ιδιαίτερα στη σηµερινή
εποχή, που το εύρος των πληροφοριών είναι τέτοιο το οποίο να
κάνει τα παιδιά να µην είναι σε θέση να ποδηγετήσουν τα στοι-
χεία αυτά, να τα ελέγξουν, αν θέλετε. 

Αυτό λοιπόν το οποίο πρέπει να αλλάξουµε, είναι τον τρόπο
µάθησης και αυτό σηµαίνει ότι πρέπει, πέρα από τις βασικές γνώ-
σεις, να δώσουµε στα παιδιά µας τη µεθοδολογία της γνώσης.
Να µπορούν, δηλαδή να κατακτούν, να αποκτούν τα µαθησιακά
αυτά εργαλεία τα οποία χρειάζονται και να ξέρουν πώς να τα
αποκτούν, φεύγοντας και από τη µαθησιακή διαδικασία. Αλλά
αυτό πρέπει να το µάθουν και πρέπει να το µάθουν από το γυ-
µνάσιο και από το λύκειο. Γι’ αυτό θα δείτε ότι µε το νοµοσχέδιο
που θα καταθέσουµε µετά τις γιορτές για το λύκειο και το τεχνο-
λογικό λύκειο υπάρχει µια σοβαρή προσπάθεια προς αυτήν την
κατεύθυνση, όσον αφορά την αλλαγή της µαθησιακής διαδικα-
σίας.

Μιλήσατε για τα ζητήµατα ειδικής αγωγής. Είναι ένα πάρα
πολύ κρίσιµο θέµα και είναι κρίσιµο, γιατί πράγµατι -κι εγώ δεν
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θέλω να ωραιοποιώ καµµία πραγµατικότητα- αν δεν δούµε τα
προβλήµατα, δεν µπορούµε να τα διορθώσουµε. Οι δοµές της
ειδικής αγωγής στην Ελλάδα µάς γυρίζουν πολλές δεκαετίες
πίσω. Υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα και θα σας πω δύο-
τρία πράγµατα και δύο-τρεις πολιτικές που ήδη εφαρµόσαµε
προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Το πρώτο είναι, ότι προσπαθήσαµε να καλύψουµε τα κενά
στην ειδική αγωγή µέσω του ΕΣΠΑ και σε βοηθητικό και σε διδα-
κτικό προσωπικό. Πέραν, δηλαδή, του προσωπικού που προβλέ-
πει ο κρατικός προϋπολογισµός –και στο νοµοσχέδιο, το οποίο
καταθέτουµε, θα δείτε την τροπολογία και ελπίζω να τη στηρί-
ξετε -δίνεται η δυνατότητα να είναι επιλέξιµη η δαπάνη αυτή από
το ΕΣΠΑ ούτως, ώστε να δώσουµε και σε βοηθητικό προσωπικό
και σε διδακτικό προσωπικό νέες θέσεις εργασίας, για να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε τα σχολεία ειδικής αγωγής. Αυτό είναι
κάτι, το οποίο µπορεί να τρέξει άµεσα και από το Γενάρη-Φλε-
βάρη να έχουµε καλύψει πάρα πολλά κενά.

Δεύτερον, όσον αφορά τον υποστηρικτικό εξοπλισµό των
δοµών ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης για την ανάπτυξη και την
προµήθεια βοηθηµάτων και εξειδικευµένων αξιολογικών και εκ-
παιδευτικών εργαλείων, βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη διαγωνισµός
από τις διοικητικές περιφερειακές διευθύνσεις, προκειµένου να
προµηθευτούν το υλικό αυτό οι σχολικές µονάδες ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης και τα τµήµατα ένταξης. Αυτό βρίσκεται ήδη
σε εξέλιξη.

Και το τρίτο, το οποίο θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε, είναι ο
κατακερµατισµός και οι επικαλύψεις που υπάρχουν στις αρµο-
διότητες. Υπάρχουν αρµοδιότητες που έχει το Υπουργείο Παι-
δείας, υπάρχουν αρµοδιότητες που άπτονται των µεταφορών και
εµπίπτουν στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών,
υπάρχουν αρµοδιότητες που είναι στο Υπουργείο Υγείας. Θεωρώ
ότι αυτός ο κατακερµατισµός οδηγεί σε προβλήµατα είτε σε επι-
καλύψεις, γι’ αυτό πρέπει να τον µαζέψουµε και η σκέψη είναι,
να υπάρξει µια αλλαγή ούτως, ώστε να υπάρξει µια επικέντρωση
αυτών των αρµοδιοτήτων και ένα συµµάζεµα σε ένα Υπουργείο
ούτως, ώστε να µην παρατηρούνται αυτά τα προβλήµατα, τα
οποία παρατηρούνται. 

Αναφερθήκατε στα προβλήµατα των µεταφορών γενικότερα.
Νοµίζω ότι παρά το γεγονός ότι αυτό αποτελεί αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών και των περιφερειών, αυτό βαίνει
καλώς. Από τον Αύγουστο µε αλλεπάλληλες συσκέψεις µε το
Υπουργείο Εσωτερικών και τις περιφέρειες προσπαθήσαµε να
δώσουµε λύση και νοµίζω ότι σε αυτό το επίπεδο τώρα, τα πράγ-
µατα είναι αρκετά καλά.

Έρχοµαι τώρα στις σχολικές επιτροπές. Η χρηµατοδότηση
είναι αρµοδιότητα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δεν µπορούµε να
κάνουµε κάτι εδώ. Θα ήθελα όµως να σας πω, παρά το γεγονός
ότι και ο ΟΣΚ δεν ανήκει πια στο Υπουργείο Παιδείας, ότι εγκρί-
θηκε η δεύτερη εκταµίευση των 50 εκατοµµυρίων ευρώ για τον
ΟΣΚ από την Ευρωπαϊκή Ένωση και επίσης εγκρίθηκε από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ένα δάνειο της τάξης των 100
εκατοµµυρίων ευρώ, 20 εκατοµµύρια για εξοπλισµούς και 80
εκατοµµύρια για τα κτήρια. Άρα και σε αυτόν τον τοµέα θα υπάρ-
ξει ρευστότητα ούτως, ώστε να υπάρξει µια πρόοδος όσον
αφορά τα θέµατα των κτηρίων κ.ο.κ..

Ετέθη το θέµα του υποσιτισµού, το οποίο είναι πάρα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα και θα πρέπει να το δούµε µε µεγάλη προσοχή,
διότι αντιλαµβάνεστε πως αυτό έχει πολλές κοινωνικές παραµέ-
τρους, πέρα από το γεγονός ότι οι όποιοι φορείς θέλουν να βοη-
θήσουν, µπορούν να το κάνουν. Αυτό δεν αποτελεί ούτε ικεσία
ούτε επαιτεία και δεν πρέπει να ακούγονται τέτοιες λέξεις, όταν
αντιµετωπίζονται τέτοια σοβαρά κοινωνικά προβλήµατα σε µια
χώρα η οποία έχει παράδοση στη χορηγία, έχει παράδοση στη
φιλανθρωπία, στην επίλυση κοινωνικών προβληµάτων. 

Πέρα όµως απ’ αυτό και πέρα από το αυτοτελές έργο το οποίο
επιτελεί η Εκκλησία, υπάρχει µια ευρωπαϊκή πολιτική. Γι’ αυτό
στο ταξίδι µου στις Βρυξέλλες διασφαλίσαµε να µπούµε στο
πρόγραµµα διατροφής, που είναι πολιτική τής Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αφορά τη
διανοµή γάλακτος και φρούτων στα σχολεία. Αυτό γίνεται χωρίς
κοινωνικές διακρίσεις σε όλα τα σχολεία. Είναι ένα πρόγραµµα

που αρχίζει από το Φεβρουάριο και νοµίζω ότι είναι ένα σηµαν-
τικό βοήθηµα. Αυτό λοιπόν το εντάξαµε µέσα στις πολιτικές µας
και δίνει µια σηµαντική βοήθεια σ’ αυτόν τον κρίσιµο τοµέα όπου
πρέπει να γίνεται µε µεγάλη προσοχή, για να µη γίνονται κοινω-
νικές διακρίσεις και να γίνεται µε έναν τρόπο ο οποίος µας βοη-
θάει στην κοινωνική συνοχή.

Άρα αυτό το πρόγραµµα αρχίζει από το Φεβρουάριο συν όλα
τα άλλα τα οποία «τρέχουν» και τα οποία είναι προγράµµατα που
συντονίζει το Υπουργείο µε έναν διακριτικό τρόπο ούτως, ώστε
όλες αυτές οι χορηγίες, απ’ όπου και αν προέρχονται, να µπο-
ρούν να διατεθούν στα παιδιά τα οποία έχουν ζητήµατα. 

Αυτά για την πρωτολογία µου, κύριε Πρόεδρε, και θα επα-
νέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Επαµεινώνδας Μαριάς.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θέσαµε το ζήτηµα αυτό µε τη µορφή
της επίκαιρης επερώτησης διότι θεωρούµε το θέµα της παιδείας
καθοριστικό. Είναι ένα ζήτηµα που εµείς το αντιµετωπίζουµε, ως
ένα θέµα εθνικό. Δεν το βλέπουµε µε κοµµατική διάσταση και
ούτε πρέπει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα να το βλέπει έτσι, αν
θέλουµε πραγµατικά να πάµε µπροστά. 

Βεβαίως το ευτύχηµα είναι, πως αυτήν τη στιγµή στην ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας είστε δυο συνάδελφοι πανεπιστηµια-
κοί, που έχετε εµπειρία και γνώσεις για τα ζητήµατα αυτά. Όπως
θα δείτε στην επερώτησή µας, έχουµε θέσει συγκεκριµένα θέ-
µατα. Απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν οι παθογένειες,
ότι τα ζητήµατα της αξιολόγησης πρέπει να προχωρήσουν, αλλά
δεν είδα να αναφερθείτε στο θέµα του µνηµονίου γιατί το µνη-
µόνιο έχει ένα συγκεκριµένο περιοριστικό πλαίσιο, µέσα στο
οποίο αρθρώνονται πάρα πολλά  προβλήµατα της παιδείας. 

Πρώτα απ’ όλα το µνηµόνιο ακολουθεί τη συναίνεση της Ουά-
σινγκτον, µια θεωρία και φιλολογία που έχει σχέση µε τον νεοφι-
λελευθερισµό, µια αντίληψη που βλέπει ότι πρέπει πρώτα απ’ όλα
τα δηµόσια αγαθά να ιδιωτικοποιηθούν και κατά την έννοια αυτή
και η παιδεία αντιµετωπίζεται από τον νεοφιλελευθερισµό και τη
συναίνεση της Ουάσινγκτον, που ακολουθεί ως πολιτική ιδεολο-
γία το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο –και εν προκειµένω σε αυτήν
τη φάση και η Ευρωπαϊκή Ένωση- ως ένα θέµα που πρέπει να
περάσει στην ιδιωτική εκπαίδευση και να µην υπάρχει ως δηµό-
σιο αγαθό. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, γιατί επηρεάζει τον τρόπο
λειτουργίας. 

Δεύτερο θέµα: Το µνηµόνιο στηρίζεται –και το ξέρετε πολύ
καλά- στα ζητήµατα του αποπληθωρισµού, δηλαδή πρέπει η αν-
ταγωνιστικότητα –υποτίθεται- της οικονοµίας να στηριχθεί στα
χαµηλά ηµεροµίσθια. Από την ώρα που θα το δεχθεί κανείς αυτό,
σηµαίνει ότι θα έχει ως µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης µια οι-
κονοµία, που θα στηρίζεται σε χαµηλές αµοιβές, άρα δεν θα έχει
µια οικονοµία ανταγωνιστική, όπως τη θέλουµε εµείς, που θα
στηρίζεται στην επένδυση, στην κατάρτιση, στην εκπαίδευση,
στη γνώση, στις τεχνολογίες. Αυτό σηµαίνει ότι οδηγείς την παι-
δεία διαφορετικά, άρα και την οικονοµική ανάπτυξη και το µον-
τέλο.

Εποµένως όσο θα υπάρχει αυτό το µοντέλο στο πλαίσιο του
µνηµονίου, τόσο θα είναι αδύνατο να προχωρήσουν τα θέµατα
της εκπαίδευσης. Ταυτόχρονα αυτό το συνδυάζουµε και το συν-
δυάζετε και εσείς –το είπατε εµµέσως- και µε µειώσεις σε δαπά-
νες για την παιδεία. Αναφέρατε άλλωστε συγκεκριµένα θέµατα.

Να το πούµε καθαρά, κύριοι συνάδελφοι. Ακολουθείτε µια πο-
λιτική που λέει το εξής: «Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω µέλι».
Τι κάνετε δηλαδή; Αφού ψηφίσατε τα µνηµόνια, αφού ψηφίσατε
προχθές ρυθµίσεις στο πολυνοµοσχέδιο, έρχεστε µετά µε ερω-
τήσεις και λέτε ότι «αυτό το θέµα που περιλαµβανόταν στο νο-
µοσχέδιο, ναι µεν δεν το θέλαµε, αλλά το ψηφίσαµε και τώρα
φέρνουµε µια ερώτηση για να διορθωθεί». Ή λέτε στις κοινωνι-
κές οµάδες για τις ξένες γλώσσες, για τους ξεναγούς, για το
Palso: «µη σας νοιάζει, στους εκτελεστικούς νόµους θα το αλλά-
ξουµε, απλά έπρεπε να περάσει». Αφήστε τα αυτά. Ο κόσµος κα-
ταλαβαίνει. Αναλάβετε τις ευθύνες σας για όσα ψηφίζετε. 
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Το ερώτηµα είναι, αν µπορεί να γίνει κάτι διαφορετικό. Θα σας
φέρω δυο παραδείγµατα: Με την απόφαση του Eurogroup για
τη µείωση του χρέους υπάρχουν µερικές ευκαιρίες. Πρώτη ευ-
καιρία: Πληρώνουµε λιγότερες προµήθειες στον EFSF. Πόσο
είναι αυτό; Από 0,5% πληρώνουµε 0,40%. Τι κερδίσαµε; Ορι-
σµένα εκατοµµύρια. Πόσο θα πληρώσουµε στον EFSF; Θα πλη-
ρώσουµε 450 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό γιατί δεν ζητήσατε να
εξαφανιστεί; Τα 450 εκατοµµύρια ευρώ είναι πολλά λεφτά. Θα
τα δούµε µε τα στοιχεία που έχετε.

Δεύτερον: Το 2013 προϋπολογίσαµε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
για τόκους. Η καταβολή τόκων για την επόµενη δεκαετία ανα-
στέλλεται. Εποµένως µέσα στο 2013 έχουµε έναν προϋπολογι-
σµό της τάξης των 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Είναι περασµένα
και εφαρµόζονται και µέτρα. Εποµένως τι θα κάνετε; Θα κάνετε
αυτό που ονοµάζουµε εµείς «κοινωνικό µέρισµα»; Θα επιστρέ-
ψετε δηλαδή ένα κοµµάτι από αυτά τα ποσά των τόκων στους µι-
σθωτούς και τους συνταξιούχους, ώστε να επανέλθουν οι µισθοί
και οι συντάξεις, να έχουν τη δυνατότητα κατανάλωσης και έτσι
να κινηθεί η αγορά; Ή θα αυξήσετε τον προϋπολογισµό για την
παιδεία; Αφού σας περισσεύει ένα κονδύλι. Εγώ θέλω συγκεκρι-
µένα να µας πείτε. 

Ο Πρωθυπουργός είπε ότι θα υπάρχουν 500 εκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο, τουλάχιστον από τη µείωση των τόκων του πρώ-
του δανείου. Αυτά είναι πάρα πολλά λεφτά. Γιατί δεν τα δίνετε
πίσω στην παιδεία; Βάλτε τα εκεί ως επένδυση, για να έχουµε
αποτέλεσµα. 

Αυτό µέχρι στιγµής δεν έχει γίνει. Τι έχετε κάνει αντ’ αυτού;
Εφαρµόζετε έναν προϋπολογισµό που προβλέπει ότι οι δαπάνες
για την παιδεία θα είναι το 2,51% του ΑΕΠ. Ο ίδιος είπατε ότι µει-
ώνονται τα ποσά για τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Έχουµε
1.821.000.000 ευρώ.

Σήµερα ή χθες νοµίζω υπογράψατε τον προϋπολογισµό συνο-
λικά και την εκτέλεσή του. Για να καταλάβουν όσοι µας ακούν, ο
προϋπολογισµός όλου του Υπουργείου σας, που έχει µέσα και
τον αθλητισµό και την τεχνολογία, είναι 5,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Οι δαπάνες για τόκους στους τοκογλύφους –γι’ αυτό επιµέ-
ναµε- για το 2013 είναι 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και αυτά τα λέω
για να καταλάβει ο κόσµος πού πήγαιναν τα λεφτά. Εποµένως
εδώ χρειαζόµαστε και πρέπει να γίνουν παρεµβάσεις. Αφού
όµως δεν έχουµε παρεµβάσεις, τι έχουµε; 

Έχουµε πλέον µειώσεις των µισθών των καθηγητών. Έχουµε
βεβαίως τις µειώσεις συνολικά και εποµένως οι µαθητές υποσι-
τίζονται και έχουµε όλα αυτά τα παραδείγµατα που σας φέραµε.
Το ζήτηµα του υποσιτισµού πρέπει να αντιµετωπιστεί όχι φέρ-
νοντας κάποια χρήµατα που είπατε ότι θέλετε να δώσετε στα
σχολεία. Πρέπει να επιστραφούν ως κοινωνικό µέρισµα τα 10 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. Να γίνουν αυξήσεις στους µι-
σθούς και στις συντάξεις, εφόσον αυτό το έχετε πετύχει. 

Όµως δεν µπορείτε. Γιατί; Διότι στο Eurogroup προβλέπεται
πως οτιδήποτε µειωθεί, θα πάει στην εξόφληση του χρέους και
οτιδήποτε να πετυχαίνει η ελληνική οικονοµία και αν έχει και πλε-
ονάσµατα 4,5% -όπως λέτε από το 2016- και αυτά τα πλεονά-
σµατα για το χρέος θα πάνε και αν έχει πλεονάσµατα των
πλεονασµάτων, το 30% των πλεονασµάτων πρέπει να πάει στην
εξόφληση του χρέους. Τα πάντα για τους δανειστές! Δεν γίνεται
δουλειά έτσι. Γι’ αυτό λέµε ότι πρέπει να καταγγελθεί το µνηµό-
νιο και να φύγουµε από αυτήν την ιστορία. 

Επίσης έχουµε προβλήµατα στη θέρµανση. Γιατί δεν ρυθµίζετε
το θέµα τού πετρελαίου θέρµανσης; Δώστε αυτήν τη στιγµή
πάλι, αυτό το κοινωνικό µέρισµα. Σας δείχνουµε τρόπους, να µην
πάνε στους δανειστές, αλλά να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα. Τα
σχολεία πώς θα λειτουργήσουν; Στη Βόρεια Ελλάδα κρυώνουν,
στα ορεινά της Κρήτης το ίδιο! Πώς θα γίνει; Πρέπει να το δείτε
αυτό. Πάµε σε χρονιά δύσκολη για το πώς θα αντιµετωπίσουµε
το θέµα. 

Ως προς τις µετακινήσεις. Αυτήν τη στιγµή µετακινήσεις των
µαθητών των µουσικών σχολείων δεν υπάρχουν. Έχουν έρθει
εδώ στο Κοινοβούλιο και µας συνάντησαν, απ’ έξω έκαναν συγ-
κέντρωση και µας λένε ότι δεν υπάρχει µετακίνηση, ότι δεν µπο-
ρούν να πάνε στο Μουσικό Σχολείο της Παιανίας και σε άλλα.

Αυτό πώς θα το αντιµετωπίσετε; 
Επειδή δεν θέλω να λέω γενικώς συµπεράσµατα, ας µιλή-

σουµε και συγκεκριµένα. Σας έχουµε κάνει έγκαιρα αρκετές ερω-
τήσεις και αναφορές, µε την έναρξη της σχολικής περιόδου. 

Παραδείγµατος χάριν, για το στεγαστικό πρόβληµα στο Μου-
σικό Σχολείο Ρεθύµνου. Στις 19-9-2012 σας κατέθεσα αναφορά
όπου σας έλεγα ότι το Μουσικό Σχολείο Ρεθύµνου –και τα επι-
βεβαίωσα σήµερα µε τους εκεί τοπικούς παράγοντες- είναι υπό
έξωση, έχει στεγαστικό πρόβληµα και ο δήµος πάγωσε την
έξωση. Έχουν χαθεί διακόσιες τριάντα τέσσερις ώρες διδασκα-
λίας στο µουσικό σχολείο γιατί δεν υπάρχουν καθηγητές και το
πετρέλαιο το παίρνουν από τον παιδικό σταθµό που είναι δίπλα
–και αυτό µε σηµερινές πληροφορίες. 

Έρχοµαι στο Μουσικό Σχολείο Χανίων που και αυτό αντιµετω-
πίζει στεγαστικό πρόβληµα. Υπάρχουν απώλειες τριακοσίων
ογδόντα διδακτικών ωρών. Δεν έχουν αίθουσες. Έχουν τέσσερα
κοντέινερς. 

Επίσης, από το Μουσικό Σχολείο Ηρακλείου –το έδειξε και η
κρατική τηλεόραση σήµερα- είχαν έρθει και µε βρήκαν οι γονείς.
Συνεχίζουν για δεύτερη εβδοµάδα την κατάληψη. Λείπουν είκοσι
επτά καθηγητές µουσικής, ακόµη και φιλόλογος λείπει. Στο Καλ-
λιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου –είναι διαφορετικό από το Μουσικό
Σχολείο- συνεχίζουν και αυτοί. Λείπουν επτά ωροµίσθιοι για θέ-
µατα χορού, δύο ωροµίσθιοι για θέµατα κινηµατογράφου, λείπει
ο χηµικός –και αυτός είναι Κατεύθυνσης, χωρίς αυτόν τον καθη-
γητή δεν µπορούν να κάνουν δουλειά. 

Ξέρετε ποιο είναι το πιο βασικό πρόβληµα. Είναι τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα. Δεν έχουν επαγγελµατικά δικαιώµατα! Επο-
µένως πώς το αντιµετωπίζουµε;

Το ίδιο πρόβληµα αντιµετωπίζει και το Σχολείο Ευρωπαϊκής
Παιδείας στο Ηράκλειο. Σας είχα κάνει στις 13/9 αναφορά για το
µουσικό σχολείο. Στις 13/9! Το πήραν βεβαίως και άλλοι συνά-
δελφοι και το έφεραν αργότερα. Για το Καλλιτεχνικό Σχολείο
«Εννέα Μούσες» έγινε αναφορά στις 13/9 –πριν να ξεκινήσουν
τα προβλήµατα- όπως επίσης και στις 15/9 για το Σχολείο Ευρω-
παϊκής Παιδείας. Σε σηµερινά τοπικά δηµοσιεύµατα της Κρήτης
γράφεται ότι συνεχίζονται τα προβλήµατα παντού. Ορίστε, εδώ
είναι!

Επειδή αναφέρθηκαν και συνάδελφοι στα ειδικά σχολεία,
υπάρχουν προβλήµατα στο Ειδικό Σχολείο της Πόµπιας, στο Νη-
πιαγωγείο της Πόµπιας, στο Σχολείο Κωφών και Βαρηκόων Τυµ-
πακίου. Σας κάναµε αναφορά στις 11/9.

Στην τεχνική εκπαίδευση τι θα γίνει; Αυτή τη στιγµή στα τε-
χνικά λύκεια υπάρχει πρόβληµα παντού και αυτό είναι καθορι-
στικό –και θα το αναπτύξω στη δευτερολογία- και έχει να κάνει
µε το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας. Τα κενά και τα προβλήµατα
που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή στα Τεχνικά Σχολεία –αλλά και
παντού- είναι τεράστια. Για το σχολείο στο Ηράκλειο, όπου υπάρ-
χουν εκατόν πενήντα πέντε κενά, έγινε αναφορά στις 20/11. 

Γι’ αυτά, λοιπόν, τα θέµατα –και θα επανέλθω γιατί έχω και
δευτερολογία- έχουµε εδώ έγγραφα από την ΟΛΤΕ, από τους
γονείς που διαµαρτύρονται για το πώς θα αντιµετωπίσουν το
θέµα. 

Τέλος, στα εκκλησιαστικά σχολεία υπάρχει πρόβληµα και σας
θέτω υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, ένα ερώτηµα. Τι θα γίνει µε την
Ανωτάτη Εκκλησιαστική Ακαδηµία Ηρακλείου της Κρήτης; Έχω
εδώ έγγραφο που µου επισηµαίνουν το ζήτηµα. Αυτή τη στιγµή
έχει διακόσιους φοιτητές, είναι ανωτάτης εκπαίδευσης και δεν
έχουν καθηγητές, προκειµένου να συνεχίσουν να λειτουργούν. 

Υπάρχει σχέδιο ενοποίησης, αλλά σας λέµε ότι αυτό είναι το
µοναδικό ανώτατο θεολογικό ίδρυµα που βρίσκεται στην Κρήτη.
Και ξέρετε ότι η Εκκλησία της Κρήτης έχει συγκεκριµένες σχέ-
σεις µε το Πατριαρχείο και αυτά όλα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν.
Θα ήθελα, παρ’ότι δεν είναι στην επερώτηση, αν έχετε τη δυνα-
τότητα, να µας πείτε τι θα γίνει µε το διορισµό των καθηγητών,
διότι εµείς θέλουµε να λειτουργήσει αυτό. Αναµένω, βεβαίως, τις
απαντήσεις τις οποίες θα δώσετε.

Για να είµαι εντάξει µε τον κύριο Πρόεδρο, τελειώνω. Επιφυ-
λάσσοµαι στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, ευχα-
ριστούµε πολύ για τη συνέπεια.
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Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σοφία Βούλτεψη για έξι λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πάντως, θα ήθελα να πω στον κ. Μαριά, που µόλις κατέβηκε

από το Βήµα, ότι, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, µετά την εκλογή του
ο Βουλευτής είναι εθνικός Βουλευτής, δεν είναι Βουλευτής της
περιφέρειάς του. Το λέω αυτό, επειδή αναφερθήκατε περισσό-
τερο στα προβλήµατα του Ηρακλείου Κρήτης. Φαντάζοµαι ότι το
κάνατε επειδή θεωρείτε ότι ενδεικτικά έτσι είναι τα προβλήµατα
σε όλη τη χώρα, αλλά καλό είναι να αναφερόµαστε γενικά από
αυτό το Βήµα, διότι σας λέω ότι είµαστε εθνικοί Βουλευτές,
άσχετα από το πού εκλεγόµαστε.

Για το θέµα µας, αυτό το οποίο θέλω να πω, κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ότι από τότε που θυµάµαι τον εαυτό µου, όχι στην πο-
λιτική αλλά στη δηµοσιογραφία, ακούω για ελλείψεις, κενά,
υποχρηµατοδοτήσεις και την ίδια ώρα, είµαστε πρώτοι σε αριθµό
εκπαιδευτικών σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη και βεβαίως,
έχουµε προβλήµατα στην επίδοσή µας.

Φυσικά, τώρα αυτό το οποίο εγώ δέχοµαι είναι ότι όλοι έχουµε
αγωνία γύρω από αυτό το θέµα, το οποίο είναι κρίσιµο θέµα,
πλην όµως θέλω να πω ότι, εάν υπάρχουν καθηγητές οι οποίοι
πιστεύουν ότι είναι εύκολο ειδικά σε αυτή την περίοδο να αλλά-
ξουν τα δεδοµένα, να παίρνουν περισσότερα χρήµατα, να δου-
λεύουν λιγότερες ώρες κ.λπ. και αν πιστεύουν ότι υπάρχει
κάποια πολιτική δύναµη που αυτό µπορεί να το κάνει, µε γεια
τους µε χαρά τους. Το λέω για άλλη µια φορά.

Από εκεί και πέρα, θεωρώ αναγκαία τη σύνδεση της αξιολόγη-
σης µε τις επιδόσεις των µαθητών µας. Έχει συµβεί εθνική λο-
βοτοµή στη χώρα. Οι χαµηλές επιδόσεις που επί χρόνια είχαµε,
να µπαίνουν στα πανεπιστήµια µε βαθµό 1,5, µε 2 -γιατί υπήρχαν
και αυτά- συνιστούν εθνική λοβοτοµή και αυτό εγώ δεν πιστεύω
ότι έχει να κάνει µε τη χρηµατοδότηση ούτε µε τον αριθµό των
καθηγητών ούτε µε πόσα χρήµατα παίρνουν οι εκπαιδευτικοί
µας. Θεωρώ ότι οι εκπαιδευτικοί µας έχουν ευθύνες και για τις
χαµηλές επιδόσεις, αλλά πρέπει και να τους δίνουµε τα εύσηµα
και για τις υψηλές επιδόσεις που πράγµατι οµάδες µαθητών µας
επιτυγχάνουν στο εξωτερικό.

Είναι χαρακτηριστικό ότι όλες οι διεθνείς εκθέσεις αυτό το
οποίο επισηµαίνουν είναι ότι έχουµε µαθητές-είλωτες, οι οποίοι
εργάζονται πάρα πολλές ώρες, έχουν πάρα πολλές ώρες µαθή-
µατα, διαβάζουν πάρα πολλές ώρες, πηγαίνουν σε φροντιστήρια
για πάρα πολλές ώρες και τελικά, έχουν χαµηλότερες επιδόσεις.
Δεν πιστεύω ότι αυτό έχει να κάνει µε τον αριθµό των καθηγη-
τών.

Παλαιότερα υπήρχε µία έρευνα -πιστεύω ότι συντηρείται αυτό,
ίσως τώρα έχει αλλάξει κάπως µε το µνηµόνιο- όπου έλεγε ότι
στην Ελλάδα αντιστοιχεί ένας εκπαιδευτικός ανά εννέα µαθητές
και στη Φινλανδία και στη Σουηδία που αριστεύουν αντιστοιχεί
ένας εκπαιδευτικός προς είκοσι δύο µαθητές.

Βεβαίως, είναι πληγή το γεγονός ότι σταθερά για πάρα πολλά
χρόνια, σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ, τα Ελληνόπουλα παρουσίαζαν
χαµηλές επιδόσεις στην ανάγνωση και στην κατανόηση του κει-
µένου. Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε κάποιο πρόβληµα. Αν πι-
στεύουµε ότι αυτό το πρόβληµα σχετίζεται µε το οικονοµικό
ζήτηµα, τότε βρισκόµαστε σε άλλης εποχής συζήτηση. Έχει απο-
δειχθεί απόλυτα, σύµφωνα µε όλες τις έρευνες και γίνονται έρευ-
νες σταθερά κάθε χρόνο –πάρτε την έρευνα Mackinsey που
γίνεται κάθε χρόνο- ότι η ποιότητα της εκπαίδευσης δεν εξαρτά-
ται ούτε από τις κρατικές δαπάνες ούτε από το µέγεθος της
τάξης ούτε από τον προοδευτικό, ας πούµε, χαρακτήρα των µε-
ταρρυθµίσεων που γίνονται. Εξαρτάται απόλυτα από την ποι-
ότητα του εκπαιδευτικού προσωπικού.

Και γι’ αυτό φάνηκε πάλι από έρευνες ότι χώρες οι οποίες αύ-
ξησαν τα κονδύλια για µισθούς, είδαν να µένουν καθηλωµένες οι
επιδόσεις των µαθητών τους. Οι χώρες που είδαν τις επιδόσεις
των µαθητών τους να εκτοξεύονται, είναι οι χώρες οι οποίες επέ-
λεξαν το εκπαιδευτικό τους προσωπικό από το 5% των αριστού-
χων αποφοίτων των πανεπιστηµίων. Άρα, λοιπόν, δεν είναι δυνα-
τόν να περιµένουµε κάτι άλλο από µια χώρα στην οποία η επι-
λογή του επαγγέλµατος του δασκάλου γινόταν για πάρα πολύ
καιρό µε βάση το γρήγορο διορισµό. Θυµάστε πώς ανέβαιναν οι

βάσεις. 
Τέλος, θα ήθελα να µιλήσω γενικά, γιατί κάποτε πρέπει να πιά-

σουµε το θέµα γενικά και να µη λέµε ότι είναι δυνατόν ένας δά-
σκαλος ο οποίος παίρνει λιγότερα χρήµατα να κάνει χειρότερη
δουλειά και ότι µόλις πάρει περισσότερα χρήµατα, θα κάνει κα-
λύτερη δουλειά. Μάλιστα, σε µια υποβαθµισµένη περιοχή του
Μανχάταν είχε γίνει ένα πείραµα, όπου για ένα χρόνο δόθηκαν
στους εκπαιδευτικούς µισθοί τραπεζιτών. Οι επιδόσεις των µα-
θητών, όµως, δεν έγιναν καλύτερες. Μάλιστα, αυτός, ο οποίος
έκανε το πείραµα, είπε ότι ήθελε να αποδείξει ότι όσα λεφτά κι
αν δώσεις σε ένα µέτριο εκπαιδευτικό, δεν πρόκειται να γίνει
καλός και ότι όσο και αν δηµιουργείς πρόβληµα σε έναν καλό εκ-
παιδευτικό, αυτός θα συνεχίσει να είναι καλός εκπαιδευτικός. Βέ-
βαια, µ’ αυτό δεν θέλω να πω ότι θα πρέπει να υποχρηµα-
τοδοτούνται οι εκπαιδευτικοί µας, αλλά θέλω να πω ότι πρέπει
να δούµε το ζήτηµα λίγο πιο πλατιά και ως προς την αξιολόγησή
τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Βούλτεψη. 
Το λόγο έχει για έξι λεπτά η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΝ κ. Παναγιώτα Δριτσέλη. 
Χαιρόµαστε που νέοι Βουλευτές είναι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, να

είστε καλά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν χρειάστη-

καν ούτε πέντε µήνες µετά τις εκλογές για να πέσουν οι µάσκες
σας και η τρικοµµατική Κυβέρνηση µετά τις κίβδηλες εξαγγελίες
της να φορέσει ξανά το µνηµονιακό της κοστούµι και να συνεχί-
σει την ανάλγητη πολιτική της. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης για την παιδεία στο σύνολό της
είναι µια πολιτική εµπνευσµένη από το πιο ακραίο νεοφιλελεύ-
θερο σενάριο. Είναι µια πολιτική που αφ’ ενός στοχοποιεί τη δη-
µόσια παιδεία και τους λειτουργούς της και αφ’ ετέρου ευνοεί
τα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα της εκπαίδευσης. 

Η πρώτη πράξη αυτού του χρονικού της λεηλασίας παίχτηκε
µε το νόµο-πλαίσιο και συνεχίστηκε µε το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
δηµοσιονοµικής στρατηγικής, τον προϋπολογισµό του 2013 και
µε µια σειρά πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου που µας επι-
φύλαξε η Κυβέρνηση το τελευταίο διάστηµα, µε τις οποίες και
δόθηκε η χαριστική βολή στην παιδεία. 

Με λίγα λόγια, η εκπαίδευση υποχρηµατοδοτείται όσο σε καµ-
µία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υποβαθµίζεται και τε-
λικά ολοένα και περισσότερα παιδιά τίθενται µε τον έναν ή τον
άλλο τρόπο εκτός εκπαιδευτικής διαδικασίας. Έτσι, το συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα της δηµόσιας δωρεάν παιδείας
αποδοµείται συνεχώς, µε τραγική συνέπεια η νέα γενιά να οδη-
γείται ουσιαστικά στην αµάθεια και οι λειτουργοί της στην εξα-
θλίωση. 

Παρ’ όλο που τα προβλήµατα είναι πλέον ορατά σε όλα τα επί-
πεδα, κύριε Υπουργέ, στην ατζέντα του Υπουργείου σας οι προ-
τεραιότητες είναι σαφώς ιεραρχηµένες και υπάρχουν απτά
επιχειρήµατα που συγκλίνουν όλα σ’ αυτήν τη διαπίστωση. Συγ-
κεκριµένα, προβλέπονται συγχωνεύσεις και καταργήσεις σχο-
λείων σε ποσοστό 10%, που πρακτικά σηµαίνει το κλείσιµο χιλίων
πεντακοσίων σχολικών µονάδων σε όλη την Ελλάδα. Η µεταφορά
των µαθητών υποχρηµατοδοτείται σταθερά. Φέτος χάθηκαν χι-
λιάδες διδακτικές ώρες από την αδυναµία του Υπουργείου να
εξασφαλίσει τη µεταφορά των µαθητών στα σχολεία τους. 

Επίσης, γίνεται λόγος για τη σχολική µέριµνα. Μιλήσατε και
εσείς για τη σχολική µέριµνα. Ποια είναι αυτή; Δυστυχώς είναι
τραγική πραγµατικότητα ο υποσιτισµός πολλών παιδιών και το
Υπουργείο αντί να δράσει άµεσα, απλώνει το χέρι στην ιδιωτική
ελεηµοσύνη, την οποία άλλωστε και στηρίζει. 

Την ίδια στιγµή, οι σχολικές επιτροπές αδυνατούν να καλύ-
ψουν τις στοιχειώδεις ανάγκες. Η κατάσταση αναµένεται να επι-
δεινωθεί, καθώς η ελλιπής κρατική χρηµατοδότηση και η µνηµο-
νιακή µέγγενη στην οποία οδηγούνται οι ΟΤΑ, θα οδηγήσουν
στην περαιτέρω µείωση των πόρων για τις λειτουργικές ανάγκες
των σχολείων. 
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Αρκετά σχολεία και φέτος το χειµώνα θα αναγκαστούν να δια-
κόψουν τα µαθήµατά τους εξαιτίας του ψύχους, καθώς η επιχο-
ρήγηση δεν επαρκεί για να καλύψει το αυξηµένο κόστος της
θέρµανσης. Χαρακτηριστικά στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ανα-
φέρω ότι σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα κάτοικοι χωριού των Τρικά-
λων µαζεύουν χρήµατα, προκειµένου να εξασφαλίσουν για τα
παιδιά τους θέρµανση στο σχολείο. Έτσι, υποκαθιστούν εσάς,
κύριε Υπουργέ και ξέρετε πόσο δύσκολο είναι µε το υστέρηµά
τους αυτήν τη στιγµή να µαζεύουν χρήµατα, προκειµένου να δώ-
σουν στα παιδιά τους το δικαίωµα –που είναι δική σας υποχρέ-
ωση- να έχουν πρόσβαση στην παιδεία. 

Εσείς τι κάνετε; Εσείς έχετε βάλει στο στόχαστρό σας ακόµα
και τα σχολικά βιβλία, γιατί άλλωστε στόχος της νεοφιλελεύθε-
ρης εκπαιδευτικής πολιτικής είναι η κατάργηση της δωρεάν πα-
ροχής τους, αφού στο πολιτικό κοσµοείδωλο του Υπουργείου
Παιδείας, η εκπαίδευση αποτελεί µια ιδιωτική υπόθεση. 

Είναι ξεκάθαρο στο πλαίσιο αυτό ότι η κυβερνητική πολιτική
καθιστά το σχολικό περιβάλλον αφιλόξενο και οδηγεί ξεκάθαρα
στην αύξηση της σχολικής διαρροής. 

Μέσα σε όλο αυτό το κλίµα απαξίωσης η φετινή χρονιά είναι η
χειρότερη και για τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι εργάζονται υπό
την απειλή των συνεχών µειώσεων των µισθών, των υποχρεωτι-
κών µεταθέσεων και των απολύσεων. Είναι η χειρότερη χρονιά
και για τους αναπληρωτές και τους ωροµίσθιους, οι οποίοι πα-
λεύουν να επιβιώσουν γυρνώντας από σχολείο σε σχολείο µε
αποζηµιώσεις πείνας. 

Η εκπαιδευτική διαδικασία, συν τοις άλλοις, συντελείται υπό
τη δαµόκλειο σπάθη µιας αξιολόγησης, η οποία θα θέσει στο πε-
ριθώριο πολλούς εκπαιδευτικούς, όχι γιατί δεν είναι ικανοί να κά-
νουν καλά τη δουλειά τους, αλλά επειδή έτσι το επιβάλλουν οι
δανειστές της χώρας µας.

Από την άλλη, δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον για οικουµενική
µόρφωση και κοινωνική µέριµνα, καθώς τα σχολεία ειδικής αγω-
γής, τα τµήµατα ένταξης, τα µουσικά και καλλιτεχνικά σχολεία
αντιµετωπίζουν και εκείνα την κυβερνητική απαξίωση. Τοµείς
όπως η φυσική αγωγή και ο αθλητισµός προφανώς δεν απασχο-
λούν ούτε στο ελάχιστο την υπουργική ατζέντα, ενώ η διδασκα-
λία ξένων γλωσσών στο δηµόσιο σχολείο συρρικνώνονται
δραµατικά.

Την ίδια στιγµή -αναφέρθηκε και από τους συναδέλφους των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων- τραγική είναι και η πολιτική του Υπουρ-
γείου σε σχέση µε την επαγγελµατική εκπαίδευση. Ο προϋπολο-
γισµός προβλέπει µεγάλη µείωση των δαπανών, η οποία
συνοδεύεται µε κλείσιµο σχολείων, καταργήσεις ειδικοτήτων και
µεταφορά των αντίστοιχων προγραµµάτων στην ιδιωτική πρωτο-
βουλία, η οποία αποτελεί και το προνοµιακό πεδίο ενασχόλησης
της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας.

Από τα τελευταία νοµοθετήµατα προβλέπονται µία σειρά από
διευκολύνσεις στους µεγαλοεπιχειρηµατίες της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, το νοµικό πλαίσιο σε σχέση µε τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια
κάθε τι που ελαστικοποιείται, ενώ τα µεγάλα ιδιωτικά εκπαιδευ-
τικά συγκροτήµατα ήδη µε διάφορους τρόπους υποβαθµίζουν
τις αποδοχές των εκπαιδευτικών, ενώ απορρυθµίζεται ραγδαία
και η προστασία της εργασίας τους.

Οι αρνητικές διακρίσεις της ηγεσίας του Υπουργείου περιλαµ-
βάνουν φυσικά και την αναποτελεσµατικότητα στην απορρό-
φηση και των κονδυλίων του ΕΣΠΑ, η οποία φτάνει µόλις στο
29,1% και χαρακτηριστικά θα µπορούσε να αναφέρει κανείς το
0% απορρόφησης πόρων σε σχέση µε την επιµόρφωση των εκ-
παιδευτικών, ενώ γενικότερα παρατηρείται ένα λανθασµένος
προσανατολισµός στο πρόγραµµα, που κινείται σε αντίθετη τρο-
χιά από το δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα της εκπαίδευσης.

Είναι απολύτως σαφές σε αυτό το σηµείο ότι κανείς δεν µπο-
ρεί να είναι υπερήφανος για τα κατορθώµατα αυτής της πολιτι-
κής. Η επικίνδυνη εµµονή, ωστόσο, του Υπουργείου σε αυτό το
νεοφιλελεύθερο µείγµα προβλέπεται να επιδεινώσει ακόµα πε-
ρισσότερο την κατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η θέση και η πολιτική αντίληψη του ΣΥΡΙΖΑ - Ενωτικό Κοινω-
νικό Μέτωπο βρίσκονται στον αντίποδα της δικής σας, κύριε

Υπουργέ, οικονοµίστικης προσέγγισης. 
Για εµάς εκπαίδευση είναι οι φορείς της, η εκπαιδευτική κοι-

νότητα, οι µαθητές, οι γονείς. Το δηµόσιο σχολείο αποτελεί το
σηµείο εστίασης της πολιτικής µας, γιατί αυτό είναι το κύτταρο
του δηµόσιου αγαθού της εκπαίδευσης. Υπερασπιζόµαστε τη δη-
µοκρατική αρχή της δηµόσιας παιδείας για όλους και προτεί-
νουµε την ανασύνταξη των σχολικών προγραµµάτων και βιβλίων
για την αλλαγή του τρόπου διδασκαλίας και αξιολόγησης των
µαθητών µε την αξιοποίηση µεθόδων που δίνουν έµφαση στην
καλλιέργεια της κριτικής σκέψης, της αµφισβήτησης, της εξα-
σφάλισης της πολλαπλής πρόσβασης στη γνώση.

Επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, θα πω µόνο το εξής. Η σηµερινή
Κυβέρνηση που ακροβατεί ανάµεσα στην απέλπιδα προσπάθεια
πολιτικής επιβίωσης και στις επιταγές των δανειστών είναι πρό-
θυµη να θυσιάσει ένα ακόµη θεµελιώδες κοινωνικό αγαθό στο
βωµό των οικονοµικών προτεραιοτήτων της τρόικα και ανάµεσα
στα πολλά που υπέγραψε φιγουράρει ως prior action και η απο-
σύνθεση της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Κι αυτό εν τούτοις που
προκαλεί πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση είναι το πόσο πρόθυµα
εφαρµόζεται αυτή η πολιτική διάλυσης και πώς προβάλλεται ως
θρίαµβος η καθολική οπισθοδρόµηση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, τέλος, δεσµεύεται να
αποκαταστήσει το δηµόσιο χαρακτήρα της εκπαίδευσης και να
ακυρώσει αυτήν την καταστροφική πολιτική. Μαζί µε την εκπαι-
δευτική κοινότητα και ολόκληρη την κοινωνία αυτό το µοντέλο
αναπαραγωγής της κοινωνικής αδικίας θα ανατραπεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Πράγµατι αυτή η επερώτηση των Ανεξαρτήτων Ελλήνων δίνει

έναυσµα, κύριε Υπουργέ, να συζητήσουµε πολλά και ουσιαστικά
θέµατα. 

Αρχίζω από εκεί που τελείωσε η αγαπητή συνάδελφος του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, λέγοντας το εξής. Ακού-
στηκε ήδη σε αυτήν την Αίθουσα και από τους επερωτώντες και
από τον κύριο Υπουργό και από εσάς η µεγάλη έµφαση στο θέµα
της ποιότητας και στην αλλαγή της µεθόδου της εκπαίδευσης.
Δεν είναι µόνο τι διδάσκουµε, είναι πώς το διδάσκουµε. Για να
γίνει αυτό –πολύ σωστά είπατε- χρειάζονται άλλα προγράµµατα
σπουδών, χρειάζεται άλλη µεθοδολογία και άλλες αντιλήψεις. 

Ζήτηµα πρώτο. Γνωρίζετε, επειδή ήσασταν και επί προηγούµε-
νης κυβερνήσεως στο Υπουργείο, ότι είχαν ξεκινήσει και εφαρ-
µόζονται ήδη πιλοτικά προγράµµατα σπουδών για όλες τις τάξεις
–νηπιαγωγείο, δηµοτικό, γυµνάσιο- έτσι ώστε να µην πάµε στην
ύλη και στην από καθέδρας διδασκαλία αλλά στην κριτική σκέψη
και στην αναζήτηση. Και βεβαίως, στο µεταβατικό πρόγραµµα του
λυκείου και του τεχνικού λυκείου υπάρχει η περίφηµη ερευνητική
εργασία, το λεγόµενο project, ακριβώς γιατί χρειαζόµαστε– και
αυτό δεν συνδέεται µε κανένα µνηµόνιο και δεν το επιτάσσει καµ-
µία τρόικα- οι µαθητές αντί να µαθαίνουν να αποστηθίζουν, να πη-
γαίνουν και να κάνουν οµαδικά και ατοµικά ερευνητικές εργασίες.

Θέλω, λοιπόν, να σας ακούσω µετά και κατά τη διάρκεια του
νοµοσχεδίου που θα καταθέσετε να µας λέτε πού βρίσκεται η
πορεία αυτών των ερευνητικών προγραµµάτων. Και θέλω να ρω-
τήσω και τους συναδέλφους και εσάς:  Όλη αυτή η µεταστροφή
προς µια ποιοτική εκπαίδευση -που τελικά δεν κοστίζει γιατί αυτή
δεν µπορεί να µπει σε κανένα µνηµόνιο- πώς θα γίνει χωρίς αξιο-
λόγηση, αγαπητοί συνάδελφοι; Πώς θα γίνει χωρίς αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών; Πώς θα γίνει χωρίς αξιολόγηση του εκπαι-
δευτικού έργου; 

Έχει ξεκινήσει αυτό εδώ και δύο χρόνια -και την προηγούµενη
σχολική χρονιά και αυτή που διανύουµε τώρα- η αυτοξιολόγηση,
ένα πρόγραµµα προποµπός που διευκολύνει αλλάζοντας νοο-
τροπία µέσα στο σχολείο, η αυτοξιολόγηση της σχολικής µονά-
δας µε εξακόσια σχολεία εθελοντικά. Βεβαίως, υπήρχαν δυνά-
µεις που εκπροσωπούνται εδώ στη Βουλή οι οποίες στις υπηρε-
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σιακές συναντήσεις επιµόρφωσης ήθελαν να διαλυθεί η διαδικα-
σία, για να µη γίνει καν η αυτοαξιολόγηση του εκπαιδευτικού
έργου στις εξακόσια σχολικές µονάδες που εθελοντικά συµµε-
τέχουν στο πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο εξε-
λίσσεται παράλληλα µε την προσπάθεια του Υπουργείου για την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Πρέπει όµως να πάµε µε διαβού-
λευση, να πάµε να δούµε πώς η αξιολόγηση πράγµατι δεν θα
γίνει τιµωρία, πώς η αξιολόγηση θα γίνει νέα ευκαιρία και πώς
θα δίνεται στήριξη στους εκπαιδευτικούς εκείνους που θέλουν
να βελτιώσουν τις επιδόσεις τους και τις αποδόσεις κυρίως των
µαθητών  και του σχολείου και της τάξης. 

Ζήτηµα δεύτερον. Άκουσα ότι θα καταθέσετε σε λίγους µήνες
ή τον Ιανουάριο, κύριε Υπουργέ, το τεχνολογικό λύκειο και το γε-
νικό λύκειο που έχουν και αυτά τη φιλοσοφία και κυρίως την
επένδυση στην τεχνική εκπαίδευση που είναι µείζον αναπτυξιακό
θέµα. Και θέλω να σας ρωτήσω: Γιατί αργείτε; Γιατί γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι την περασµένη άνοιξη, ήµασταν έτοιµοι,
είχε κατατεθεί και επί υπουργίας Διαµαντοπούλου και επί υπουρ-
γίας Μπαµπινιώτη σχέδιο και τότε µάλιστα τα τότε κόµµατα της
Νέας Δηµοκρατίας, της ΔΗΜΑΡ, του ΛΑΟΣ είχαν συναινέσει στην
ουσία και στη λεπτοµέρεια των νοµοσχεδίων. Είχαν δε προηγηθεί
οι διακοµµατικές –τουλάχιστον τρεις από όσο θυµάµαι εγώ- και
εθνικό συµβούλιο παιδείας και είχαν παρουσιαστεί και τα αντί-
στοιχα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ως  προτάσεις. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι υπερώριµο το νοµοσχέδιο.  Με κά-
ποια τελική διαβούλευση θα µπορούσαµε ήδη να το έχουµε ψη-
φίσει. Και το λέω και το ξαναλέω. Αυτό είναι ένα λαµπρό παρά-
δειγµα. Υπήρχαν πολλά νοµοσχέδια έτοιµα µε τα οποία µπο-
ρούσε να ασχοληθεί αυτή η Βουλή. Άρα, κύριε Υπουργέ, είναι
µείζον να το φέρετε άµεσα.

Πάω στο θέµα του εξορθολογισµού των κενών. Θέλω να ξεκι-
νήσω από τα ειδικά σχολεία. Και θέλω µε έναν πίνακα που θα κα-
ταθέσω στη Βουλή να δείξω ότι ακόµα και σε περιόδους που
υπάρχει στενότητα πόρων, µε τις σωστές προτεραιότητες µπορεί
να κερδίσεις έδαφος. Αναφέροµαι στα ειδικά σχολεία.  

Την περίοδο 2009-2010 προσελήφθησαν χίλια οκτακόσια
εβδοµήντα άτοµα προσωπικό, βοηθητικό προσωπικό και εκπαι-
δευτικοί και ειδικοί. Την επόµενη χρονιά που ξεσπάει κρίση από
χίλια οκτακόσια εβδοµήντα πάµε στους τρεις χιλιάδες τριακόσι-
ους συν για πρώτη φορά τότε οκτακόσιους εκπαιδευτικούς µέσω
ΕΣΠΑ για την παράλληλη στήριξη, όπου ξέρετε πόσο ουσιαστική
δουλειά προσφέρεται. Για πρώτη φορά γίνεται αυτό. Τη δεύτερη
χρονιά τρεις χιλιάδες τριακόσιους εξήντα, στα ίδια συν εννιακό-
σιοι πενήντα µέσω ΕΣΠΑ για την παράλληλη στήριξη. Φέτος αρ-
γήσατε λιγάκι στην στελέχωση, είναι αλήθεια. Βλέπουµε δύο
χιλιάδες επτακόσιους ενενήντα φέτος. Κρατιέται αυτός ο αριθ-
µός µε µια µικρή µείωση, συν πάλι οκτακόσια πενήντα άτοµα για
την παράλληλη στήριξη µέσω ΕΣΠΑ. Και έχω από την ανακοί-
νωσή σας ότι θα στείλετε άλλους εξακόσιους εκπαιδευτικούς για
παράλληλη στήριξη. Εµείς θεωρούµε πάρα πολύ σηµαντικό
αυτοί οι εξακόσιοι εκπαιδευτικοί να πάνε γρήγορα στα σχολεία
γιατί θα κάνουν πολύ µεγάλη διαφορά.

Εδώ ακούστηκε κάτι και θέλω να το δω αντικειµενικά, όσο
µπορώ. Ακούστηκε ότι εµείς πήραµε πίσω καθηγητές από τα
ξένα σχολεία. Κοιτάξτε: Πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικοί γύρισαν
από διάφορες υπηρεσίες στην τάξη ήδη το 2010. Μέσα σ’ αυ-
τούς όµως…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Μαριά, µισό

λεπτό.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εµένα µε προειδοποί-

ησε προηγουµένως ο Πρόεδρος και τελείωσα στο χρόνο µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, δυ-

στυχώς για σας, εγώ διευθύνω τη συζήτηση.
Ολοκληρώστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Θα τελειώσω σ’ ένα

λεπτό. Εγώ σέβοµαι τα επιχειρήµατα των άλλων. Ο κ. Κουίκ δεν
είναι εδώ, αλλά εκείνος το έθεσε και θέλω να τού απαντήσω επί
της ουσίας. Είναι καλό να γίνεται διάλογος εδώ. Ένα λεπτό

ζητάω, κύριε Πρόεδρε. Είχα κι άλλα να πω, αλλά δεν πειράζει.
Νοµίζω ότι τα άλλα θα έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε στο νο-
µοσχέδιο. Σ’ ένα λεπτό θα ολοκληρώσω τη σκέψη µου πάνω στο
συγκεκριµένο θέµα, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι των Ανεξάρτητων Ελλήνων, µέσα σ’ αυτές τις πέντε χι-
λιάδες καθηγητών και δασκάλων που γύρισαν στην τάξη υπήρ-
χαν και κάποιοι άνθρωποι που γύρισαν από το εξωτερικό, από
τάξεις εξωτερικού. Θα αναφέρω τρία παραδείγµατα και θα ζη-
τήσω από τον Υπουργό να µας φέρει τα στοιχεία για να τα κατα-
θέσει εδώ, στη Βουλή, γιατί τα χρόνια 2004 µε 2009 υπερδι-
πλασιάστηκαν οι αποσπάσεις εκπαιδευτικών στο εξωτερικό. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι µέσα σ’ αυτούς που φέραµε πίσω
ήταν µία νηπιαγωγός στην Αίγυπτο για ένα νήπιο και αρκετοί κα-
θηγητές αγγλικής γλώσσας στον Καναδά και στην Αγγλία και
γερµανικής γλώσσας στη Γερµανία. Λέω γι’ αυτά τα χτυπητά πα-
ραδείγµατα για να δούµε πόσο η απόσταση είτε στο εσωτερικό
είτε στο εξωτερικό έχει γίνει ρουσφέτι. Αυτό ξεκινήσαµε να το
χτυπάµε. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να συνεχίσετε για να εξορ-
θολογήσουµε τις δοµές, έτσι ώστε µε την παρέµβαση υπέρ της
ποιότητας της παιδείας να µπορούµε να δείξουµε ότι ακόµα και
στην περίοδο της κρίσης µπορούµε να βελτιώσουµε τις συνθή-
κες για τα παιδιά που φοιτούν στα σχολεία της Ελλάδας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Αρτέµιος Ματθαιόπουλος
έχει το λόγο για έξι λεπτά.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και σέβοµαι το πρωτόκολλο και τις διαδικασίες, δεν µπορώ

να αποφύγω ένα ζήτηµα επικαιρότητας που για µας είναι µείζο-
νος πολιτικής σηµασίας κατόπιν πρωτοβουλίας ενός µέρους της
συγκυβέρνησης να θέσει ζήτηµα συνταγµατικότητας για τη
Χρυσή Αυγή. Εµείς –το λέω καλοπροαίρετα- χαιρετίζουµε την
πρωτοβουλία του κ. Βενιζέλου γιατί θεωρούµε ότι κάποτε επιτέ-
λους πρέπει να γίνει διάλογος για πολιτική κάθαρση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Βενιζέλος δεν
είναι µέλος της Κυβέρνησης.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι της συγκυβέρνησης,
είναι Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Δεν έχει σηµασία. Στηρίζει. Πάντως
εµείς χαιρετίζουµε την πρωτοβουλία του και ξεκαθαρίζουµε ότι
όταν πάρουµε την εξουσία στα χέρια µας, πράγµατι θα γίνει πο-
λιτική κάθαρση, εποµένως να προσέχει τι εύχεται για εµάς.

Για να έλθω στο προκείµενο, θα πω ότι έχουµε ένα θέµα προς
συζήτηση σχετικά µε τα προβλήµατα της δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης. Είναι ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό για τη Χρυσή Αυγή,
κύριε Υπουργέ, γιατί άπτεται κυριολεκτικά του µέλλοντος της πα-
τρίδας, καθώς η παιδεία και η εκπαίδευση γενικότερα διαµορ-
φώνει συνειδήσεις και πλάθει τους πολίτες που αύριο-µεθαύριο
θα εκπροσωπήσουν την Ελλάδα. Είναι εύλογο λοιπόν, όταν
υπάρχει ένας τέτοιος θεσµός µε τέτοια επιρροή στους νέους, να
γίνει αντικείµενο πολιτικής σκοπιµότητας και κοµµατικών «αρε-
νών» για να έχουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Διαβάζω στον τίτλο της επερώτησης: «Προβλήµατα της δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης που δεν έχουν επιλυθεί». Η Χρυσή
Αυγή θέτει τέσσερα συγκεκριµένα υποερωτήµατα. Πρώτον, ποια
είναι αυτά τα προβλήµατα; Δεύτερον, γιατί δεν έχουν επιλυθεί;
Τρίτον, ποιοι τα διαιωνίζουν εδώ και τριάντα οκτώ ολόκληρα χρό-
νια; Τέταρτον, αυτοί που σήµερα καταθέτουν την επερώτηση
πού βρίσκονταν, σε ποιους κοµµατικούς χώρους, όταν σε παρό-
µοια προβλήµατα που αντιµετώπιζε η παιδεία µας, αντί να υπο-
στηρίξουν το εθνικό συµφέρον, υποστήριζαν το κοµµατικό
συµφέρον; 

Έρχοµαι στο πρώτο, στα προβλήµατα της παιδείας. Είναι
πάρα πολύ εύκολο να αναλώσουµε τη συζήτηση σε άπειρα στοι-
χεία είτε τεχνικής φύσεως είτε όχι. Εγώ θα εστιάσω σε συγκεκρι-
µένα στοιχεία που εγώ τουλάχιστον θεωρώ σηµαντικά και ξεκινώ
από το µικρότερο προς το µεγαλύτερο όσον αφορά στη σηµασία
τους. 

Πρώτον, όσον αφορά στο εκπαιδευτικό προσωπικό, όλοι γνω-
ρίζουµε πλέον ότι το πρόβληµα αυτό είναι τόσο µεγάλο λόγω της
κακής διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού. Έχω εδώ πέρα
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κάποια στοιχεία τα οποία αναφέρουν ότι µόνο για φέτος διορί-
στηκαν συνολικά εκατόν ογδόντα πέντε καθηγητές ενώ συντα-
ξιοδοτήθηκαν τρεις χιλιάδες εκατόν ενενήντα οκτώ. Κι όµως
σήµερα υπάρχουν σχολεία στα οποία οι αίθουσες είναι άδειες
γιατί δεν υπάρχουν καθηγητές για να κάνουν τα µαθήµατα και
όχι µόνο αυτό: Φθάσαµε στο κατάπτυστο σηµείο να µην υπάρ-
χουν πλέον ούτε µαθητές στα σχολεία, µε το θλιβερό φαινόµενο
να κλείνει το ένα σχολείο πίσω από το άλλο γιατί δεν υπάρχει
ούτε καθηγητής ούτε µαθητής.

Επιπλέον, καµµία πολιτεία δεν έχει σταθεροποιήσει αυτό το
περίφηµο σύστηµα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Τε-
λειώνει κάποιος νέος το λύκειο και ακολουθεί είτε τα ανώτερα
είτε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Δεν υπάρχει κάποιο ενι-
αίο ή σταθερό σύστηµα εισαγωγής. Κάθε φορά που αλλάζει η
Κυβέρνηση, αλλάζει και το σύστηµα. Ακόµα χειρότερα: στην ίδια
κυβέρνηση αλλάζει Υπουργός; Έχουµε πάλι διαφοροποίηση του
συστήµατος µε αποτέλεσµα να υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη σύγ-
χυση στη µαθητική κοινότητα µε τα γνωστά αποτελέσµατα που
όλοι µας συναντάµε σήµερα. 

Το χειρότερο όλων είναι η υποβάθµιση της ποιότητας της παι-
δείας. Θα ήταν αστείο να επιχειρηµατολογήσω για το τι ποιότη-
τας σπουδών έχουµε σήµερα τόσο στη δευτεροβάθµια όσο και
στις  υπόλοιπες βαθµίδες της εκπαίδευσης. Έχουµε και το θλι-
βερό φαινόµενο της παραπαιδείας που όλοι γνωρίζουµε. Εγώ
τουλάχιστον στη δική µου γενιά το έχω ζήσει πολύ καλά. Αν κά-
ποιος σήµερα δεν πάει φροντιστήριο δεν έχει καµµία τύχη και
κανένα ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα. 

Εγώ φοιτούσα σε δηµόσιο σχολείο και όχι σε αµερικάνικα κολ-
λέγια, όπως έχουν κάνει άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι µας λένε ότι
η ελληνική παιδεία είναι υπέροχη, αλλά δεν την επιλέγουν. Δικό
τους πρόβληµα. Εγώ ξέρω ότι τότε το δικό µας λύκειο ήταν αν-
ταγωνιστικό σε σχέση µε αµερικάνικα πανεπιστήµια. Πιστεύω το
γνωρίζετε αυτό. Σήµερα η σχέση αυτή έχει αντιστραφεί. Ο Έλ-
ληνας µαθητής δεν είναι ανταγωνιστικός πουθενά. Και οι µετρή-
σεις στην Ευρώπη το αποδεικνύουν. Οι επιδόσεις στα µαθη-
µατικά, στις θετικές επιστήµες, γενικότερα, αλλά και σε άλλους
κλάδους είναι τουλάχιστον απογοητευτικές. Άρα σηµαίνει ότι κά-
ποιοι δεν κάνουν σωστά τη δουλειά τους. 

Το θλιβερό φαινόµενο της κοµµατοκρατίας, πιστεύω ότι όλοι
το γνωρίζουµε. Δεν υπάρχει άνθρωπος εδώ ή έξω στην ελληνική
κοινωνία που να µη γνωρίζει ότι και ο χώρος της παιδείας είναι
κατ’ εξοχήν ένας χώρος όπου κάποιοι επιδίδονται σε κοµµατι-
κούς συναγωνισµούς, µε αποτέλεσµα, δυστυχώς, να έχουµε κα-
ταντήσει να τυπώνουµε βιβλία τα οποία παραποιούν µε βάναυσο
τρόπο, τουλάχιστον κατ’ εµέ, την ελληνική ιστορία. 

Ο χαρακτήρας της παιδείας που παραδίδεται σήµερα στους
νέους και τις νέες είναι γελοίος, κατάπτυστος και θα πρέπει να
αλλάξει. Πρέπει να πάρετε την πρωτοβουλία και να τα αλλάξετε
όλα από την αρχή: το προσωπικό που δεν κάνει σωστά τη δου-
λειά του αλλά και την ποιότητα. 

Θα ρωτήσω κάτι συγκεκριµένο. Τι γνωρίζει περισσότερο ένας
Έλληνας µαθητής; Την εξέγερση του Πολυτεχνείου ή την Εθνε-
γερσία του 1821; Την Οκτωβριανή Επανάσταση στη Ρωσία του
1917 ή…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Και τα δύο.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν απάντησα σε εσάς. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη. Δικό µου λάθος. 
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ποιο είναι το νόηµα. Οι Έλληνες δεν

µαθαίνουν ελληνική ιστορία. Επιλέξαµε να µάθουµε την ευρω-
παϊκή ιστορία, να αφήσουµε τους στοιχειώδεις πυλώνες του ελ-
ληνικού έθνους µε άπειρα ιστορικά παραδείγµατα και αντί να
δίνουµε πρώτοι τις πηγές και το έναυσµα να µάθουµε αυτή την
περίφηµη, πάρα πολύ όµορφη ιστορία, στρέφουµε τα ελληνικά
µυαλά να διαβάζουνε άλλα αντί άλλων.

Έχετε δει και εσείς πολλές φορές δηµοσιογράφους να βγαί-
νουν έξω µε µια κάµερα και να ρωτάνε «τι γιορτάζουµε την 25η
Μαρτίου;» και οι µαθητές να µην ξέρουν να απαντήσουν.

Σε όλα αυτά υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες και υπάρχει και
ένα µεγάλο «γιατί». Το «γιατί» είναι εύκολο να απαντηθεί: δεν
υπάρχει πολιτική βούληση να διορθώσετε τα κακώς κείµενα.

Γιατί είναι πιο εύκολο να πείτε σήµερα σε εµάς και σε όλους
όσους µας ακούνε ότι λόγω των περικοπών, λόγω του µνηµονίου,
λόγω µιας άλλης πολιτικής που, ναι µεν δεν επιλέξαµε, αλλά µας
έχει επιβληθεί, είναι πιο εύκολο να ακολουθήσουµε αυτόν το
δρόµο, από το να κάνουµε µια ριζική µεταρρύθµιση και να βά-
λουµε τα πράγµατα σε µια σωστή ρότα. 

Και απέναντι σ’ αυτό το γιατί υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύ-
νες. Και εγώ δεν χωρίζω την ευθύνη σε µπλε -Νέα Δηµοκρατία-
και πράσινη –ΠΑΣΟΚ- κ.ο.κ. Θεωρώ ότι αυτά τα τριάντα οκτώ
ολόκληρα χρόνια κανείς δεν έκανε το παραµικρό για να διορθώ-
σει όλα αυτά τα κακώς κείµενα. Η ευθύνη είναι συνολική. Πρέπει
επιτέλους κάποτε να σταµατήσουµε να παίζουµε αυτήν την κα-
ραµέλα ότι όλα µπαίνουν στον αυτόµατο πιλότο και γίνονται ως
διά µαγείας µόνα τους και δεν φταίει κανείς. Είστε Υπουργός;
Έχετε ευθύνη. Όχι εσείς προσωπικά, αλλά ο κάθε Υπουργός που
κάθεται στη δική σας θέση. 

Να υπενθυµίσω ότι απ’ αυτήν τη θέση πέρασαν άνθρωποι οι
οποίοι έλεγαν ότι υποτίθεται ήταν δεξιοί και είχαν αριστερούς
συνεργάτες και άλλοι που ήταν αριστεροί και είχαν δεξιούς συ-
νεργάτες. Αυτά τα πράγµατα πρέπει να σταµατήσουν. Μιλάµε
πλέον για την παιδεία, για τον πολιτισµό. Δεν µπορεί να αποτι-
µάται ούτε σε χρήµα ούτε σε παράλογες νόρµες και να λέµε ότι
όλα είναι βάσει προϋπολογισµού και χρηµάτων. Είναι αξίες µη
διαπραγµατεύσιµες. Και πρέπει να δώσετε σοβαρές και σηµαν-
τικές λύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε.
Η κ. Ρεπούση, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της ΔΗΜΑΡ, έχει

το λόγο για έξι λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη Δηµοκρατική Αριστερά

η εκπαίδευση δεν προσφέρεται για κοµµατική εκµετάλλευση.
Είναι ένας χώρος που πρέπει να µένει προστατευµένος και µε
ευθύνη της πολιτείας από εξαρτήσεις κοµµατικές και από το να
µετασχηµατίζεται σε ένα πεδίο πάλης ανάµεσα σε διαφορετικές
ιδεολογίες και διαφορετικούς κοµµατικούς σχηµατισµούς.

Και αυτό όχι µόνο στα λόγια, αλλά και στην πράξη, διότι στις
ανεπτυγµένες χώρες αυτού του κόσµου που επενδύουν στην εκ-
παίδευση, για να βελτιώσουν την κοινωνία, η εκπαίδευση ως θε-
σµός έχει µία σχετική αυτονοµία και όταν αλλάζουν οι κυβερνή-
σεις, οι συνέχειες είναι περισσότερες από τις ασυνέχειες.

Η ελληνική πολιτεία οφείλει να διασφαλίσει σήµερα στο σχο-
λείο -και στο πρωτοβάθµιο και στο δευτεροβάθµιο- ένα περιβάλ-
λον προστασίας, έτσι ώστε να αναπτυχθούν οι υγιείς δυνάµεις
που υπάρχουν στην ελληνική εκπαίδευση και το σχολείο να γίνει
µοχλός ανάπτυξης.

Αυτή την εποχή το ελληνικό σχολείο δέχεται επιθέσεις και από
κόµµατα που υπάρχουν σε αυτήν τη Βουλή, που το χρησιµοποι-
ούν ως χώρο στρατολόγησης ή ως χώρο εκφοβισµού εκπαιδευ-
τικών και µαθητών. Η ευθύνη του Υπουργείου είναι µεγάλη, για
να προστατεύσει το σχολείο απ’ αυτές τις παρεµβάσεις.

Στο περιβάλλον της προστασίας και της ανάπτυξης που οφεί-
λει η ελληνική πολιτεία να διασφαλίσει στο ελληνικό σχολείο πε-
ριλαµβάνονται και οι δαπάνες για την εκπαίδευση. Κακά τα
ψέµατα, µία εκπαίδευση που δεν επενδύει στον εκπαιδευτικό
είναι µία εκπαίδευση που δεν µπορεί να αξιοποιηθεί ως µοχλός
ανάπτυξης. Και ξέρουµε σήµερα ότι ο µισθός του εκπαιδευτικού
είναι σχεδόν απαγορευτικός για έναν άνθρωπο µε δεξιότητες και
προσόντα στο να αφιερώσει τον εαυτό του σε αυτό το επάγ-
γελµα, όταν καλείται να αλλάξει σπίτι, να φύγει από τη δική του
κατοικία, να αλλάξει τόπο διαµονής µε 600 ή 700 ευρώ το µήνα.

Τι κάνουµε, όµως, στις συνθήκες της κρίσης; Έχουµε µια πε-
ρίοδο βαθιάς δηµοσιονοµικής κρίσης και δυστυχώς η εκπαί-
δευση, παρ’ όλο που θέλουµε και ήταν πάντοτε αίτηµα του
προοδευτικού κινήµατος να υπάρξει αύξηση των δαπανών για
την παιδεία, δεν µπορεί να µείνει άθικτη από αυτές τις περικοπές.
Άρα, οπωσδήποτε θα υπάρξουν περικοπές, αλλά θέλουµε έναν
εξορθολογισµό των δαπανών για την εκπαίδευση, έτσι ώστε οι
περικοπές να αγγίξουν τα πιο περιφερειακά, εάν θέλετε, κοµµά-
τια της εκπαίδευσης και όχι τα ουσιαστικά.

Για παράδειγµα, θα αµφισβητήσουµε τις καινοτοµίες, τα πα-
ράθυρα µέσα από τα οποία παίρνει ανάσα και αέρα φρέσκο το
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σύγχρονο σχολείο; Θα αµφισβητήσουµε αυτές τις καινοτοµίες,
που υπήρξαν τα τελευταία χρόνια στην εκπαίδευση και που έκα-
ναν τους µαθητές µας να έχουν δυνατότητες και επιλογές; Ανα-
φέροµαι, για παράδειγµα, στα µουσικά και καλλιτεχνικά σχολεία.
Να, ένας θεσµός της ελληνικής εκπαίδευσης καινοτόµος και
πάρα πολύ ουσιαστικός. Θέλει στήριξη αυτός ο θεσµός. Δεν µπο-
ρούµε να κόψουµε απ’ αυτά τα σχολεία, γιατί τότε εξοµοιώνουµε
προς τα κάτω. 

Ένα άλλο παράδειγµα είναι τα πειραµατικά και πρότυπα σχο-
λεία. Θα τα πω πρότυπα σχολεία. Τους αξίζει αυτός ο χαρακτη-
ρισµός. Δεν µπορούµε να µη δώσουµε κίνητρα, ακόµη και αν δεν
έχουµε χρήµατα να δώσουµε στους εκπαιδευτικούς αυτών των
σχολείων, που µπαίνουν µέσα σε αυστηρές συνθήκες αξιολόγη-
σης και καλούνται να δώσουν πολύ περισσότερα από το χρόνο
τους, αλλά και τις δεξιότητες τους, για να πάνε µπροστά τα πρό-
τυπα σχολεία. Χρειάζονται, λοιπόν, κίνητρα γι’ αυτούς τους εκ-
παιδευτικούς. 

Θα πω άλλο ένα παράδειγµα. Αναφέρθηκε και η κ. Χριστοφι-
λοπούλου στα νέα αναλυτικά προγράµµατα που έγιναν και που
θα πρέπει, σύµφωνα µε το αρχικό σχέδιο, να περάσουν την πι-
λοτική φάση και να απλωθούν στη µέση εκπαίδευση. Πρέπει δε
να ολοκληρωθούν και ως προς τα αντικείµενα. Γνωρίζουµε ότι το
αναλυτικό πρόγραµµα της Ιστορίας έχει σταµατήσει και είναι ένα
µεγάλο ερωτηµατικό γιατί συνέβη αυτό. Ενώ άλλαξαν όλα τα
αναλυτικά προγράµµατα, αυτό έµεινε πίσω. Άρα χρειάζεται το
Υπουργείο να το ξαναδεί.

Επίσης, ένας πολύ σηµαντικός θεσµός θα συµφωνήσω ότι
είναι η αυτοαξιολόγηση της σχολικής µονάδας. Έγινε σε πειρα-
µατική φάση, αλλά πρέπει να εξαπλωθεί και στα υπόλοιπα σχο-
λεία µαζί µε την αξιολόγηση. Η Δηµοκρατική Αριστερά συµφωνεί
και όχι µόνο επί της αρχής. Γιατί καµµιά φορά, για να αντιταχ-
θούµε σε κάτι, λέµε επί της αρχής «ΝΑΙ», αλλά όταν έρχεται το
συγκεκριµένο, λέµε «ΟΧΙ». 

Πάνω στο συγκεκριµένο πόρισµα, λοιπόν, έχουµε και παρατη-
ρήσεις και εναλλακτικές προτάσεις. Θα τις θέσουµε στο Υπουρ-
γείο. Όµως, συµφωνούµε µε το συγκεκριµένο πόρισµα. Ο εκπαι-
δευτικός, η εκπαιδευτική µονάδα, το εκπαιδευτικό έργο πρέπει
να αξιολογούνται, διότι είδαµε πού οδήγησε η έλλειψη της αξιο-
λόγησης από το 1974 και µετά.

Θα περάσω λίγο ειδικότερα στο ζήτηµα της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Κατά τη γνώµη µου, η δευτεροβάθµια εκπαίδευση
είναι ο µεγάλος ασθενής της εκπαίδευσης αυτήν τη στιγµή. 

Το νηπιαγωγείο, το δικό µας νηπιαγωγείο,  είναι καλό, έχει
καλά αναλυτικά προγράµµατα σπουδών, καλή εκπαίδευση νηπια-
γωγών και είναι και ολοήµερο, πράγµα που εξυπηρετεί τις κοι-
νωνικές ανάγκες και επιτρέπει στις οικογένειες που δουλεύουν
και οι δύο γονείς να στέλνουν τα παιδιά τους στο δηµόσιο νηπια-
γωγείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Βουλευτού)

Το δηµοτικό επίσης, είναι σε µία σχετικά καλή κατάσταση, όχι
ότι δεν υπάρχουν ζητήµατα να βελτιωθούν, αλλά έχουµε ένα
σχολείο που στέκει. Το δευτεροβάθµιο σχολείο πιστεύω ότι πα-
ραπαίει ανάµεσα σε σχολείο και σε φροντιστήριο. Κι εδώ η ευ-
θύνη της πολιτείας είναι µεγάλη. Θα πρέπει να απελευθερώσει
το δευτεροβάθµιο σχολείο από το ζήτηµα των εξετάσεων και των
συνεχών εξετάσεων ενός εξεταστικού κέντρου, ενός προθάλα-
µου για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Η δευτεροβάθµια εκπαίδευση επίσης, εκτός από τις ελλείψεις
και τα προβλήµατα που έχουµε στις δαπάνες, είναι ο µεγάλος
ασθενής γιατί δεν έχει πυξίδα που να διαπερνά το σύνολο των
διδακτικών αντικειµένων, που να τα επικαιροποιεί σε σχέση µε
τις κοινωνικές ανάγκες και τις ανάγκες της αγοράς και τις ανάγ-
κες της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και να συνδέει αυτήν την βαθ-
µίδα και µε την πρωτοβάθµια και µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η κ. Σταυρούλα

Ξουλίδου έχει το λόγο για πέντε λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να καταθέσω στους συναδέλφους

και στο Προεδρείο µία δήλωσή σας που είχατε κάνει στην κοπή

της πίτας το Γενάρη στη ΔΑΚΕ. Είχατε δηλώσει τότε ότι κατανο-
είτε τα προβλήµατα της εκπαίδευσης και των εκπαιδευτικών και
τρέφετε απεριόριστο σεβασµό και θα πράξετε τα µάλα για την
αναβάθµισή τους. Ειλικρινά χαίροµαι για τη δήλωσή σας και θα
ήθελα να δεσµευτείτε πραγµατικά ότι αυτή η αναβάθµιση θα
έρθει µέσα από τα σχέδια του Υπουργείου σας. Δεν είναι όµως,
εφικτό αυτό να γίνει από αυτά που εµείς βλέπουµε σήµερα να
γίνονται. 

Συγκεκριµένα ήθελα να σταθώ λιγάκι στην εξ ορισµού δέ-
σµευσή σας ότι θα καλυφθούν όλα τα κενά. Σίγουρα έχουµε µε-
γάλο δυναµικό καθηγητών, οι οποίοι µένουν ανεκµετάλλευτοι,
όµως νοµίζω ότι δεν τηρείτε ούτε καν το ένα προς πέντε. Υπάρχει
ένα παραθυράκι λόγω τρόικας, ένα προς δέκα εγώ το βλέπω,
εκεί πηγαίνει το πράγµα και µάλιστα προφανώς πιστεύετε ότι µε
την αύξηση του ωραρίου των καθηγητών θα καλυφθούν τα κενά.
Μη σας διαφεύγει όµως ότι η προετοιµασία ενός καθηγητή στο
σπίτι µπορεί να είναι µία και δύο ώρες για το µάθηµά του. Συνο-
λικά µπορεί να δουλεύουν και πάνω από πενήντα ώρες την εβδο-
µάδα. 

Επίσης η συγκεκριµένη αξιολόγηση -µε την οποία µε βρίσκετε
σύµφωνη γιατί θέλω πραγµατικά να γίνει- πρέπει να γίνει µε κά-
ποιους όρους. Να δούµε, λοιπόν, τους όρους. Πραγµατικά νο-
µίζω πως είναι παγίδα. Να µην πέσουµε, λοιπόν, στην παγίδα για
τη σύνδεση της επίδοσης του µαθητή µε τη δουλειά του καθη-
γητή. Πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας οπωσδήποτε τον εκπαιδευ-
τικό τον ίδιο, το οικογενειακό περιβάλλον του µαθητή, τις σχο-
λικές υποδοµές, την οικονοµική κατάσταση, το βαθµό της αυτο-
γνωσίας του µαθητή, τον κοινωνικό του περίγυρο και τα κίνητρα
που δίνουµε στους µαθητές σήµερα. 

Παρ’ όλα αυτά λοιπόν, ό,τι κι αν γίνει, δυστυχώς η επίδοση του
µαθητή θα κρίνει τον εκπαιδευτικό. Θα αξιολογηθεί ως καλός ή
κακός ο εκπαιδευτικός ανάλογα µε το µαθητή. Αυτό είναι λάθος
για εµένα. 

Επίσης, υπάρχει και µία πρόταση που µπορούµε να κάνουµε
σχετικά µε την κατάσταση που επικρατεί σήµερα στα σχολεία
µας µε τις δηµόσιες δαπάνες που δεν έχουν κονδύλια για τη λει-
τουργία, την επισκευή των σχολείων, που πραγµατικά είναι σε
άθλια κατάσταση. Έχω εδώ ένα απόκοµµα σηµερινής εφηµερί-
δας, της «6 Μέρες», που τα παιδιά ακόµα και σήµερα κάνουν κα-
τάληψη, γιατί; Γιατί παιδιά που δίνουν πανελλήνιες έχουν κενό
σαράντα επτά ωρών σε µαθήµατα κατεύθυνσης. Και µάλιστα οι
σχολικές υποδοµές, απ’ ό,τι διαβάζω, είναι ότι για οκτακόσια παι-
διά υπάρχουν δεκαέξι τουαλέτες. 

Προηγουµένως µιλούσατε στον κύριο συνάδελφο σχετικά µε
τα ιδιωτικά και τα φροντιστήρια και λέγατε τους ευπρεπείς
όρους που πρέπει να πηγαίνει ένα παιδί σε ένα φροντιστήριο και
σε ένα ιδιωτικό εκπαιδευτήριο. Επιµένω –και το λέω καλοπροαί-
ρετα- ότι πρέπει να δείτε για λόγους υγιεινής και πραγµατικά
καλής παρουσίας του µαθητή µέσα στο σχολείο και τους όρους
διαβίωσης µέσα στο σχολείο. 

Να µη στοιβάζουµε, λοιπόν, παιδιά, τριανταπέντε και σαράντα
µαθητές σε µία τάξη των είκοσι ή των δεκαοχτώ τετραγωνικών.
Γιατί, αν για το φροντιστήριο βάζετε τα δεκαπέντε τετραγωνικά
στους οκτώ µαθητές που έχει µία σχολική αίθουσα φροντιστη-
ρίου, φανταστείτε τι γίνεται σε µία δηµόσια αίθουσα των είκοσι
τετραγωνικών µε σαράντα µαθητές. 

Επίσης, θα ήθελα να πω κάτι σχετικά µε το πρόγραµµα σπου-
δών που ακολουθείται στην οµογένεια. Υπάρχει –µήπως µπορείτε
να µε διαφωτίσετε- κάποιο σύστηµα εκπαιδευτικό που θέλετε να
το προσαρµόσετε µε µορφή  credit course; Δηλαδή, να προσαρ-
µοστεί η ελληνική παιδεία µε το διδακτικό πρόγραµµα του εκεί
Υπουργείου Παιδείας των χωρών που είναι τα Ελληνόπουλα;
Διότι, κάτι τέτοιο διαβλέπεται. 

Βλέπω, η ελληνική παιδεία να προσαρµόζεται µε τα εκεί προ-
γράµµατα σπουδών. Έχω παράδειγµα από την Αυστραλία και
τον Καναδά. Μου το έχουν καταθέσει ότι πάει για εκεί το πράγµα
για να καταργηθεί σιγά-σιγά η διάδοση της ελληνικής παιδείας.

Τέλος, θα ήθελα πραγµατικά να δείτε πάρα πολύ σοβαρά το
θέµα της υποχρηµατοδότησης, που φτάνει φέτος περίπου το
33%, σχετικά µε την κακοδιαχείριση ή όχι – αυτό δεν θα το κρίνω
εγώ- των δήµων. Σήµερα, όµως, οι δήµοι, κύριε Υπουργέ, δεν
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µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες των σχολείων. Πολύ καλά πε-
ράσατε την ευθύνη των σχολικών κτηρίων στους δήµους. Όταν
έγινε ο «Καλλικράτης», άλλα περιµέναµε. 

Σήµερα, όµως, οι καλλικρατικοί δήµοι αδυνατούν να πληρώ-
σουν πάρα πολλά πράγµατα που σχετίζονται µε τη σχολική
στέγη. Ούτε φύλακες υπάρχουν ούτε καθαριστές υπάρχουν, το
πετρέλαιο πολλές φορές λείπει, ούτε κυλικεία υπάρχουν. Πάρα
πολλές φορές –όλο αυτό το πρόγραµµα που λέτε είναι πάρα
πολύ ωραίο που θα γίνει το Φεβρουάριο- τα παιδιά δεν έχουν
ούτε για ένα κουλούρι που κάνει 50 λεπτά. Το κυλικείο δεν ανοί-
γει, γιατί δεν έχουν τα παιδιά να δώσουν τα 50 λεπτά. Δεν βγαίνει
το κυλικείο. Δεν ανοίγουν κυλικεία, γιατί τα παιδιά δεν έχουν να
αγοράσουν τίποτα από το κυλικείο.

Όλα αυτά τα θέµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά. Χτυπάµε το
κουδουνάκι. Θέλουµε πραγµατικά καλή συνεργασία και ευελπι-
στούµε να έχετε πολύ σύντοµα λύση σε όλα αυτά τα προβλή-
µατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Γιοβανόπουλος για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας

άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Με έναν ήπιο τόνο µας είπατε για
ένα καινούργιο συµβόλαιο εµπιστοσύνης που πρέπει να αναδεί-
ξουµε σε σχέση µε τα παιδιά, σε σχέση µε την εκπαιδευτική κοι-
νότητα. 

Έχω την πεποίθηση ότι ζούµε σε µια χώρα Κυκλώπων –για να
θυµηθώ και τον Όµηρο, από την «Οδύσσεια» είναι παρµένο το
κοµµάτι- όπου µας λείπουν οι θέµιστες και οι βουληφόρες αγο-
ρές. Μας έλλειψε η δικαιοσύνη. Μας έλειψε και αυτό το αντά-
µωµα, να καθίσουµε να µιλήσουµε, να συγκεντρωθούµε, να πει
ο ένας, να προβάλει αντιρρήσεις ο άλλος, να φτάσουµε δηλαδή
σε εκείνη την ευγονία των καθαρών ιδεών, οι οποίες θα πάνε τα
πράγµατα µπροστά.

Είναι όντως εθνικό το θέµα της παιδείας. Και θυµάµαι ακόµα
από το ’74 µία παράταξη, όπως η Νέα Δηµοκρατία, ανέθεσε τη
µεταρρύθµιση στον κ. Παπανούτσο, σε αυτήν τη µορφή, για να
προχωρήσει τα πράγµατα µπροστά. Έτσι πρέπει να λειτουργούν
τα πράγµατα. Πρέπει να µας ακούτε, να σας ακούµε,  να περπα-
τάµε χέρι-χέρι. Όντως είναι εθνικό το θέµα και δεν µπορεί κανέ-
νας εδώ να προβάλλει κάποιο κοµµατικό συµφέρον, για να µπο-
ρεί να κάνει σπέκουλα πάνω σε αυτό.

Ξέρετε, παρακολούθησα σχεδόν µε ανατριχιαστικό τρόπο
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου τον ακαδηµαϊκό κ. Κρι-
µιζή. Η συµβουλή που είχε να δώσει στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα, στα παιδιά ήταν να φύγουν στο εξωτερικό, να καταλάβουν
τι θα πει αξιοκρατία, τι θα πει δικαιοσύνη, τι θα πουν, λοιπόν, οι
θέµιστες, εκείνες που δεν υπάρχουν στην Ελλάδα.

Αυτό το συµβόλαιο εµπιστοσύνης, που θέλετε εσείς, να έρ-
θουµε και εµείς να το υπογράψουµε. Ήδη, όµως, έχει απαξιωθεί
τόσο πολύ το σύστηµα και για αυτό κανείς δεν µας πιστεύει πια.
Κανείς δεν µας πιστεύει, γιατί οι άνθρωποι αυτοί ήδη βρίσκουν –
ας πούµε- ότι το νυχτερινό σχολείο έχει µια ευκολότερη δίοδο
προς την τριτοβάθµια εκπαίδευση και πάνε εκεί κάποιοι τα παιδιά
τους, ενώ θα µπορούσαν κανονικά να πάνε στο τακτικό γενικό
λύκειο.

Θα έπρεπε να µη µιλάµε για εθνική λοβοτοµή πια. Θα έπρεπε
να µιλάµε για µια εθνική προσπάθεια. Και εδώ πρέπει να είµαστε
όλοι εναρµονισµένοι στον ίδιο κοινό στόχο, χωρίς καµµία όµως
απόκλιση, χωρίς καµµία διαφοροποίηση.

Δεν µπορώ να δεχθώ ότι, όπου αυξήθηκαν οι µισθοί των εκπαι-
δευτικών, µειώθηκε το αποτέλεσµα στις επιδόσεις των παιδιών.
Άρα το επιχείρηµα καταλήγει στο να αυξήσουµε τους µισθούς
για να ανεβούν και οι επιδόσεις; Όχι, κυρία Βούλτεψη. Νοµίζω
ότι αυτό το επιχείρηµα είναι λάθος. Δεν µπορώ να το υποστη-
ρίξω.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είπα αυτό. Προφανώς δεν καταλά-
βατε. Είπα το αντίθετο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εν πάση περιπτώσει.
Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, για να καταλήξω, ότι δεν έπαθα

τίποτα που στην Α’ λυκείου έµαθα Ξενοφώντα. Δεν έπαθα το πα-
ραµικρό που αγάπησα τον Σοφοκλή και τον Οιδίποδα από τότε.

Πρέπει να αποφασίσουµε όλοι µαζί τι είδους παιδιά θέλουµε
για την επόµενη γενιά. Πρέπει να καταλάβουµε ότι ακόµα και ο
Νέλσον Μαντέλα, όταν έλεγε ότι η εκπαίδευση είναι το καλύτερο
όπλο που έχουµε για να αλλάξουµε τον κόσµο, κάτι παραπάνω
ήξερε µετά τη θητεία του στις φυλακές. Κάπως ωρίµασε µέσα
του η σκέψη.

Πάντως, η συµφορά που βιώνουµε σήµερα, κύριε Υπουργέ και
συνάδελφοι Βουλευτές, νοµίζω ότι δεν είναι οικονοµική, δεν είναι
κοινωνική, είναι θέµα παιδείας. Το πρώτο αίτιο για το οποίο κα-
τέληξε σήµερα η χώρα εδώ είναι ότι µάθαµε τα παιδιά στην ευ-
κολία, µάθαµε και εµείς στη ρεµούλα, µάθαµε στην επανάπαυση,
µάθαµε να µη δείχνουµε τον κατάλληλο δρόµο. Εµείς διδάξαµε
τα παιδιά στη νωχέλεια, εµείς τους σπρώξαµε στην παραπαιδεία,
εµείς ανεχθήκαµε να µην κόβονται αποδείξεις, εµείς τους δώ-
σαµε έναν κόσµο, που πρέπει τώρα µε το διά βίου παράδειγµά
µας να τον αλλάξουµε.

Θυµηθείτε, κύριε Υπουργέ, ότι η Ελλάδα δεν ήταν ποτέ ένα
κράτος νοµοθετηµένων αρχών. Ήταν πάντα ένα έθνος αξιών,
που µεταλαµπαδεύονταν από γενιά σε γενιά. Αυτό περιµένουµε
από εσάς. Σε αυτό θα συνεισφέρουµε και εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε
πολύ.

Ο κ. Βασίλειος Καπερνάρος έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Φανείτε λίγο πιο µεγαλόθυµος,

κύριε Πρόεδρε,  διότι είναι δύο Βουλευτές από εµάς οι οποίοι
δεν θα µιλήσουν, οπότε «χαρίστε» µας κάποια δευτερόλεπτα επι-
πλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όπως είδατε το
κάνω, κύριε Καπερνάρο. Γιατί µου το λέτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ εκ των
προτέρων.

Κύριε Υπουργέ, µετά από την κ. Βούλτεψη, την Κοινοβουλευ-
τική σας Εκπρόσωπο, έχω µία ερωτηµατική σκέψη. Μιλήσαµε -
είπε η ίδια- για εθνική λοβοτοµή. Δεν ξέρω πώς αισθάνεται εθνικά
λοβοτοµηµένη, εγώ δεν έχω αυτό το συναίσθηµα. Μιλήσαµε και
για εθνικούς Βουλευτές. Και µου ήρθε αυτή η ερωτηµατική σκέ-
ψη: Γιατί δεν µιλάµε για εθνική παιδεία;

Είστε Υπουργός Παιδείας από το Νοέµβριο του 2011. Γιατί δεν
τολµάτε να αποκαταστήσετε αυτήν τη φράση µε την οποία γεν-
νηθήκαµε ως «εθνική παιδεία»; 

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι στα θέµατά µας. Σηµείωσα κά-
ποιες φράσεις που είπατε προηγουµένως, γιατί εµείς δεν κά-
νουµε άσκοπες επαναλήψεις και ο ένας δεν πέφτει πάνω στον
άλλο µε το να λέµε τα ίδια θέµατα.

Εµµένω στο θέµα του υποσιτισµού και θα εµµείνω και σ’ αυτό
να ξέρετε ότι θα δώσω συνέχεια. Σας το λέω από τώρα. Σηµεί-
ωσα ότι είπατε: «Θα προσπαθήσω να απαντήσω σε υπερβολές
και ανακρίβειες». Δεν απαντήσατε σε κανένα από τα ερωτήµατά
µου. Βεβαίως, δεν αποδείξατε και δεν επιχειρηµατολογήσατε αν
είναι ανακριβή και αν είναι υπερβολικά.

Αντιλαµβάνοµαι τη θυµική σας αντίδραση, διότι σας ενόχλησε
προφανώς αυτό που είπα. Όµως δεν απαντήσατε. Σας καταλό-
γισα το εκπρόθεσµο και δεν απαντήσατε επ’ αυτού. Είστε εκπρό-
θεσµος σε βασικότατο θέµα. Δεν θα είχα αυτήν την αξίωση, να
απαντήσετε σε διάφορα θέµατα περί παιδείας, περί αυτών που
ακούστηκαν, αλλά εδώ έχουµε εθνική υποσιτιζόµενη παιδεία.

Σηµείωσα, επίσης, ότι δέχεστε ότι δεν είναι ικεσία και επαιτεία.
Όταν απευθύνετε έκκληση στην Εκκλησία, αυτό τι είναι; Όταν µι-
λάτε για φιλανθρωπίες και χορηγίες και δέχεστε οποιαδήποτε
φιλανθρωπία και χορηγία από ΜΚΟ και από ιδρύµατα, αυτό τι
είναι; Ξέρετε γιατί; Είπα προηγουµένως ότι η κ. Αθηνά Λινού ανα-
φέρει –και δηµοσιεύθηκε αυτό από το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ει-
δήσεων- ότι το πρόγραµµα αφορά σε εκατό σχολεία πανελ-
λαδικά, όπου έχουν εντοπιστεί κρούσµατα υποσιτισµού και κάνει
έκκληση το Υπουργείο προς την Αρχιεπισκοπή.

Ερωτώ: Τι εννοείτε όταν λέτε ότι δεχόµαστε χορηγίες και φι-
λανθρωπίες; Προσέξτε το, αν αντιληφθήκατε τι είπατε. Θα δεχό-
σασταν, εκτός από αυτό το είδος της φιλανθρωπίας και χορη-
γίας, δύο νταλίκες µε τρόφιµα «αλά σχέδιο Μάρσαλ» από το
τούρκικο προξενείο, µε τον ψευδοµουφτή, µε αυτά που γίνονται
αυτήν τη στιγµή στη Θράκη µε τα βρεφονηπιακά σχολεία, µε τα
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νηπιαγωγεία και µε τα δηµοτικά σχολεία; Δηλαδή, θα µπορούσε
ο Ερντογάν να µας στείλει τρόφιµα δίκην φιλανθρωπίας και χο-
ρηγίας, ώστε να µην υποσιτίζονται τα παιδιά των εκατό σχολείων
στην Ελλάδα; Θα µπορούσε ο Γκρουέφσκι να κάνει διπλωµατι-
κούς εντυπωσιασµούς και να στέλνει χορηγίες και φιλανθρωπίες,
όταν το ερώτηµά µου κατέτεινε στο τι έκανε το Υπουργείο επί
των ηµερών σας;

Έχουµε παρατηρήσει –όχι µόνο εµείς, αλλά και οι δηµοσιο-
γράφοι, έγκριτα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης- ότι έχουν περιχα-
ρακωθεί και φωνάζουν όλοι και επιµένουν: Τι κάνετε ως Υπουρ-
γείο Παιδείας;

Ποιες ενέργειες πράξατε; Τι είναι αυτό που κάνατε για να µει-
ωθούν τα φαινόµενα του υποσιτισµού, εκτός από το να κάνετε
εκκλήσεις, παρακλήσεις, ικεσίες; Δεν απαντήσατε. Γιατί; 

Σας υπενθυµίζω -και θα σας το δώσω στα Πρακτικά για να ενη-
µερωθείτε- ότι η παιδική φτώχεια στην Ελλάδα υπολογίζεται ως
εξής: υπάρχουν πάνω από δύο εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες
ανθρώπων που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας, µεταξύ των
οποίων περίπου τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες παιδιά. Άτοµα σε
κίνδυνο φτώχειας είναι συνολικά δύο εκατοµµύρια διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες. Κάτω των έξι ετών είναι εκατόν τριάντα έξι χιλιά-
δες. Έξι µε έντεκα ετών είναι εκατόν τριάντα έξι χιλιάδες.
Δώδεκα µε δεκαεπτά ετών είναι εκατόν εξήντα επτά χιλιάδες. Συ-
νολικά οι ανήλικοι είναι τετρακόσιες τριάντα εννέα χιλιάδες, σύµ-
φωνα µε τη UNICEF. Αυτή είναι η κατάσταση των παιδιών στην
Ελλάδα το 2012 επί υπουργίας σας!

Αυτό το δίνω στα Πρακτικά, για να ενηµερωθείτε και να µου
απαντήσετε στη µη δοθείσα εισέτι απάντησή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Καπερνάρος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και κάτι άλλο. Μιας και οι συνεταίροι σας µε τους οποίους συγ-
κυβερνάτε και επειδή η διοίκηση είναι ενιαία και επειδή συγκυ-
βερνήσατε ως Υπουργός Παιδείας µε το ΠΑΣΟΚ -του οποίου η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος κ. Χριστοφιλοπούλου δεν µας
κάνει την τιµή να είναι εδώ- προς το τέλος του 2011 που ήσασταν
Υπουργός Παιδείας, να σας θυµίσω ότι η Υφυπουργός κ. Χριστο-
φιλοπούλου –µπορώ να το αποσύρω, αν λανθάνω για το αν ήταν
Υφυπουργός σας τότε- είχε εξαγγείλει ένα πρόγραµµα µε µικρο-
γεύµατα που θα άρχιζαν να διανέµονται σε δεκαοκτώ σχολεία
των εξής περιοχών: Αχαρναί, Ταύρος, Κερατσίνι, Εξάρχεια,
Ασπρόπυργος, Πλατεία Βάθης, Μοσχάτο, Νίκαια, Αυλώνα, Πα-
τήσια, προκειµένου να αντιµετωπισθεί το έντονο πρόβληµα του
υποσιτισµού των µαθητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Τελειώνετε, κύριε
Καπερνάρο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό βεβαίως ύστερα από ερώτηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,

του συναδέλφου σας. Η κυρία Υφυπουργός Παιδείας απήντησε
σε επίκαιρη ερώτηση ότι είναι πιλοτικό πρόγραµµα και ότι θα
πραγµατοποιηθεί µε κονδύλια του ΕΣΠΑ. Τα πήρατε; Αν τα πή-
ρατε, τι έγιναν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Τελειώσατε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα διανέµονταν, λοιπόν, στο σύ-

νολο των µαθητών των δεκαοκτώ σχολείων και όχι σε επιµέρους
περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Καπερνάρο,
έχετε πάρει το διπλάσιο χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μα, έχετε πάρει το

διπλάσιο χρόνο. Τώρα βλέπετε ότι αρχίζουν και διαµαρτύρονται
και οι άλλοι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Έχουµε ξαναπεί ότι η ώρα δεν
ενοχλείται. Γιατί ενοχλείστε εσείς;

Τον περασµένο Φεβρουάριο, λοιπόν, δεν είχαν επιλυθεί αυτά.
Επικοινώνησα µε το Υπουργείο σας και ξέρετε ποια ήταν η απάν-
τηση; Ότι κανένα πρόγραµµα σίτισης µαθητών δεν «τρέχει»
αυτήν τη στιγµή. 

Σας παρακαλώ να απαντήσετε επ’ αυτών επακριβώς και
σαφώς, όπως σας έθεσα τα θέµατα και τα ερωτήµατα, χωρίς
υπεκφυγές εκ µέρους σας.

Σας ευχαριστώ και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την
ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Παύλος Χαϊκάλης.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσω µαζί σας
σ’ αυτό που είπατε, ότι η παθογένεια της ελληνικής παιδείας είναι
χρόνια πίσω, όπως θα συµφωνήσω και µε την κ. Βούλτεψη, ότι
δεν είναι µόνο το πόσο υψηλός θα είναι ο µισθός, για να υπάρχει
εκπαίδευση, και ότι χρειάζεται αξιολόγηση και είµαστε πρώτοι
που λέµε «ναι, να γίνει αξιολόγηση». Το θέµα είναι πώς θα γίνει
αυτή η αξιολόγηση; 

Αλλά, πριν πάµε σε όλα αυτά, µπορούµε να έχουµε ένα βασικό
ερώτηµα;  Μπορείτε να καθίσετε να σκεφθείτε -επειδή θα φέρετε
σε λίγες ηµέρες, µετά τα Χριστούγεννα, ένα νοµοσχέδιο- τι πο-
λίτες θέλουµε να βγάλουµε το 2025 και το 2030; Μπορούµε να
κοιτάξουµε να φτιάξουµε ένα πρόγραµµα εθνικής παιδείας από
την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, η οποία πάσχει και όπου ένα παιδί
µαθαίνει τη λέξη «ίππος» µε δύο πι και τη λέξη «θάλασσα» µε δύο
σίγµα, αλλά αν ρωτήσει «γιατί;» δεν παίρνει απάντηση; Γιατί έτσι
γράφεται. Μήπως πρέπει να δούµε τι βιβλία θα υπάρχουν, τι θα
λένε αυτά τα βιβλία; Ποιος θα είναι ο στόχος της µάθησης; Θα
µάθουν παπαγαλία τα πράγµατα ή θα έχουν ουσιαστική µάθηση;
Γιατί εκεί είναι η µεγάλη παθογένεια.

Γιατί δεν γίνεται µία διακοµµατική επιτροπή από όλους, να κά-
τσουµε επιτέλους να φτιάξουµε ένα σωστό πρόγραµµα, για να
ξέρουµε η Ελλάδα τι παιδεία θα παράξει στα επόµενα χρόνια;
Γιατί δεν το κάνουµε; Τι µας εµποδίζει; Γιατί φέρνουµε τροπολο-
γίες για τα πανεπιστήµια, για τον κοσµήτορα, που ήρθε η πρώτη
τροπολογία, για το αν θα εκλέγεται ή όχι; Αυτό είναι το πρόβληµά
µας; Ή µήπως αν τα παιδιά θα µαθαίνουν ελληνικά; Γιατί ανοίγεις
βιβλίο δηµοτικού και γυµνασίου και δεν µπορείς να διαβάσεις τί-
ποτε. Και έρχεται µετά και σου λέει ότι υπάρχει το βοήθηµα. Αυτή
είναι η λύση; Να υπάρχει το βοήθηµα; Να υπάρχει το φροντιστή-
ριο; Γιατί δεν υπάρχουν σε άλλα κράτη; Γιατί ο δάσκαλος και ο
καθηγητής είναι επάνω στο παιδί; Δεν είναι, λοιπόν, τα χρήµατα
το θέµα. Θα συµφωνήσουµε.

Αφού λοιπόν δεν είναι τα χρήµατα, ας αναρωτηθούµε: έχουµε
εθνική πολιτική και εθνικό στρατηγικό σχεδιασµό για τους πολί-
τες του µέλλοντος ή όχι; Όχι, γιατί είµαστε εξαρτώµενοι και γι’
αυτό φωνάζουµε. Αυτό είναι το µεγάλο µας πρόβληµα. 

Επειδή µιλήσαµε για τα ΑΜΕΑ πριν και θα ξαναγυρίσω πάλι,
είπατε για τα κονδύλια του ΕΣΠΑ στα οποία θα βασιστούν τα
προγράµµατα. Επειδή το προσωπικό των σχολικών µονάδων ει-
δικής αγωγής και εκπαίδευσης είναι ήδη αποδυναµωµένο και οι
αρµοδιότητες και τα καθήκοντα που έχουν θα επιβαρυνθούν, φο-
βάµαι ότι σε λίγο θα µετατραπούν σε κέντρα υποστήριξης ειδι-
κής αγωγής και εκπαίδευσης, όταν τα χρήµατα του ΕΣΠΑ σταµα-
τήσουν. Μήπως λοιπόν πρέπει να κοιτάξουµε οι δαπάνες να πη-
γαίνουν κατευθείαν από τον κρατικό προϋπολογισµό και να
υπάρξει µία µέριµνα για ένα κοινωνικό κράτος;

Εµένα το όνειρό µου ως Έλληνα πολίτη φάνταζε, όταν λέµε
κοινωνικό κράτος, να εννοούµε ασφάλεια, παιδεία και υγεία.
Αυτοί οι τρεις πυλώνες της δηµοκρατίας κάτω από τη σκέπη της
δικαιοσύνης θα αποτελέσουν την κινητήρια δύναµη για να πάει
αυτή η χώρα µπροστά, που τόσο το έχουµε ανάγκη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Μαριάς έχει το

λόγο για έξι λεπτά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε  Πρόεδρε, θα

θέσω ορισµένα ζητήµατα και θα ασκήσω και το δικαίωµα της τρι-
τολογίας που έχω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μα, δεν σας έχω
αρνηθεί ποτέ αυτό το δικαίωµα.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Επειδή συνέβη άλλη
φορά µε άλλο Πρόεδρο, γι’ αυτό σάς το λέω.

Μέχρι στιγµής, λοιπόν, δεν ακούσαµε τίποτε για το µνηµόνιο
και από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της τρικοµµατι-
κής Κυβέρνησης. Μιλούµε στο κενό. Ποιοι είναι οι περιορισµοί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                          5081



σε σχέση µε τον προϋπολογισµό, σε σχέση µε την κατεύθυνση,
σε σχέση µε το οικονοµικό µοντέλο που τίθεται από το µνηµόνιο;
Αυτό είναι καθοριστικό. Μέχρι στιγµής δεν το ακούσαµε. Δεν επι-
µένω. Αναµένω τις τοποθετήσεις τις δικές σας, κύριε  Υπουργέ.
Είναι όµως σίγουρο ότι η περίπτωση του υποσιτισµού και οι πε-
ριπτώσεις του υποσιτισµού σε όλη την Ελλάδα έχουν άµεση
σχέση µε τα µέτρα που έχουν ληφθεί σε επίπεδο οικονοµικής πο-
λιτικής, µε το ότι έχουµε τεράστια ανεργία, µε το ότι έχουν κλεί-
σει δεκάδες µαγαζιά και οδηγούµαστε δυστυχώς σε ανθρωπι-
στική κρίση, η οποία εµφανίζεται µέσα στα σχολεία µε τα ζητή-
µατα του υποσιτισµού. Σε λίγο θα έχουµε και το πρόβληµα της
κάλυψης των µαθητών σε σχέση µε τη θέρµανση.

Άρα µπορεί να περάσουµε σε πολύ άσχηµα επίπεδα, καθώς -
όπως αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι- τα όρια της φτώχειας
πλέον είναι πολύ συγκεκριµένα. Είναι τετρακόσιες πενήντα χιλιά-
δες παιδιά που ζουν σε οικογένειες κάτω από τα όρια της φτώ-
χειας και δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν αυτά τα ζητήµατα. 

Τέθηκε τώρα από τη Χρυσή Αυγή το ερώτηµα τι έκαναν οι επε-
ρωτώντες παλαιότερα. Οι επερωτώντες, όσοι συµµετείχαµε στη
συζήτηση, ήµασταν και είµαστε κοινωνικοί ακτιβιστές και δεν
έχουµε καµµία σχέση µε τη διακυβέρνηση της χώρας. Να το ξε-
καθαρίσουµε αυτό. Είδατε ποιοι τοποθετήθηκαν.

Σε σχέση µε το αν είµαστε εθνικοί Βουλευτές και επί ποίου θα
µιλούµε, θα µιλούµε για όλα τα θέµατα. Και η τοποθέτησή µου
ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου είχε όλα τα γενικά στοιχεία
που έπρεπε να έχει, αλλά ταυτόχρονα εµείς είµαστε Βουλευτές
που έχουµε σχέση µε το λαό, έχουµε σχέση µε τους κατοίκους
της περιοχής µας. Δεχόµαστε τα αιτήµατα τα οποία θέτουν και
τεκµηριωµένα παρουσιάζουµε τα προβλήµατα, έχοντας κάνει
φυσικά και έναν καταµερισµό δουλειάς. Γι’ αυτό µιλήσαµε µε
συγκεκριµένα παραδείγµατα όλοι από τους χώρους που γνωρί-
ζουν και φυσικά εγώ από την περιοχή της Κρήτης και όχι µόνο
του Ηρακλείου, όπως είπε η κ. Βούλτεψη.

Επιµένω, λοιπόν, και λέω, κύριε  Υπουργέ, ότι σε σχέση µε την
Ανώτατη Εκκλησιαστική Ακαδηµία του Ηρακλείου Κρήτης θα
ήθελα µια απάντηση. Έχουν κάνει µία σπουδαία δουλειά, έχω
εδώ το υλικό. Ο Αρκαλοχωρίου, Καστελλίου και Βιάννου, σεβα-
σµιότατος Ανδρέας Νανάκης, ο οποίος είναι και επικεφαλής της
διοικούσας επιτροπής, έχει θέσει τα θέµατα κι ότι πρέπει να
υπάρξει κατ’ αρχάς η πρόσληψη καθηγητών, για να µπορέσει να
λειτουργήσει η ακαδηµία. Έχω λάβει συγκεκριµένη επιστολή από
το σύλλογο φοιτητών Ανωτάτης Εκκλησιαστικής Ακαδηµίας Κρή-
της, που θέλουν να αντιµετωπιστούν τα ζητήµατα. Υπάρχουν θέ-
µατα µε τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. Τι θα γίνει; Θα
ήθελα να τοποθετηθείτε.

Στην τεχνική εκπαίδευση τα ζητήµατα έχουν σχέση πάλι µε το
µοντέλο ανάπτυξης. Στη χώρα µας τεχνική εκπαίδευση δεν ανα-
πτύχθηκε, διότι µετά το 1949 προσδιορίστηκε -µε βάση τον παγ-
κόσµιο καταµερισµό εργασίας- µία συγκεκριµένη κατεύθυνση για
την Ελλάδα, η οποία δεν είχε τα στοιχεία ούτε της βιοµηχανικής
ανάπτυξης, ούτε της στήριξης µεγάλων προγραµµάτων και βε-
βαίως βιοµηχανίας.

Γι’ αυτό δεν έχουµε τεχνική εκπαίδευση. Όµως πρέπει να στη-
ρίξουµε την τεχνική εκπαίδευση και νοµίζω ότι θα πρέπει να κά-
νουµε παρέµβαση στις 10 Δεκεµβρίου, στη Σύνοδο Υπουργών
Παιδείας στο Βερολίνο γι’ αυτά τα θέµατα, διότι ειδικότερα στη
νεολαία έχουµε τεράστια ανεργία. 

Η αντιµετώπιση του θέµατος της ανεργίας έχει σχέση και µε
το θέµα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, των δεξιοτήτων που
θα αποκτήσουν, των ξένων γλωσσών που πρέπει να µάθουν, για
να είναι σύγχρονοι εργαζόµενοι και να µπορούν να αντιµετωπί-
ζουν τις προκλήσεις. 

Γι’ αυτό θέτουµε αυτά τα ζητήµατα και λέµε ξανά, κύριε
Υπουργέ, ότι υπάρχουν τεράστια προβλήµατα παραδείγµατος
χάριν στο Τεχνικό Λύκειο, το 3ο ΕΠΑΛ στο Ηράκλειο. Υπάρχουν
κενά. Στο ίδιο επίσης ΕΠΑΛ του Ηρακλείου της Κρήτης υπάρχουν
οκτώ τµήµατα κοµµωτικής, αλλά δεν υπάρχει κανείς που να δι-
δάσκει κοµµωτική. Φτάνουµε, λοιπόν, σε απίθανες καταστάσεις. 

Έχω έγγραφο µε ηµεροµηνία 14-11-2012 από την Ένωση Λει-
τουργών Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, που λέει «SOS,
στηρίξτε την περίπτωση αυτή». Στις 16-11-2012 από την ΟΛΤΕΕ

έχω ίδιο έγγραφο. Πρέπει να δούµε αυτά τα ζητήµατα. 
Τι θα κάνουµε µε την αγροτική εκπαίδευση; Και εκεί πρέπει να

κάνουµε παρέµβαση. Διότι το κίνηµά µας στηρίζει την πρωτογενή
παραγωγή. Πρέπει να επιστρέψουµε πίσω, για να κάνουµε επεν-
δύσεις. Χωρίς επενδύσεις, όµως, στη γνώση, στην τεχνολογία
και στον αγροτικό τοµέα δεν µπορούµε να σταθούµε. 

Τέλος, υπάρχει ένα θέµα µε την PALSO, µε τα φροντιστήρια
ξένων γλωσσών, που έθεσαν τα ερωτήµατα και σε εµάς. Το θέµα
της εκπαίδευσης άλλωστε συνδέεται και µε τις ξένες γλώσσες
αλλά και µε την προσπάθεια που γίνεται από αρκετούς γονείς
εκτός δηµόσιας παιδείας, µια και δεν καλύπτονται. 

Εκεί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, λέτε ότι στην αδειοδότηση θα λά-
βετε υπ’ όψιν σας αν έχουν ασφαλιστική ενηµερότητα. Αυτήν τη
στιγµή όλες αυτές οι µικρές επιχειρήσεις έχουν πρόβληµα, διότι
δεν τους πληρώνουν οι γονείς που έχουν πάει τα παιδιά τους.
Έχουν φτάσει στο σηµείο να µην µπορούν να πληρώσουν τα χα-
ράτσια. 

Όταν, λοιπόν, θα ζητήσετε αύριο την ασφαλιστική ενηµερό-
τητα ως απαραίτητη προϋπόθεση, σας το λέω από τώρα –γιατί
έχω συναντηθεί µε την PALSO σε όλη την Ελλάδα αλλά και ειδι-
κότερα στην Κρήτη- ότι κανένας απ’ αυτούς ή πολλοί από αυτούς
δεν θα µπορούν να ανταποκριθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον, αν δεν τηρήσουν τις προδιαγραφές, λέτε ότι θα
τους αφαιρέσετε την άδεια για δέκα χρόνια. Είναι απίθανη ποινή.
Έχουν κάνει επενδύσεις. Πρέπει να αρχίσει διάλογος και να δείτε
τα ζητήµατα. Εµείς λέµε ότι πρέπει να µπει µια τάξη, να υπάρ-
ξουν οι προδιαγραφές, αλλά να µη ζητάτε τέτοιες προδιαγραφές
από αυτούς τους ανθρώπους, που είναι µόνοι τους επί της ου-
σίας, που έχουν είκοσι χιλιάδες εργαζοµένους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεν µπορούν να πάνε σ’
αυτά τα επίπεδα. Με αυτόν τον τρόπο, µε τις τεράστιες προδια-
γραφές που βάζετε, στηρίζετε µόνο πέντε, δέκα µεγάλα ιδιωτικά
σχολεία και αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Αρβανιτόπουλος για δέκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους για µια συζήτηση που
νοµίζω ότι είναι και παραγωγική και εθνικά χρήσιµη και φαντάζο-
µαι ότι αυτή η συζήτηση σήµερα γίνεται για ένα εθνικό θέµα,
όπως η παιδεία, και εκκινεί, εάν θέλετε, από τις καλύτερες προ-
θέσεις. Βέβαια, φαντάζοµαι ότι δεν το κάνουµε ούτε για να δη-
µαγωγήσουµε ούτε για να εκµεταλλευτούµε πολιτικά ζητήµατα
πάνω στο εκπαιδευτικό σύστηµα, στο χώρο της παιδείας. 

Γι’ αυτό θα µου επιτρέψετε, πριν τοποθετηθώ, να απαντήσω
σε ένα ζήτηµα που είναι πολύ σοβαρό και πήρε έναν τόνο προ-
σωπικό, τον οποίον οµολογώ ότι δεν αντιλαµβάνοµαι, αλλά -µια
και τέθηκε έτσι- να απαντήσω. Είναι το θέµα του υποσιτισµού. 

Θα σας απαντήσω, κύριε Καπερνάρο, για το τι έκανα εγώ επί
υπουργίας µου. Διπλασίασα τους δικαιούχους σίτισης στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση από πενήντα χιλιάδες σε εκατό χιλιάδες. 

Και µια και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος ανέφερε ότι
είστε κοινωνικοί ακτιβιστές, ως κοινωνικοί ακτιβιστές θα πρέπει
να αποδεχόσαστε την ύπαρξη της κοινωνίας των πολιτών. Η αν-
θρώπινη αλυσίδα της κοινωνίας των πολιτών είναι αυτή που κρα-
τάει την κοινωνική συνοχή. 

Μην απαξιώνετε, λοιπόν, θεσµούς –όπως η Εκκλησία- οι οποίοι
προσφέρουν για να αντιµετωπιστεί ένα σοβαρό πρόβληµα. Τα
περί επίκλησης Ερντογάν και του Γκρουέφσκι… σας τα επι-
στρέφω!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Σας τα επι-
στρέφω. Αυτά να τα δέχεστε εσείς, όχι εγώ. Σας τα επιστρέφω
ευθέως!

5082 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν µε καταλάβατε! Σας τα ξανα-
επιστρέφω εγώ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Τρίτον, χρει-
άζεται κανένας Υπουργός Εθνικής Παιδείας να ξεκαθαρίσει αυτό
το πράγµα, κύριε Καπερνάρο; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν τολµάτε να κάνετε κάτι για
την παιδεία!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Χρειάζεται
ποτέ Υπουργός Παιδείας να ξεκαθαρίσει αυτό το πράγµα; Είναι
ντροπή αυτό που λέτε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ντροπή δική σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Καπερνάρο,

σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Είναι ντροπή
να ακούγονται αυτά τα πράγµατα στο εθνικό Κοινοβούλιο. Είναι
ντροπή που το αναφέρετε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Είναι δική σας ντροπή!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ουδείς
Υπουργός Εθνικής Παιδείας επρόκειτο να σκεφτεί τέτοιο πράγµα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Καπερνάρο,
σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Πρέπει να
ντρέπεστε που σε ένα τέτοιο θέµα κοινωνικής ευθύνης αναφέ-
ρεστε µε αυτόν τον τρόπο. Είναι όνειδος γι’ αυτήν την Αίθουσα!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σας χαρακτηρίζει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα σας πω
και το τρίτο. Εµείς εξασφαλίσαµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση γα-
λακτοκοµικά προϊόντα και φρούτα για όλους τους µαθητές, γιατί
σας είπα κάτι που δεν καταλάβατε, κύριε Καπερνάρο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Αποδείξτε το! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Να το απο-
δείξουµε; Θα το δείτε στα κυλικεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Καπερνάρο,
σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Καπερ-
νάρο, κατ’ αρχάς, εγώ δεν σας διέκοψα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός
δεν σας διέκοψε καθόλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Να µη σηκώνει το ύψος της
φωνής! Εµείς µπορούµε να το σηκώσουµε πιο ψηλά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Εσείς σηκώ-
σατε το ύψος της φωνής, κύριε Καπερνάρο, και όχι µόνο το ύψος,
αλλά είναι και αυτά τα οποία είπατε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Σας ενοχλούν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Δεν σας δίνω
το δικαίωµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Αλήθεια; Το παίρνω µόνος µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ

πάρα πολύ! Ειλικρινά! Όταν µιλούσατε, ο κύριος Υπουργός δεν
σας διέκοψε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Το τρίτο που
θα έλεγα –γιατί φαίνεται ότι δεν το αντιλαµβάνεται ο κ. Καπερ-
νάρος και θα το πω πιο ξεκάθαρα- είναι το εξής: τα θέµατα του
υποσιτισµού, κύριε Καπερνάρο, αφήστε τα στην άκρη. Είναι πολύ
ευαίσθητα θέµατα. Πάρα πολύ ευαίσθητα θέµατα! Και δεν µπο-
ρεί παρά να τα χειριστούµε µε τη µεγαλύτερη προσοχή. 

Γι’ αυτό και το Υπουργείο κάνει πράγµατα τα οποία δεν είναι
ανακοινώσιµα, κύριε Καπερνάρο, και θα πάρω εγώ το προσωπικό
πολιτικό κόστος να µην τα ανακοινώσω, γιατί αυτά εµπεριέχουν
θέµατα προσωπικών δεδοµένων. Είναι θέµατα κοινωνικών δια-

κρίσεων. Γι’ αυτό θα σας συνιστούσα να είστε πολύ προσεκτικός.
Αφήστε το στην άκρη. Υπάρχουν χιλιάδες θέµατα να βρείτε να
αντιπολιτευτείτε την Κυβέρνηση. Αφήστε αυτό το θέµα του υπο-
σιτισµού και της κοινωνικής συνοχής και µε όλη την ευαισθησία
που υπάρχει σε αυτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν έχω το δικαίωµα να σας
απαντήσω, γι’ αυτό τα λέτε όλα αυτά. Καταλάβατε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, το δεύτερο που θα ήθελα να συζητήσουµε είναι αυτό το
οποίο ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κ. Μαριάς,
γιατί είναι προς τιµή του ότι ανεγνώρισε ότι υπάρχουν θετικά
στοιχεία από τις αποφάσεις του Eurogroup. 

Πράγµατι, υπάρχουν θετικά στοιχεία. Αναφερθήκατε σε δύο.
Θα µπορούσα να αναφέρω και εγώ άλλα πολλά, αλλά το βασικό
είναι –και αυτή η πορεία µέλλει να κριθεί και από τους πολίτες
αλλά και από την ιστορία- ότι και µε αυτήν την απόφαση επι-
σφραγίζεται η παραµονή της χώρας στο ευρώ και βλέπετε ότι
όλα αυτά τα οποία έλεγε η Αντιπολίτευση ως µέτρα, χαλάρωσαν
σιγά-σιγά και θα δείτε ότι και στους επόµενους µήνες θα υπάρξει
αυτό το οποίο όλοι προσδοκούµε, δηλαδή µια συνολική πολιτική
λύση και η Ελλάδα θα είναι εκεί. Θα είναι εκεί να ωφεληθεί. 

Όµως αυτό το οποίο θα ήθελα να τονίσω –και ορθά βάζετε
αυτό το θέµα- είναι πως υπάρχει ένας εθνικός στρατηγικός σχε-
διασµός για την παιδεία, πέρα, πάνω και έξω από τα µνηµόνια.
Αυτόν τον εθνικό στρατηγικό σχεδιασµό τον παρουσιάσαµε στις
προγραµµατικές δηλώσεις µε στοχοχρονοδιάγραµµα σε όλα τα
επίπεδα εκπαίδευσης. 

Και εξηγούµαι, αρχίζοντας από την τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Ποιος ήταν ο σχεδιασµός; Ήταν ένας ψηφισµένος νόµος από τη
συντριπτική πλειοψηφία της Βουλής, αλλά ανεφάρµοστος. Πώς
εφαρµόστηκε; Με τις ρυθµίσεις που φέραµε τον Αύγουστο, οι
οποίες είχαν αφουγκραστεί και την εκπαιδευτική κοινότητα.
Είχαν αλλάξει ορισµένα θέµατα, τα είχαν βελτιώσει και έτσι η εκ-
παιδευτική κοινότητα –σε µια συντριπτική πλειοψηφία- ανταπο-
κρίθηκε, εξέλεξε συµβούλια διοίκησης και η συµµετοχή της σε
αυτές τις διαδικασίες ξεπέρασε µεσοσταθµικά το 80%. 

Συνεπώς αυτή η συνεννόηση -για την οποία οι περισσότεροι
µίλησαν σήµερα- είναι αναγκαία, για να µπορέσουµε να προχω-
ρήσουµε. Βλέπετε ότι και η εκπαιδευτική κοινότητα θέλει να προ-
χωρήσει το εκπαιδευτικό σύστηµα µπροστά. 

Το δεύτερο που λέµε και το έχουµε συζητήσει είναι ότι εντός
των ηµερών –τη Δευτέρα έχουµε µια συνάντηση µε τα µέλη της
συνόδου των πρυτάνεων και θα επακολουθήσει και µε τα µέλη
των προέδρων των ΤΕΙ- θα θέσουµε τα κριτήρια, βάσει των
οποίων θα πρέπει να προχωρήσουµε στον εξορθολογισµό του
ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. 

Αυτό δεν είναι θέµα µνηµονιακής επιταγής.
Εσείς, κύριε Μαριά, είστε πανεπιστηµιακός. Γνωρίζετε και

εσείς, όπως όλοι οι πανεπιστηµιακοί, ποιες στρεβλώσεις και πα-
θογένειες δηµιουργήθηκαν τα περασµένα χρόνια, πώς δηµιουρ-
γήθηκε αυτό το στρεβλό ακαδηµαϊκό µοντέλο. Όλοι γνωρίζουµε
τι πρέπει να γίνει. Και ξέρετε ότι στις συζητήσεις µε τους ακαδη-
µαϊκούς, µε τους καθηγητές, µε τους συναδέλφους, µε την κοι-
νωνία, µε τους φοιτητές όλοι λέµε τα ίδια πράγµατα, ότι πρέπει
να αλλάξει ο ακαδηµαϊκός χάρτης της χώρας. Πώς να αλλάξει;
Αφ’ ενός λογοδοτώντας σε πραγµατικές επιστηµονικές ανα-
γκαιότητες -όχι να υπάρχει αυτή η πανσπερµία των γνωστικών
αντικειµένων, που δεν ανταποκρίνονται σε καµµία επιστηµονική
ανάγκη- και αφ’ ετέρου να ανταποκρίνεται στην αναπτυξιακή
ανάγκη της χώρας.

Αυτόν τον εξορθολογισµό πρέπει να κάνουµε και πρέπει να τον
κάνουµε όλοι µαζί, η ακαδηµαϊκή κοινότητα. Το χρωστάµε στους
φοιτητές µας να αναβαθµίσουµε τα πτυχία τους, να τους κά-
νουµε πιο ανταγωνιστικούς στην αγορά εργασίας.

Δεύτερον: Μέσα από τις διατάξεις αυτές εξορθολογίσαµε τη
µη τυπική, άτυπη εκπαίδευση. Αναφερθήκατε σε αυτά. Είχαµε
την ευκαιρία να τα συζητήσουµε διά µακρών -να µην επανέλθω-
σε µία προηγούµενη ερώτηση που είχε καταθέσει Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ από την Κρήτη. Άλλαξαν νόµοι που χρονολογούνταν από
το 1940. Αυτά έπρεπε να αλλάξουν και όχι µόνο να αλλάξουν,
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αλλά να απλοποιηθούν. Οι διαδικασίες, δηλαδή, αδειοδότησης,
που λέτε, έχουν γίνει πολύ απλές. Εκεί που υπήρχαν πολλαπλά
γραφειοκρατικά εµπόδια, πληθώρα χαρτιών κ.λπ., αυτά εξορθο-
λογίστηκαν και ελαχιστοποιήθηκαν. Έγιναν πολύ απλές οι διαδι-
κασίες. Έτσι, λοιπόν, προχωράµε βήµα-βήµα.

Πάµε στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
Εγώ χαίροµαι, γιατί πράγµατι όλοι συµφώνησαν ότι υπάρχουν
αυτές οι στρεβλώσεις. Πρέπει να δούµε το θέµα της τοποθέτη-
σης εκπαιδευτικών. Πρέπει να γίνει µε δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Πρέπει να γίνει, ακούγοντας τους εκπαιδευτικούς, βοηθώντας

τους εκπαιδευτικούς. Πάντως, εφόσον υπάρχει αυτό το κατά
κοινή οµολογία στρεβλό µοντέλο, θα πρέπει να το δούµε. Αυτό
κάνουµε αυτήν τη συγκεκριµένη ώρα, βλέπουµε αυτό το µον-
τέλο, κοιτάζουµε ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες, ποιοι είναι
οι καθηγητές, πού έχουµε ελλείµµατα κ.ο.κ., για να µπορέσουµε
να τα αλλάξουµε.

Χαίροµαι, επίσης, που υπήρχε αυτό το θέµα της αποδοχής, αν
θέλετε, τουλάχιστον επί της αρχής -σε άλλα κόµµατα και επί της
ουσίας- για το θέµα της αξιολόγησης. Διότι επαναλαµβάνω ότι
πρέπει να προχωρήσουµε µε πλήρη εµπιστοσύνη, µε ένα συµβό-
λαιο εµπιστοσύνης µε τους εκπαιδευτικούς. Προσπαθώντας να
αποτυπώσουµε τα κοινά, να προσπαθήσουµε να διορθώσουµε
προβλήµατα, να προσπαθήσουµε να βελτιώσουµε το επίπεδο
των εκπαιδευτικών.

Επιµέρους ζητήµατα: Ως προς το ζήτηµα της θέρµανσης,
πράγµατι αυτήν τη στιγµή –από ό,τι µε διαβεβαιώνει και ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών- τουλάχιστον το 70% του προϋπολογισµού έχει
πάει ήδη όσον αφορά το θέµα αυτό, οπότε πιστεύω να µην αντι-
µετωπίσουµε µεγάλο πρόβληµα.

Σχολικά βιβλία: Μεγάλο θέµα, όχι µόνο όσον αφορά την ποι-
ότητα των σχολικών βιβλίων, αλλά και τα έξοδα. Δαπανώνται 30
εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο για σχολικά βιβλία.

Εµείς τι είπαµε; Για λόγους όχι µόνο οικονοµικού εξορθολογι-
σµού, αλλά και για λόγους εκπαιδευτικής διαδικασίας, για εκπαι-
δευτικούς λόγους, τα παιδιά να παραδίδουν τα βιβλία στους
επόµενους µαθητές, όπως γίνεται σε όλες τις ευνοµούµενες
χώρες. Στη Γερµανία χρησιµοποιούν τα σχολικά βιβλία για τρία
χρόνια. Έτσι λέµε, λοιπόν, ότι τα παιδιά χρεώνονται το βιβλίο που
τους δίνει η πολιτεία -που πρέπει να τους το δίνει δωρεάν- και το
µεταφέρουν στην επόµενη τάξη, εξοικονοµώντας και έξοδα,
αλλά µαθαίνοντας κατ’ αρχάς να σέβονται το βιβλίο.

Ακαδηµαϊκά συγγράµµατα: Δωρεάν σύγγραµµα, προφανώς,
αλλά 50 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο είναι πολλά. Πρέπει να
υπάρξει εξορθολογισµός, δηλαδή. Με τους εκδοτικούς οίκους,
µε τους καθηγητές το βλέπουµε αυτό το διάστηµα, ώστε να µπο-
ρεί να υπάρχει εξοικονόµηση.

Όσον αφορά την απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ, στην οποία
αναφερθήκατε, πράγµατι την παραλάβαµε στο 28%.

Και αυτήν τη στιγµή κάνουµε µια εργώδη προσπάθεια σε όλα
τα Υπουργεία, κατ’ εντολή του Πρωθυπουργού, ώστε να µπορέ-
σουµε να αυξήσουµε την απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ. Και έτσι
πιστεύω ότι µέσα στο 2013, η απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ θα
γίνει πάρα πολύ µεγαλύτερη. 

Όσον αφορά τώρα την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στην οποία
αναφερθήκατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,
πείτε για το θέµα αυτό στην τριτολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Εντάξει,
κύριε Πρόεδρε. Θα συµπληρώσω στην τριτολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει για
τρία λεπτά ο κ. Μαριάς. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θεω-
ρούµε ότι, από τη συζήτηση που προέκυψε και από τις τοποθε-
τήσεις των συναδέλφων, αποδείξαµε πλήρως τις πολιτικές
ευθύνες που έχει η Κυβέρνηση. Μιλήσαµε µε συγκεκριµένα πα-
ραδείγµατα, επισηµάναµε συγκεκριµένα ζητήµατα και θεωρώ ότι
σε πάρα πολλά από αυτά δεν πήραµε απαντήσεις. Διότι ναι µεν

πρέπει να υπάρξει εθνικός σχεδιασµός για την παιδεία, αλλά,
όταν έχεις ένα µνηµόνιο που σου κατευθύνει και το µοντέλο ανά-
πτυξης -θέµα το οποίο σας έθεσα δύο φορές και θα περίµενα να
υπάρξει µια τοποθέτηση επ’ αυτού- αλλά και τις δαπάνες, είναι
προφανές ότι -ακόµα και αν θέλεις και έχεις διάφορους στόχους-
αυτοί δεν µπορούν να υλοποιηθούν.  

Όσον αφορά τώρα τις παρατηρήσεις που έκανα για το Eu-
rogroup, δεν κατέδειξαν ότι υπήρξε θετική απόληξη. Απλά απέ-
δειξα ότι παρ’ ότι υπάρχει εν προκειµένω ένα κέρδος αρκετών
δισεκατοµµυρίων, αυτά δεν έρχονται ως κοινωνικό µέρισµα στο
λαό ή στην παιδεία, αλλά θα ξαναπάµε στους δανειστές. Και αν
υπήρχε κάτι διαφορετικό, θα περίµενα να µας δίνατε µια απάν-
τηση επί του συγκεκριµένου θέµατος. 

Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, είµαστε κοινωνικοί ακτιβιστές και
πιστεύουµε στην κοινωνία των πολιτών. Όµως αυτό δεν σηµαίνει
ότι πιστεύουµε στη διάλυση του κοινωνικού κράτους, προκειµέ-
νου δήθεν να υπάρχει η κοινωνία των πολιτών και µάλιστα η «κοι-
νωνία των κολλητών» εν Ελλάδι, µε διάφορες ΜΚΟ οι οποίες
παίρνουν και σπαταλούν κονδύλια µε διάφορους αδιαφανείς τρό-
πους. 

Η επόµενη παρατήρησή µου έχει να κάνει µε το ζήτηµα του
υποσιτισµού. Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Κατ’ αρχάς δεν αµφισβη-
τούµε τον κοινωνικό ρόλο που παίζει η Εκκλησία της Ελλάδος.
Δεν αµφισβητούµε τον κοινωνικό ρόλο που παίζει η Εκκλησία
στην Κρήτη. Όµως, προσέξτε! Εµείς θέλουµε την αυτοτελή πα-
ρουσία του κράτους στα ζητήµατα αυτά και αναδείξαµε τις πο-
λιτικές ευθύνες που υπάρχουν από την πολιτική του µνηµονίου
σ’ αυτά τα ζητήµατα. 

Και πέραν τούτου, όταν η Εκκλησία πάρει τα δύο χιλιάδες ονό-
µατα των µαθητών, αυτά θα γίνουν γνωστά. Γιατί πώς αλλιώς θα
µοιράσει αυτό που πρέπει να µοιράσει η Εκκλησία; Δεν θα πείτε
ποιοι είναι οι συγκεκριµένοι άποροι µαθητές; Και µ’ αυτόν τον
τρόπο θα φανούν και τα προβλήµατα που θα προκύψουν σε
σχέση µε τα προσωπικά δεδοµένα. 

Επίσης θέσατε το θέµα της αναπτυξιακής πορείας. Μα, για να
έχουµε αναπτυξιακή πορεία –και επειδή µιλήσατε στο τέλος για
την τριτοβάθµια- θα πρέπει να έχουµε περισσότερους φοιτητές
και περισσότερα πανεπιστήµια και όχι να φεύγουν οι φοιτητές
µας στο εξωτερικό. Όσον αφορά το πώς πρέπει να αναδιαρθρω-
θούν, θα µπορούσαµε να συζητήσουµε για το πώς αυτό θα µπο-
ρούσε να γίνει καλύτερα. Δεν θα πρέπει, όµως, να µειωθούν και
να κλείσουν. 

Και επιπλέον βάλατε το θέµα του χάρτη για το σχέδιο «Αθηνά»
και θέλουµε να τοποθετηθείτε επ’ αυτού, διότι δεν µπορεί να
υπάρξει κατάσταση κατά την οποία θα κλείσουν σηµαντικά εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα. Θέλουµε µια τοποθέτηση πάνω σ’ αυτό το
ζήτηµα. Υπάρχει ανησυχία σε όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα σε
πολλές περιοχές σε όλη την Ελλάδα, όπως στη Δυτική Μακεδο-
νία, στη Θράκη και στο Αιγαίο. Δεν µπορούµε να αφήσουµε ευαί-
σθητες περιοχές στο όνοµα δήθεν του περιορισµού δαπανών και
να εξαφανίσουµε τα στοιχεία εθνικής ταυτότητας και στρατηγι-
κής –και τα ξέρετε καλύτερα από εµένα- γι’ αυτές τις περιοχές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, σε σχέση µε την PALSO, σας έθεσα απλά ερωτήµατα.

Δείτε αυτούς τους ανθρώπους, κύριε Υπουργέ, και κάντε µια συ-
ζήτηση, γιατί πάρα πολλά θέµατα τα οποία έχετε µέσα στη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση που ήρθε είναι τραβηγµένα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω πως θεωρούµε -
και είναι ξεκάθαρο- ότι το ζήτηµα της παιδείας είναι εθνικό. Όµως
δεν µπορεί να προχωρήσει όσο υπάρχουν αυτοί οι κάθετοι περιο-
ρισµοί του µνηµονίου. Γι’ αυτό η δική µας θέση είναι ότι πρέπει
να σπάσει το µνηµόνιο, να καταγγελθούν οι δανειακές συµβάσεις
και του µνηµονίου και να διαγράψουµε το επονείδιστο χρέος,
προκειµένου να πάρουµε πίσω την Ελλάδα και να διαµορφώ-
σουµε µια διαφορετική εθνική στρατηγική. 

Σας ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
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και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Δεν δώσαµε ονόµατα και, για να είµαστε ξεκάθαροι, θα ήθελα
να σας πω ότι απλώς η Εκκλησία επέλεξε ορισµένα σχολεία.
Ακριβώς διότι δεν πρέπει να υπάρχουν αυτά τα προσωπικά δε-
δοµένα, γίνεται αυτός ο διαχωρισµός. Είµαι σαφής. 

Υπάρχουν τρία ζητήµατα τα οποία θα ήθελα να θίξω, τα οποία
δεν είχα το χρόνο να αναπτύξω στην προηγούµενη παρέµβασή
µου, αρχής γενοµένης από τα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Υπάρχουν ονόµατα και οικογέ-
νειες από το Υπουργείο σας. Δύο χιλιάδες παιδιά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. Καθίστε κάτω, κύριε συνάδελφε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ενηµερωθείτε επιτέλους! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Καθίστε
κάτω, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Καπερνάρο,
αφήστε τον κύριο Υπουργό να ολοκληρώσει. Ειλικρινά, σας πα-
ρακαλώ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Κοινο-
βουλευτικέ Εκπρόσωπε των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, σχετικά µε
το θέµα το οποίο θέτετε –και ορθά το θέτετε- το θέµα τού
«Αθηνά», θα ήθελα να σας πω τι ακριβώς εννοούµε. 

Υπάρχουν κάποια ιδρύµατα τα οποία δεν είναι διασυνδεδεµένα
και ας δούµε, ιδιαίτερα στην περιφέρεια, τα γνωστικά τους αντι-
κείµενα πραγµατικά µε τους αναπτυξιακούς τοµείς, εκεί που έχει
το συγκριτικό πλεονέκτηµα κάθε περιφέρεια. Το πελατειακό σύ-
στηµα που είχε δηµιουργηθεί πέρασε σε ένα µοντέλο, δηµιουρ-
γούσε ένα τµήµα ΤΕΙ σε κάθε χωριό, ένα τµήµα ΑΕΙ σε κάθε
πόλη, το οποίο ουσιαστικά µπορεί να έδινε ζωή στις καφετέριες,
στα εστιατόρια –καλό είναι κι αυτό- αλλά δεν ανταποκρίνεται
στην πραγµατική ανάγκη της παραγωγικής ανάπτυξης κάθε πε-
ριφέρειας, επειδή µιλήσατε για τον παραγωγικό ιστό.

Εδώ θα πρέπει να δούµε µαζί µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα και
την κοινωνία ποια συγκριτικά πλεονεκτήµατα έχει κάθε περιφέ-
ρεια. Η Αιτωλοακαρνανία έχει αγροτική οικονοµία, έχει ιχθυοκαλ-
λιέργειες, έχει άλλους τοµείς στην παραγωγή της; Υπάρχει το
ίδρυµα της περιφέρειας και πώς τα γνωστικά του αντικείµενα
συνδέονται µε τους αναπτυξιακούς τοµείς; Εκεί πρέπει να πετύ-
χουµε συνέργειες, πρέπει να πετύχουµε τη σύνδεση. Εκεί, λοι-
πόν, προφανώς δεν πρόκειται να κλείσουµε ακαδηµαϊκά ιδρύ-
µατα, προφανώς δεν πρόκειται να γίνουν τέτοιες ενέργειες, οι
οποίες θα διακινδύνευαν το εθνικό συµφέρον. Μιλάµε για εξορ-
θολογισµό και µιλάµε για τον εξορθολογισµό που όλοι συζητάµε
και όλοι συµφωνούµε. 

Ξέρετε, κύριε Μαριά, πώς δηµιουργήθηκαν τµήµατα µέσα στα
ίδια τα πανεπιστήµια. Το ξέρετε. Είτε διότι έρχονταν λεφτά από
το ΕΠΕΑΕΚ -και έπρεπε κάτι να γίνει για να απορροφηθούν και
τα τµήµατα που δηµιουργούνταν δεν ανταποκρίνονταν σε γνω-
στικά αντικείµενα που είχαν κάποια επιστηµονική αναγκαιότητα
ύπαρξης- είτε διότι ο Μαριάς δεν χνότιαζε µε τον Αρβανιτό-
πουλο, ήταν σε ένα τµήµα, έσπαγαν το τµήµα και δηµιουργούν-
ταν δύο διαφορετικά τµήµατα, τα οποία είχαν παρεµφερή γνω-
στικά αντικείµενα. Τα γνωρίζουµε αυτά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: … ο Αρβανιτόπουλος
ήταν εκτός…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Σύµφωνοι.
Σας ευχαριστώ.

Όµως γι’ αυτό εγώ απέστειλα µία επιστολή στις πρυτανικές
αρχές, στους προέδρους των ΤΕΙ και ζήτησα τις προτάσεις της
κοινότητας κατ’ αρχάς για τον εσωτερικό εξορθολογισµό. Γιατί,
αν µπορέσουµε να πετύχουµε στα ιδρύµατα που έχουµε ένα σο-
βαρό εσωτερικό εξορθολογισµό, θα έχουµε πετύχει το ήµισυ του
παντός, θα έχουµε κάνει ένα πολύ µεγάλο βήµα στον εξορθολο-
γισµό του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. Αλλά θα πάµε µε γνώ-
µονα το ακαδηµαϊκό κριτήριο και το αναπτυξιακό κριτήριο και
την επόµενη εβδοµάδα θα έχουµε δηµοσιοποιηµένα τα κριτήρια

πάνω στα οποία θα πορευτούµε γι’ αυτό το ζήτηµα.
Θα αναφερθώ σε δύο άλλα ζητήµατα, τα οποία είναι εξίσου

σοβαρά και τα οποία εθίγησαν στη συζήτηση. Ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση: Είναι πάρα πολύ σηµαντικό και ξέρετε κάναµε µία συ-
ζήτηση, εκτενή συζήτηση, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων και θα έλεγα ότι όλα τα κόµµατα συµφώνησαν ότι κι εδώ
πρέπει να το δούµε µε προσοχή. Δηλαδή ποιο είναι το ζητού-
µενο; Τα ελληνόπουλα του εξωτερικού να αποκτούν την ελληνική
γλώσσα, την ελληνική παιδεία, τη γνώση της ελληνικής ιστορίας,
αλλά παράλληλα να µην γκετοποιούνται. Δηλαδή να είναι σε σχο-
λειά των οποίων τα πτυχία αναγνωρίζονται και να µπορούν να εν-
σωµατώνονται και στην κοινωνία, στη χώρα υποδοχής.

Υπήρξε δηλαδή ένα consensus, ότι σταδιακά θα πρέπει να
στραφούµε προς τα δίγλωσσα σχολεία, τα οποία εξασφαλίζουν
και τις δύο προϋποθέσεις και την κτίση και τη γνώση την ελλη-
νική, την παιδεία την ελληνική και παράλληλα και τη γλώσσα και
την παιδεία της γλώσσας υποδοχής, για να µην έχουµε την γκε-
τοποίηση, για να µην έχουµε την περιθωριοποίηση.

Όµως υπάρχουν προβλήµατα και ζητήµατα τα οποία βλέπουµε
µε µεταβατικές ρυθµίσεις. Γιατί; Γιατί πρέπει να δεχτούµε ότι
υπάρχει ένα νέο µεταναστευτικό ρεύµα αυτήν τη στιγµή. Δυστυ-
χώς υπάρχουν παιδιά τα οποία ξεριζώνονται µε τις οικογένειές
τους, πηγαίνουν στο εξωτερικό κι αυτά δεν έχουν την πολυτέλεια
να πάνε σε δίγλωσσα σχολεία. Γι’ αυτό, τον Αύγουστο αναστεί-
λαµε το νόµο που πήγαινε ακριβώς προς αυτήν την κατεύθυνση,
για να έχουµε τη δυνατότητα να έχουµε τα ελληνόγλωσσα σχο-
λειά, να µπορέσουν τα παιδιά αυτά, τα οποία µεταναστεύουν
αυτήν τη στιγµή και ξεριζώνονται, να έχουν τη δυνατότητα να
αποκτήσουν παιδεία.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Με την Ανώτατη Εκκλη-
σιαστική Ακαδηµία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα σας πω.
Δεν υπάρχει καµµία πρόθεση, εάν υπαινίσσεστε ότι είναι…

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ούτε συγχώνευση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Καµµία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Στήριξη, δηλαδή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ακριβώς.
Το θέµα των πρότυπων σχολείων είναι πολύ σηµαντικό. Είναι

ένας θεσµός ο οποίος είχε λειτουργήσει. Τα πρότυπα δηµόσια
σχολεία δεν είναι ελιτίστικος θεσµός. Είναι ένας θεσµός αρι-
στείας και αξιοκρατίας. Όλοι όσοι αποφοιτήσαµε από πρότυπα
σχολεία γνωρίζουµε ότι παιδιά όλων των κοινωνικών οµάδων µε
ένα γνώµονα και µόνο, την απόδοσή τους, ήταν µέλη αυτών των
σχολείων. Η διάλυση των σχολείων αυτών, τη δεκαετία του 1980,
ήταν λάθος. Τα επαναφέραµε µε κλήρωση. Η διάθεσή µας είναι
να υπάρχουν εξετάσεις -όπως παλιά- από το δηµοτικό στο γυ-
µνάσιο, τόνωση των σχολείων αυτών µε καθηγητές, µε προγράµ-
µατα, µε πιλοτικά προγράµµατα, ώστε να γίνουν σχολεία πρό-
τυπα, όπως ήταν στο παρελθόν, τα οποία βοηθούν εν γένει την
εξέλιξη της δηµόσιας παιδείας.

Τέλος, εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεν µπορεί να
επικρέµαται ως δαµόκλεια σπάθη κάθε χρονιά η οποιαδήποτε αλ-
λαγή των εισαγωγικών εξετάσεων. Γι’ αυτό είπαµε και στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις να ολοκληρώσουµε όλες τις αλλαγές
στην τριτοβάθµια, να δούµε την αλλαγή στα λύκεια, στα γυµνά-
σια, στα σχολεία, να δούµε όλο το σύστηµα της εκπαίδευσης ενι-
αία πώς λειτουργεί και να µη συζητήσουµε αυτήν τη στιγµή
καµµιά αλλαγή -τουλάχιστον µέχρι το 2016-2017- για τις εισαγω-
γικές εξετάσεις. Να υπάρξει µια ηρεµία, σταθερότητα, να δούµε
την αλλαγή στα σχολεία και µετά να δούµε αν χρειάζεται αυτός
ο θεσµός αλλαγή. Γιατί αυτό το γεγονός, ότι κάθε χρόνο αλλά-
ζουµε το σύστηµα έχει προξενήσει και έξοδα στις οικογένειες
και µια τρέλα. Το αφήνουµε, λοιπόν, αυτό ως έχει. Να µπορέ-
σουµε να καλύψουµε τα µεγάλα προβλήµατα που νοµίζω ότι
έχουν αναδειχθεί µέσα από αυτήν τη συζήτηση, να µπορέσουµε
να λύσουµε τα θέµατα της ειδικής αγωγής, να µπορέσουµε να
λύσουµε τα θέµατα των κενών. Αυτήν τη στιγµή εκπονούµε αυτό
το σχέδιο, για να µπορέσουµε το Σεπτέµβριο να έχουµε κάθε
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τάξη γεµάτη µε τους εκπαιδευτικούς που χρειάζονται και να µπο-
ρέσουµε να λύσουµε τα άµεσα προβλήµατα.

Όταν λειτουργήσει το σύστηµα και το δούµε και το αξιολογή-
σουµε, αφού κατασταλάξει ο κουρνιαχτός, µετά θα σκεφτούµε
και θα συζητήσουµε αν χρειάζεται αλλαγή. Τουλάχιστον, όµως,
τα παιδιά να ξέρουν ότι µέχρι το 2016-2017 θα έχουν το ίδιο σύ-
στηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’
αριθµόν 21/15/2-11-2012 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών των

Ανεξαρτήτων Ελλήνων προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα προβλήµατα
της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.52’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 4 Δεκεµβρίου 2012 και ώρα 18.00’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων. 
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